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EVROPA 
PO ŠTIRIH 
DESETLETJIH

Države članice Evropske unije pra
znujejo letos prav v tem  času pom em bno obletn ico, in 
sicer 40-le tn ico Rimske pogodbe, s katero so se odprla 
vrata sedanji p o litič n i Evropi. O d  p rv ih  korakov šestih 
držav (Francija, Italija, Zahodna Nem čija, Belgija, N iz o 
zemska in Luksem burg) s Skupnim  evropskim  trgom  
do današnjih o b lik  po litične  in ekonomske povezave 
petnajsterih je po t gotovo zelo dolga in  naporna. N aj 
zato v kratkem  razm išljanju ne to lik o  obudim o preho
jeno pot, ampak predvsem nakažemo po litične  perspe
ktive za naprej.

Danes imamo Evropsko unijo, k i je nastala iz  Skup
nega evropskega trga in med seboj povezuje petnajst 
držav. O d  Skandinavije (Danska, Norveška, Finska) m i
mo Velike Britanije in Irske pa spet preko že imenovanih 
držav ustanovite ljic vse tja do Portugalske in  G rčije  na 
dveh nasprotn ih straneh Sredozemlja oz. A tlan tika . Se
daj tež ijo  k  vstopu nove države srednje in  vzhodne Ev
rope (med n jim i Slovenija), k i so po z lom u kom unizm a 
svobodno zadihale in  si že lijo  čim  tesnejše povezave s 
p o litično  Evropo. Kaj potem?

V  teku časa je v procesu evropskega združevanja p r i
šlo do določenih razvojn ih stopenj in  novih korakov 
naprej. Gospodarsko povezovanje se je po prvem  za
metku (pom islim o na Evropsko premogovno-jeklarsko 
skupnost iz petdesetih let) kasneje vedno bolj sprevrglo 
v po litično . Francija je sicer zaustavila proces obram 
bnega sodelovanja, k i bi osnovalo večje vojaške obvez
nosti držav članic. To sedaj nadomešča Zahodno-evrop- 
ska zveza s sedežem v Bruslju. Dandanes pa vedno bo lj 
stopajo na dan gospodarska vprašanja, še zlasti finančne 
in monetarne zadeve na v id iku  skorajšnje enotne evrop
ske valute (Euro), k i jo  predvidevajo dogovori v Maas
tr ich tu .

Sedanje države-članice v tem  času h it ijo  z ekonom 
skim i in  d rug im i reform am i za dosego ciljev, k i jih  pred
videva M aastricht. Ita lija  sama je stalno v nekaki tekm i 
z d rug im i večjim i partnerji (zlasti Francijo in  N em čijo ), 
da b i prišla v pravem času v  m onetarno unijo . Podobne 
težave pa imajo tud i v Bonnu, Parizu in Londonu. Kdo  
bo res pravočasno prišel v ta evropski pristan? Pred
sednik republike Scalfaro je s tem v zvezi večkrat jasno 
podčrta l, da Evrope ne smemo gledati samo skozi raču
ne in  številke. Evropa je predvsem p o litičn i in  duhovni 
pojem  in c ilj, k i ga že lim o doseči.

Kaj nam pravzaprav nudi evropsko p o litično  združe
vanje? O dgovori na to  vprašanje so lahko raznoliki. Vse
kakor je osnovna težnja, k i je že botrovala povojnem u 
nastanku tega načrta, tista, k i je hotela ozirom a hoče 
m im o  političnega zedinjenja držav in narodov stare celine 
ustvariti m očno naddržavno enoto, k i pa naj vsekakor 
spoštuje in ovrednoti posamezne narode. /  STRAN 3

- ANDREJ BRATUŽ

V e lika  dvo rana 
evropskega pa rlam e n ta  
v S trasb ou rgu

PRED HJUDO 
PREIZKUŠNJO

D R A G O  LEG ISA

Predsednik slovenske vla
de Drnovšek je v skladu z do
govorom med predsedniki 
parlamentarnih strank zapro
sil ustavno sodišče, naj "poda 
svoje mnenje o ustavni ute
meljenosti zakona o ratifika
ciji evropskega pridružitve- 
nega sporazuma". "Pred nami 
sta, je dejal Drnovšek, dva 
možna izida: ustavno sodišče 
sprejme stališče vlade in potr
di možnost dvostopenjskega 
spreminjanja ustave v nasled
njih letih in postopnega pri
bliževanja pravnemu sistemu 
Evropske zveze; če bi pa us
tavno sodišče ugotovilo, da z 
vidika ustavnosti to ni mo
žno, bi morala Slovenija, če 
želi nadaljevati pot v Evrop
sko zvezo, ustavo spremeniti 
takoj." Predsednik slovenske 
vlade je povedal, da je napro
sil ustavno sodišče, naj svoje 
mnenje izoblikuje v tednu 
dni.

Ko bo naš časnik prišel v 
roke bralcev, bi javnost mo
rala že poznati mnenje ustav
nega sodišča, saj je predsed
nikovo prošnjo prejelo sredi 
prejšnjega tedna (14. ali 15. 
maja).

O  tem pomembnem in go
tovo kočljivem vprašanju se 
je v Državnem zboru na za
četku prejšnjega tedna razvi
la zelo razburljiva, polemi
čna razprava. Opozicija je 
očitala vladi in njeni večini, 
da želi za Slovenijo naravnost 
življenjsko vprašanje rešiti v 
največji naglici; to pa da je 
nedopustno in neodgovorno. 
Ustrezne listine je vlada dol
go hranila v predalih in jih 
predložila Državnemu zboru 
šele potem, ko je bila od pri
stojnih ljudi in uradov EZ po
svarjena, da utegne Slovenija 
"zamuditi vlak za Evropo", če 
sporazum ne bo potrjen še ta 
mesec.

Medtem postajajo, kot je 
sicer razumljivo in tudi v 
skladu z načeli resnične de
mokracije, v Sloveniji vedno 
bolj glasni in aktivni ljudje in 
krogi (v modernem žargonu 
jim pravijo "civilna družba"), 
ki do Evropske zveze niso le 
skeptični, temveč celo odlo
čno nasprotujejo, da bi Slove
nija postala njena članica.

Med slednje gotovo sodi 
predvsem "Gibanje 23. de
cember", ki mu predseduje 
dr. Borut Korun. Ta med dru
gim piše: "Evropa za Slovence

ni samo zemljepisni pojem, 
marveč mit o stalnem na
predku, varnosti, urejenosti, 
pravni državi, demokratično
sti, človekovih pravicah, kul
turi, skratka, državotvorni 
mit, ki nam tako manjka. Ta 
mit nam vsak dan prebrisano 
vključujejo v sistem naših 
vrednot, zato poslušamo o 
"evropski kakovosti", o "avto
mobilu Evrope", o "evropskih 
standardih", vsiljujejo nam 
"evropskost" kot pojem za ci
viliziranost, kakovost, ugla
jenost itd. Nihče pa nam ne 
pokaže evropske resničnosti, 
resničnosti hladne, brezob
zirne, samo k dobičku in us
pehu usmerjene tehnokratske 
družbe, ki je brez vsakega 
kulturnega naboja".

Ena zadnjih najbolj znanih 
in politično markantnih akcij 
tega gibanja je zahteva, naj 
se razpiše predhodni zakono
dajni raferendum o zakonu o 
ratifikaciji evropskega pridru- 
žitvenega sporazuma.

Do tega trenutka sicer še 
ne poznamo natančnega be
sedila vprašanja, ki naj bo 
predmet referenduma, ven
dar je jasno, da utegne ta po
buda imeti za posledico, da 
se ratifikacija pridružitvene-

ga sporazuma zavleče v ne
dogled, v skrajni konsekvenci 
pa lahko prepreči vstop Slo
venije v EZ. Zanimivo je, da 
je dr. Korun eden vidnejših 
predstavnikov Slovenske 
ljudske stranke, ki skupno z 
Liberalno demokracijo Slove
nije sestavlja vladno koali
cijo!

Odraz "civilne družbe" so 
gotovo tudi podpisniki (sku
pno kakih 30) izjave, ki je pri
šla v javnost, ko je slovenska 
vlada predložila parlamentu 
v potrditev sporazum o pri
družitvi Slovenije EZ, kar naj 
bi Državni zbor opravil še ta 
mesec. Med podpisniki so 
predsednik prvega slovenske
ga parlamenta dr. Bučar, teo
log Anton Stres, bivši ljub
ljanski nadškof Šuštar in prof. 
Alojz Rebula. "V načelu pod
piramo pridružitev, pravi iz
java, Državni zbor lahko rati
ficira sporazum o pridruži
tvi", a brez tako imenovanega 
"španskega kompromisa", ki 
"terja od Slovenije prevzem 
dodatnih obveznosti glede 
prometa z nepremičninami!" 
Pridružitvenemu sporazumu 
je kot pogoj za njegovo potr
ditev ali ratifikacijo od strani 
članic EZ, predvsem Italije, 
dodana priloga (aneks), zna
na kot španski kompromis. 
Podpisniki poudarjajo, da 
"sprejem takega vsiljenega 
kompromisa pomeni za Slo
venijo ne glede na njegovo 
vsebino zanikanje samega 
smisla pridružitve.

Ne utrjuje njene šele ne
davno pridobljene državne 
samostojnosti, ampak jo po
stavlja v položaj drugoraz
redne države, o katere bi
stvenih življenjskih vpraša
njih odločajo drugi z vidika 
svojih koristi. Iz samostojne 
države spreminja Slovenijo v 
protektorat ter s tem zanika 
smisel in opravičilo njene dr
žavne osamosvojitve."
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M iro  O ppelt 
SPET DVA KONGA

"NISMO DUHOVN1K.I.ALI__
R E D O V N IC E ,  T O D A  IM A M O  E T IČ N E  
V R E D N O T E ;  T E  N A M  D A J E J O  P R E D V S E M  
S P O Š T O V A N J E  D O  N A S  S A M IH  I N  D O  
N A Š E G A  P O K L IC A .  N A Š A  N A L O G A  JE, 
D A  S T O R IM O  V S E , D A  V L A D A J O Č I  
N E  Z L O R A B L J A J O  O B L A S T I . "

(A b e  R o se n th a l, s la vn i u re d n ik  časn ika  
N e w  Y o rk  T im e s )

Jurij Paljk / in te rv ju  
FRANKO ŽERJAL

Jurij Paljk
PAPEŽEV 77. ROJSTNI DAN

Kom isija Pravičnost in mir pri SŠK 
PRIDRUŽITEV SLOVENIJE EVR. ZVEZI

Iva Koršič
ROMAN IGORJA ŠKAMPERLA

m
M ilan  G regorič
BOGATA BERA PUBLIKACIJ ANNALES

Ivan Žerja l
'POLITIČNI CIKLON NAD ISTRO"_______

Erik D olhar
JUBILEJNI 35. PRAZNIK ČEŠENJ_________

Erika Jazbar
EPOPEJA D VO JEZIČNIH  TABEL__________

D anije l Devetak
VOLČIČEV V ZH O D ______________________

ŠE IZ ŽIVLJENJA CERKVE... IN  KULTURE
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42 . KONGRES FUENS NA KO RO ŠKEM
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SPET DVA KONGA
MIRO OPPELT

N a  s lik i 
p ropad li 
M o b u tu . 

A li  je 
v Za iru  

p r iš lo  le do 
zamenjave 

d ik ta to r ja  z 
d ik ta to rje m ?
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K o t gn ilo  ja b o lk o  se je  z ru š il režim  um irajočega  

za irs k e g a  d ik ta to r ja  M obutuja, prispodobe tragične  
a fr iš k e  dekolonizacije v šestdesetih letih, k ije  p o  k r iv 
d i kolonizatorjev p rep u s til A frik o  v ro kah  brezvestnih  
despotov. Dejstvo, da niso p r ip ra v ili p o  stoletnem izže 
m anju p rim e rn ih  kadrov, je  zagotavlja lo  nadaljn je  iz 
koriščan je  celine, k i j e  m ed najbogatejšim i na svetu, 
ljudstvo p a  m ed najbednejšim i. U stvarjen i so b ili p o 
g o ji z a  utrd itev tiranov, k i so škodovali A fr ik i bolj kot 
kolon izacija . Mobutu si je  nagrab il ogromno bogastvo, 
katerega je  n a lo ž il v tu jin i. Vprašanje p a  je , kako  bo z  
novim voditeljem  K abilo . Slednji j e  Z a ir  p re im enoval 
v dem okratično repub liko  Kongo in zagotavlja , da bo 
uvedel v d ržavi, nekdanji belgijski koloniji, dem okrati
čno ureditev. Volitve p a  bo sklical, ko bo ljudstvo p re 
vzgojeno p o  32-letn i d ik ta tu r i. K ab ila  je  preostanek  
k ita jsko  kubanskih  revolucionarjev. Baje se je  tu d i 
sam dem okratično p revzg o jil. Sam Che o njem n i im el 
visokega m nenja. P riš la  je  njegova u ra , kot p r i  vseh 
dosedanjih  voditeljih, z  zunan jo  pom očjo. Iz k o r is t i l  
j e  u p o r p lem ena Banjamulenge, maloštevilnega, a  s 
p o d p o ro  Ugande in Ruande, z  am eriško  in b ritansko  
tehnologijo. P o d p ira  g a  tu d i Ju žna  A fr ik a  v iskanju  
novega vodstva a friške  celine. V  bistvu p a  g re  z a  zam e
njavo vplivnega obm očja m ed F ran c ijo  in A m eriko  a li 
njenim  kap ita lom . Po osvojitvi nekdanje K atange je  
K ab ila  že  sklenil nove pogodbe z  am eriško  d ru žb o  iz  
A rkansasa. Obstaja bojazen, da g re  le z a  zam enjavo  
d ik ta to r ja . M obutu  je  b il p rim eren , ko se je  bilo  treba  
soočati s sovjetskim  vpadom . P o s ta lje  s ta r in neučin
kovit te r p re lakom en. N asloniti se je  bilo treba na nove 
žan darje , kot sta M useveni v U gandi in  K agam e v R u 
a n d i z  njuno učinkovito  av to rita rn o stjo . P ra v  K aga- 
meju je  K ab ila  že  n ared il uslugo, da je  dejansko o p ra 
v il v Z a iru  ro d o m o r hu tu jsk ih  beguncev. Od m ilijona  
se j i h  bo vrn ilo  v R uando  le neka j desetin tisočev p re 
ž ive lih . K ab ila  začen ja  to re j že  z  na jm an j 400 tisoč 
m rtv im i na vesti. N ič  niso p om aga li p o z iv i h u m a n ita r
nih o rganizacij, treba je  bilo učinkovito reš iti vp raša 
nje izkoriščan ja  največjega rudnega za k la d a  na svetu. 
Več mesecev je  bila  trag ed ija  hutu jsk ih  beguncev v b i
stvu p r ik r ita . Glas p a p e ž a  in m is ijonarjev  je  b il g las  
vpijočih v puščavifinančnih  interesov. V K abilo zah od 
ne d ržave  p a  le niso imele velikega zau pan ja , sa j so 
z a  vsak p r im e r  mesece za d rževa le  svoje čele v sosed
njem Kongu, nekdanjem  francoskem , z a  morebitno re 
ševanje svojih državljanov v K inšasi na drugem  bregu 
reke Z a ire .

SLOVENSKA POLITIKA  
PRED H U D O  PREIZKUŠNJO

MANJŠINAM ZAJAMČITI 
ZASTOPSTVO V 

IZVOLJENIH ORGANIH!

Za podpisnike in gotovo 
za mnoge Slovence je torej 
zelo vprašljiv "španski kom
promis", ki ga tako imenujejo 
po nekdanjem španskem zu
nanjem ministru Solanu. Ta je 
s svojim predlogom dejansko 
naredil konec italijanskemu 
izsiljevanju v zvezi z nepre
mičninami optantov iz Istre, 
tako da je Italija umaknila 
svoj veto glede pridružitve- 
nega članstva Slovenije. Cena 
so bile ugodnosti pri sklepa
nju nepremičninskih kupo
prodaj za tuje državljane s 
triletnim bivališčem na oze
mlju Slovenije. V bistvu gre 
za italijanske državljane, ki 
so optirali za Italijo, oziroma 
za njihove potomce. Na dlani 
je, da je to v popolnem skladu 
s tisto politiko vrhov organi
zacij istrskih prebežnikov, ki 
jo lepo ponazarjata besedi 
"Ricompriamoci l'lstria" (od
kupimo si Istro).

Proces postopne evropske 
integracije najbrž za Sloveni
jo nima poti nazaj, vendar o- 
pravljajo tako evroskeptiki 
kot organizacije "civilne dru
žbe" pomembno nalogo, saj

Š k o fje  iz  F-Jk  
za  s o lid a rn o s tn i  
fe d e ra liz e m

Vprašanje državne ure
ditve je zelo aktualno v Ita
liji. V teku je zasedanje Ita
lijanske škofovske konfe
rence, ki podrobno preso
ja problematiko, štirje ško
fje iz naše dežele pa so že 
zavzeli stališče in ga izra
zili v pismu, ki so ga naslo
vili na predsednika dvo
domne komisije D Alemo.
V njem so poudarili, da bi 
morala nova ureditev dr
žave Italije temeljiti na so
lidarnostnem federalizmu.
V njem naj bi se uresničili 
vrednoti avtonomije in od
govorne socialne solidar
nosti, ki imata svojo ute
meljitev v cerkvenem nau
ku o družbi. V tem pogledu 
so se škofje zavzeli za o- 
vrednotenje pristo jnosti 
deželne uprave, ki naj upo
števajo zgodovinske in kul
turne posebnosti dežele.
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opozarjajo izvršno in zako
nodajno oblast (vlado in par
lament) na nevarnosti in pa
sti, ki se jim je treba za vsako 
ceno izogniti. Bistveno mo
rejo dalje prispevati k obliko
vanju zaščitne zakonodaje, ki 
mora zavarovati nacionalne 
interese. Vprašanje je aktual
no, ker bo Slovenija v vsakem 
primeru morala svojo zako
nodajo prilagoditi evropski, 
pri čemer prihaja v poštev tu
di sprememba 68. člena seda
nje ustave, po katerem tujci 
ne morejo sklepati nepremi
čninskih kupoprodaj. Moder
na država pa ima na vsedr
žavni in na krajevni ravni vr
sto instrumentov, ki morejo 
zavarovati temeljne narodne 
vrednote in narodne predsta
ve v slovenski zavesti, kar ne 
more in ne sme iti na škodo 
stvarnih koristi posamezni
kov in narodne skupnosti.

Ko je te dni znan italijanski 
politolog obravnaval odcepit
vene težnje na italijanskem 
Severu, je poudaril, da ostaja
ta "narod in narodna identite
ta" abstraktna pojma, če ne 
upoštevata razsežnosti "inte
resa" oziroma "zaznave inte
resa", ki je lasten vsakemu po
samezniku. Le takšno pojmo
vanje je po njegovem v skla
du z resničnim patriotizmom 
ali domoljubjem.

Slovenska politika je torej 
pred veliko preizkušnjo. Upa
mo in želimo, da bi to preiz
kušnjo tudi srečno in uspešno 
prestala.

N a n t i O lip  z n a jv iš jim i p re d s ta vn ik i dežele K oroške  na kongresu

V Porečah ob Vrbskem je 
zeru na Koroškem je od 7. 
do 11. maja letos potekal 42. 
kongres Federalistične unije 
evropskih narodnostnih skup
nosti (FUENS). Pod predsed
stvom Romedija Arquinta iz 
Švice je zborovalo več sto de
legatov, ki so predstavljali o- 
krog 50 m ilijonov pripadni
kov manjšinskih skupnosti v 
Evropi. Na kongresu je  imel 
temeljno predavanje zastop
nik kom isije OZN za člove
kove pravice v Ženevi g. Ab- 
sbjorn Eide. Predaval je na 
tem o: Manjšina in večina - 
partnerja za Evropo.

Med mnogim i posegi naj 
om enim o uvodni referat g. 
Nantija O lipa, predsednika 
Narodnega sveta koroških 
Slovencev, ter dr. Silva Deve
taka, ISCOMET, Maribor, ki 
je imel uvodni poseg v za
ključno resolucijo celotnega 
kongresa.

Kongres je pozdravil tudi 
g. Bojan Brezigar, podpred
sednik evropskega urada za 
na rodnostne  skupnosti v 
Bruslju.

V okviru delovne skupi
ne, ki je obravnavala pred
vsem  p ro b le m  n a ro d n ih  
skupnosti v izvoljenih zako
nodajnih telesih in njih za
jamčeno zastopstvo, je  širše 
spregovoril tud i dr. Drago 
Štoka za Slovensko skup
nost, ki je poudaril po litično 
in pravno nujo po zajamčeni 
prisotnosti slovenske narod
ne skupnosti predvsem  v 
deželni zborn ic i Furlanije- 
Julijske krajine. V diskusijo 
so z enakim i predlogi pose
gli tudi delegati koroških or
ganizacij, in sicer Franc Ru
tar, Marjan Pipp, Andrej Wa- 
koun ig , M arjan  Š turm  in 
drugi.

Kongres, katerega je po
zdravil tudi koroški deželni 
glavar dr. Cristoph Zernatto, 
se je  zaključil s soglasnim 
sprejetjem sklepne resoluci
je, ki se med drugim  zavze
ma tudi za zajamčeno za
stopstvo manjšin v vseh iz
vo ljen ih  organih države, v 
kateri te živijo, ne glede na 
njih številčno prisotnost. 
------------ DŠ

P O V E ] M O  N A G L A  S
JANEZ POVŠE j

CELOVITOST MANJŠINE NAM BO V 
NOVEM ČASU LAHKO TUDI VSILJENA

Prav v prijetnem zatišju nedavnega volilne
ga uspeha je mogoče opaziti, kako se v nekem 
smislu kar sama od sebe vzpostavlja celovitost 
naše manjšine. Pod celovitostjo razumemo 
tisto in takšno stanje, ki ukinja notranjo povoj
no ločnico ter izenačuje vse izkustvene in po li
tične različnosti. Še posebej je  mogoče pri 
tem procesu opaziti razpad tako imenovanih 
centrov moči, ki so obvladovali manjšino v 
prejšnjem obdobju, j i  resda omogočili razvoj 
na številnih ravneh, vendar se logično niso 
mogli ohraniti v novem obdobju. Za centre 
m oči je  namreč značilno, da so nastali iz p o 
vojne ureditve, razpolagali ali še razpolagajo 
z izdatnim finančnim deležem, predvsem pa 
so v rokah izjemno ozkega kroga ljudi, kar je 
seveda v nasprotju z demokratizacijo in p lu 
ralizacijo, ki ju  je  ustoličil padec berlinskega 
zida. Vse to je  b ilo  značilno za dogodke okrog 
Tržaške banke, pred kratkim pa je  nakazana 
možnost prodaje manjšinskih nepremičnin  
manjšini sami dokazala, da je  nekaj centrov 
m oči še vedno na delu.

Kot manjšina se doslej nismo uspeli lo titi 
udejanjanja lastne celovitosti na lastno p o 
budo: to bi pom enilo  izročiti vse dobrine vsej 
manjšini v upravljanje. Na ta način b i prišlo 
do celovitosti, verjetno brez velikih izgub, in 
osnovna zahteva časa bi bila izpolnjena. Kot 
rečeno, se nismo uspeli lo titi te naloge aktivno 
in samoiniciativno, zaradi česar prihaja celovi
tost nekako od zunaj, po  sklepu in namenu 
novega časa in njegovih zakonitosti. Posledi

čno centri m oči v veliko škodo vseh pripadni
kov manjšine razpadajo in propadajo, vzpo
redno, kot da se mehča dobesedno manjšin
ska politična osredotočenost, v zadregi je  civil
na družba še posebej z eno od obeh krovnih 
organizacij. O b tem je odveč pripom niti, da 
bi resnejša kriza ene krovne organizacije lahko 
obremenila tudi drugo, saj se zdi načelo vsilje
ne celovitosti delujoče na prav vseh ravneh. 
Vsiljena celovitost je  v vsakem prim eru takšno 
izravnavanje, ki v bistvu le jem lje in tako rekoč 
ničesar ne daje, razen izravnanega prostora, 
ki je njen cilj. Zaradi vsega povedanega ni ču
dno, da smo tako pristno in iskreno zaživeli 
ob nedavnih volitvah, ko smo se ob izbiri u- 
prav večinskega naroda končno znašli skoraj 
vsi skupaj. Medsebojna povezanost je  tisto, 
kar nam očitno manjka; do nje pride, kadar 
nam jo  pač ponudijo  drugi, sami se zanjo še 
nismo odločili oziroma ne iščemo dovolj zav
zeto priložnosti, da bi jo  uresničevali. Za mar
sikoga se zdi neverjetno, toda naša srečna po t 
je  le v povezanosti vseh naših različnosti, vse 
ostalo je  stranpot brez prodornega izhoda. 
Vendar nekateri za lastno stisko še vedno valijo 
krivdo na drugače misleči del manjšine, ne 
da b i prepoznali resnice, da je novi čas tisti, 
ki ruši, kar je zastarelo in preživelo. Novi čas 
bo slej ko pre j dosledno uresničil manjšinsko 
celovitost, razen seveda, če ne bo manjšina 
sama vzela svojo usodo v roke in ohranila 
svoje tako težko pridobljene dobrine.
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KULTURNI CENTER LOJZE 
BRATUŽ JE ŽIV DEJAVNIK 
KULTURE NA GORIŠKEM

JURIJ PALJK

Franko Žerjal je našim bralcem  dobro znana javna  
osebnost, saj ga poznam o tako kot likovnega pedagoga 

kot uveljavljenega slikarja in zadnje čase vedno bolj tudi 
kot vodjo Kulturnega centra Lojze Bratuž v G oric i.

Pred kratkim  je organiziral odm evno razstavo ob 
stoletnici rojstva primorskega velikega slikarja Vena 

Pilona. N a pogovor z nam i je rad pristal, saj je bil 
soudeležen tudi pri porodu našega lista.

S 1. STRAN!

EVROPA 
PO ŠTIRIH 
DESETLETJIH

Zato naj se pozornost obrne 
predvsem na človeško, duhovno plat 
celotnega združitvenega procesa, ki 
naj preseže ozko gospodarsko plat. 
Pri tem mislimo na Evropo narodov 
in dežel, ki si vedno bolj utira pot v 
široki javnosti, ne toliko pri vladah 
oz. ustanovah. Tu je sicer treba tudi 
opozoriti na nekatere pozitivne že 
sprejete dokumente in obveze, ki sta 
jih tako Evropski svet kot evropski 
parlament sprejela za zaščito dežel
nih oziroma manjšinskih jezikov in 
kultur.

Zgodovina je v zadnjem stoletju 
še zlasti po drugi svetovni vojni ostro 
ločila evropske narode in države 
med demokratičnim zahodnim ter 
totalitarnim vzhodnim svetom. Stare 
od fašizma in nacizma prizadete ra
ne je v novi obliki spet povzročal 
prav tako zločinski komunizem. No
va Evropa pa je nastala prav zato, da 
bi pomagala zatreti vse diktatorske 
težnje in v svobodni povezavi zaob
jela svoje narode vvišjo organizirano 
zvezo.

Evropska ideja je danes vedno 
bolj na pohodu in te besede naj ne 
izzvenijo retorično. Ekonomija in fi
nance gotovo ne sodijo v poezijo, 
ampak v prozo. Vseeno pa naj kratko 
razmišljanje ob štiridesetletnici po
litične Evrope zaključimo z mislijo 
našega poeta. Srečko Kosovel je že 
pisal o bodočnosti naše celine in 
med drugim zapisal: "Lepa, o lepa 
bo smrt Evrope." Mračna pesniška 
(tudi preroška?) vizija kraškega pe
snika pa nas ne sme pognati v pesi
mizem. Drugje pesnik še razmišlja 
o njej in omenja neko silo "Nove Ev
rope, Nove Evrope - z Novim člove
kom." To skoraj kozmično pojmova
nje (poet vidi namreč vse to v okviru 
še nerazodetih novih svetov) in po
vezovanja z nekim novim - ta per
spektiva naj tudi nam danes vlije up 
v res novo Evropo tretjega tisočletja, 
odprto in prežeto s humanostjo in 
optim izmom.

V ŽEPČAH V BIH 
OTROŠKI VRTEC 
ZA M IR N O  SOŽITJE

V ponedeljek, 12. maja, so v od 
etničnega čiščenja težko ranjenem 
mestecu Žepče v Srednji Bosni pre
dali namenu in blagoslovili nov otro
ški vrtec, ki so ga zgradili s prispevki 
ustanove Karitas iz Treh Benečij. Vr
tec bodo vodile sestre redovnice in 
je v njem prostora za kakih sto otrok. 
Stroški so znašali 750 milijonov lir.

Pri odprtju so bili prisotni kardinal 
Ce iz Benetk, nadškof Bommarco, 
nadškof Battisti iz Vidma ter škofa iz 
Pordenona in Vittorio Veneta. Deže
lo sta zastopala deželni svetnik Izidor 
Gottardo ter županov namestnik iz 
Benetk Gianfranco Bettin. Vrtec so 
zgradili s skupnimi močmi, da bi v 
njem rasli otroci vseh treh etničnih 
in verskih skupnosti v BiH. Potrebo 
po sožitju in medsebojnem razume
vanju so poudarili tudi vsi govorniki 
od kardinala Puljiča do civilnih pred
stavnikov.

Goriško Karitas je zastopal g. Rug- 
gero Dipiazza, ki je tudi poskrbel, da 
je bil vrtec uresničen. "Sedaj imamo 
sen: da bodo v ta vrtec prihajali vsi 
otroci iz Žepč in da se bodo v njem 
učili resničnega življenja, to je miru, 
sprejemanja in prijateljstva. Sanja
mo dan, ko bodo vse Žepče, popol
noma vse, na novo zgrajene", je kon
čno dejal.

R a zs ta v a  P ilo n o v ih  de l 
j e  vse p re s e n e tila , s a j ste 
ra z s ta v ili  več um etn iko v ih  

del, ko t p a  j i h  j e  še ta k o  
optim is tičen  obiskovalec  

ra z s ta v  p r ič a k o v a l. Je  b ila  
p r ip r a v a  ra z s ta v e  ze lo  

n a p o rn a ?
Ko smo sredi poletja lanskega le

ta načrtovali Pilonovo razstavo, smo 
tudi sami marsikdaj podvomili, da 
nam bo uspelo zbrati zadostno šte
vilo del za razstavni prostor v Kul
turnem centru Lojze Bratuž, poseb
no še ker je bil naš namen prikazati 
Pilonova dela, ki se nahajajo pri nas 
v zamejstvu in ki si jih ni mogoče 
drugače ogledati. Razstava naj bi ta
ko osvetlila del umetnikovega opu
sa, ki je malo poznan ali težko do
stopen. Da bi lahko uresničili ta na
men, smo najprej skušali izslediti 
dela, ki so posejana v zamejstvu, 
in navezati stike z njihovim i lastniki, 
obenem pa smo se obrnili na razne 
ustanove in institucije, kot so Pilo
nova galerija v Ajdovščini, Goriški 
muzej iz Nove Gorice, Pokrajinski 
muzeji v Gorici in Muzej Revoltella 
v Trstu, ki so nam poleg strokovne 
pomoči pri organizaciji razstave nu
dili tudi številna manj znana Pilo
nova dela, npr. skice iz pariškega 
obdobja ali pa nekatera še nikdar 
razstavljena mladostna dela. Uspe
lo nam je tako organizirati obširno 
razstavo, ki preko prvih secesijskih 
začetkov do pariškega obdobja na 
svoj način osvetljuje ustvarjalno pot 
tega velikega primorskega umetnika.

Kot torej vidite, zahteva priprava 
take razstave veliko časa, organizi
ranega dela in večje ali manjše skr
bi. Vendar, ko je končno razstava 
postavljena in si z njeno postavitvijo 
zadovoljen, pozabiš na vse organi
zacijske težave.

K a k o  Vam  j e  uspelo  
p r e p r ič a t i  z b ira te lje  
P ilo n o v ih  slik, d a  so 

p o s o d ili s like  z a  razs tavo ?
Poleg strahu, ki ga ima vsak last

nik, kar je samo po sebi umevno, 
ko taka dragocena slika gre iz hiše, 
so vsi rade volje posodili dela, za 
kar se jim  v imenu Kulturnega cen
tra Lojze Bratuž prav lepo zahvalim. 
Vsi so pa tudi bili istega mnenja, da 
je potrebno, da ob 100-letnici ro j
stva počastimo tega velikega umet
nika, saj je Pilon slikar, ki bi bil vre
den mnogo večje pozornosti, kot 
pa jo je bil doslej deležen. Pomisli
mo samo na to, da še ni izšla mono
grafija, ki nam bi prikazala njegov 
celotni opus, česar prav gotovo ne 
moremo reči o marsikaterem manj 
pomembnem slikarju.

AKTUALNO

IN TER VJU  /  FRANKO ŽERJAL

Sezona k u ltu rn ih  
p r ir e d ite v  in  tu d i ra z s ta v  
v K u ltu rn e m  cen tru  Lo jze  

B ra tu ž  se p o č a s i za k lju č u je .
B i nam  la h k o  na k ra tk o
o ris a li, k a j  vse ste letos  

v cen tru  p r ip ra v i li?
Od otvoritve obnovljenega Kul

turnega centra Lojze Bratuž je po
teklo sedem, lahko rečemo zelo 
plodnih mesecev. Skoraj nemogoče 
bi bilo na tem mestu prikazati celo
ten pregled dejavnosti in prireditev, 
ki so se zvrstile v tem času. Zago
tavljam Vam, da jih  je bilo mnogo. 
Kongresi, razstave, gledališke pred
stave, koncertna dejavnost, vse to 
je potekalo v tem času v Kulturnem 
centru Lojze Bratuž in pokazalo, da 
je center res živ dejavnik kulturne 
stvarnosti na Goriškem.

Glede razstavne dejavnosti, o ka
teri se danes bolj podrobneje pogo
varjava, naj omenim, da seje v tem 
času zvrstilo kar pet odmevnejših 
prireditev. Prva je seveda bila otvo
ritvena razstava slovenskih zamej
skih likovnih umetnikov, ki je bila, 
kot je v predstavitvenih besedah de
jal likovni kritik  Joško Vetrih, ena 
najbolj zanim ivih skupinskih raz
stav slovenskih umetnikov naše de
žele v Gorici. Razstavljalo je 46 u- 
metnikov, ki so nam prikazali ce
lostno sliko zamejskega likovnega 
ustvarjanja. O b dnevu slovenske 
kulture in v počastitev umetnikove 
90-letnice smo v prostorih Kultur
nega centra Lojze Bratuž odprli raz
stavo nestorja slovenskih zamejskih 
slikarjev Lojzeta Spacala. Razstava, 
ki je imela velik odmev tako med 
slovenskimi kot italijanskimi ljub i
telji umetnosti, se je uvrščala med 
pobude, ki so jih Zveza slovenske 
katoliške prosvete, Slovenska pro
sveta in Zveza slovenskih kulturnih 
društev pripravile za proslavo Pre
šernovega praznika. Značilnost 
Spacalovih del je Kras in značilnost 
krasa je kamen. Tak je bil tudi naslov 
naslednje razstave morda najza
htevnejše, kar smo jih gostili v naših 
prostorih. Razstavljalo je  dvajset o- 
blikovalcev, obrtnikov in kamnose
kov iz tržaške in goriške pokrajine, 
ki so nam predstavili svoje najlepše 
kamnite izdelke in malo plastiko. 
Razstavo nam je omogočilo društvo 
Igo Gruden iz Nabrežine, ki ima že 
dolgoletno tradicijo s takimi razsta
vami. V aprilu smo v sodelovanju z 
društvom Graphiti in odborništvom 
za kulturo občine Grave in Chianti 
pri Firencah odprli razstavo Go-art 
on line, ki smo si jo lahko ogledali 
tudi po Internetu in na zgoščenki 
(cd, op. ur.). Zadnja po vrstnem re
du, a po pomembnosti med prvimi, 
pa je razstava ob 100-letnici rojstva 
ajdovskega slikarja Vena Pilona.

K a te ra  ra z s ta v a  Vas 
j e  n a jb o lj za p o s lila?

Vsaka razstava zahteva veliko or
ganizacijskega dela. Ko pa postav
ljamo razstavo zelo znanega ali že 
davno umrlega umetnika, se to delo 
še poveča. Poleg zbiranja gradiva, 
slik, tiskanja plakatov, vabil, kata
loga je še mnogo drugih obvezno
sti. Pri Pilonovi razstavi smo tudi za
časno uvozili iz Slovenije precejšnje 
število risb. Tako smo se srečevali 
tudi z birokratskim i težavami. Zato 
mislim, da nas je prav zadnja razsta
va najbel! zaposlila.

Gotovo im ate  tu d i  
p r ip r a v l ja ln i  odbor, 

k i Vam p r i  delu  
in  n a č rtih  p o m a g a ...

Kot ste že sami verjetno opazili, 
se pri organizaciji razstav pojavljajo 
imena Vida Bitežnik, Joško Vetrih, 
David Faganel... To je skupina nav
dušencev, med katere spadam tudi 
sam, ki ljub ijo  likovno umetnost in 
stalno sodelujejo pri postavitvi raz
stav v Kulturnem centru Lojze Bra
tuž pa tudi v galeriji Ars na Travniku.

K akšn e  n ačrte  im a te  z a  
p r ih o d n jo  sezono, k i  se bo 

za č e la  že  letos jesen i?
Program razstavne dejavnosti je 

že začrtan. Če se omejim  le na leto
šnje leto, imamo v programu posta
vitev štirih pomembnejših razstav. 
Poleg dveh znanih goriških slikarjev
- Davida Faganela in Andreja Kosiča
- bo na ogled še skupinska razstava 
ter poklon kiparju Goršetu, spet ve
čji projekt ob 100-letnici rojstva te
ga velikega mojstra.

K o t s lik a r  im a te  p o s lu h  
z a  svoje kolege in  n jihove  
težave  p r i  ra z s ta v lja n ju  
v našem  k u ltu rn e m  p r o 

s to ru . N a m e ra v a te  v b liž n ji 
p r ih o d n o s ti p r ip r a v i t i  

kakšn o  večjo m o n og ra fsko  
s lik a rs k o  ra z s ta v o  kak e g a  
našega u m etn ika , pod o b n o  

Spacalovi?
Prav gotovo.

K u ltu rn i cen ter Lo jze  
B ra tu ž  j e  lepo  za ž iv e l, 
n a v a d ili sm o se n a n j in

veseli nas tu d i dejstvo, d a  se 
d e lovan je  K u ltu rn e g a  dom a  
in  K u ltu rn e g a  cen tra  Lo jze  
B ra tu ž  lepo  d opo ln ju je , s a j 
j e  ž e  m in u la  sezona d o k a 

z a la , d a  na G oriškem  
o bs ta ja  p o tre b a  p o  obeh.

Boste v p r ih o d n je  
s K u ltu rn im  dom om  še 

n a p re j so de lo va li in  kako?
Že od vsega začetka je Kulturni 

center Lojze Bratuž pričel svoje de
lovanje v duhu odprtosti in medse
bojnega sodelovanja z namenom, 
da bi naša kulturna dejavnost pri
spevala k bogatitvi goriškega pro
stora. M islim , da mu je to uspelo.
Številne prireditve, razstave, kon
certi so pripomogli, da je center le- 
po zaživel, saj je potreba po kulturni 
dejavnosti na Goriškem res velika, četrtek* 
Stiki, ki smo jih  navezali z raznimi 21- MA>A 
ustanovami v Italiji in Sloveniji in 
seveda tudi s Kulturnim domom v 
Gorici, so že v prvi sezoni našega 
delovanja obrodili uspešne sadove.
Naš namen je te stike v bodoče še 
bolj okrepiti z željo, da bi z medse
bojnim  sodelovanjem zmogli ob li
kovati še kvalitetnejšo kulturno po
nudbo.

O rg a n iz a c ija  večjih  
ra z s ta v  za h te v a  ve lika  

d e n a rn a  sredstva . K a k o  
do sredstev p r id e te  in  tu d i  

to  nam  povejte , če boste  
v p r ih o d n je  še v a b ili 

k  sodelovanju  mecene- 
sp on zo rje , p o d o b n o  ko t ste 

p o v a b ili p o d je tje  C rem caffe  
ob P ilo n o v i ra z s ta v i.

Za razstave kot za ostalo delova
nje črpamo iz finančnih sredstev, ki 
jih  Kulturni center Lojze Bratuž na
menja za te dejavnosti. Ker pa teh 
ni mnogo, si pomagamo s sponzor
ji, ki imajo posluh za kulturo, kot je 
bilo v tem slučaju podjetje Cremcaf
fe. Upajmo, da bo v prihodnje še 
kdo pripravljen podpreti naše kul
turne pobude.

K a k o  Vam uspe  
z d ru ž e v a t i svoje  

u m etn iško  u s tv a rja n je  
z  o rg a n iz a c ijs k im i  

obveznostm i, s a j ste a k tiv n i  
tu d i p r i  d ru š tv u  ^4rs, 

k i  p r ip r a v l ja  ra z s ta v e  
v K a to liš k i k n jig a rn i  

na T ravn iku ?
M islim , da je potreba po lepoti 

in umetniškem ustvarjanju v č lo 
veku prirojena. Ko si ogledujem raz
stave, se seznanjam s pojmom le
pote in umetnosti slikarja razstav- 
Ijalca. To me navadno spodbuja, da 
tudi sam slikam in predstavim svoj 
pogled na lepoto in umetnost. Torej 
me te obveznosti oplajajo in spod
bujajo k novemu in poglobljenemu 
umetniškemu ustvarjanju.

N a š  N o v i g las  s p re m 
lja te  ž e  o d  san tih  začetkov, 
s a j ste b ili z ra v e n  tu d i ob 
njegovem  ro js tvu . K a k o  

ocenju jete  njegovo delo  in  
k a j b i naš im  b ra lcem  rekli?

Novi glas je velikega pomena za 
našo narodno skupnost v Italiji. Nje
govo poročanje o aktualnih, ver
skih, kulturnih in političnih proble
mih pa o delovanju naših društev 
in ustanov je neobhodno potre
bno. Novi glas naj form ira  in in for
mira bralce, čeprav smo že večkrat 
slišali to  frazo, se mi zdi še vedno 
aktualna.
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IZ ŽIVLJENJA CERKVE
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"SKUSAL SE BOM POBOLJŠATI!i "

JURIJ PALJK

r o iH P

m

Pred n it i  dvema tednom a so Janezu Pavlu I I .  p o n u d ili ve lik o  
be lo -ru m en o  to r to  v rez idenc i libanonskega predsednika Eliasa 

H a w rija  v Baabdi: že le li so z n jim  p raznova ti 77. ro js tn i dan.

ROMARJI IZ MAVHINJ 
IN ZGONIKA PO 
LEPI DOLENJSKI

"Skušal se bom poboljša
ti!", je dejal na svoj 77. rojstni 
dan sveti oče v nedeljo, 18. 
t.m., ko ga je neki rimski fantič 
vprašal, kakšen sklep je napra
vil ob svojem rojstnem dnevu.

Duhovit odgovor velikega 
moža, ki je s svojim vodenjem 
Cerkve zagotovo globoko po
segel v zgodovino 20. stoletja. 
Janez Pavel II. je namreč na 
svoj 77. rojstni dan obiskal 
rimsko župnijo sv. Atanazija, 
kjer se je srečal z verniki in 
predvsem z otroki, na katere 
je še posebej navezan. V rim 
ski mestni četrti Tiburtina, kjer 
se nahaja cerkev sv. Atanazija, 
se je papež dolgo pogovarjal 
z otroki. Med njim i je bil neki 
fantek, ki gaje takole vprašal: 
"Ko imam jaz rojstni dan, mi 
mama reče, naj sklenem neki 
dober namen, katerega po
tem skušam uresničiti. In ti, 
kakšnega si na svoj rojstni dan 
sklenil?" Sveti oče seje namu
znil in odgovoril, da se bo sku
šal poboljšati.

Sicer pa je preživel papež 
Wojtyla lep rojstni dan, saj mu 
je prišel voščit tudi kardinal 
Camillo Ruini v imenu Itali
janske škofovske konference, 
prav tako mu je voščil tudi 
rimski župan Rutelli z ženo 
Barbaro. Papež je ob tej prilo
žnosti povedal, da se je pred 
77 leti rodil med 17. in 18. u- 
ro. "Skoraj ob istem času sem 
58 let kasneje bil imenovan 
za papeža," je še dodal. Ko je 
nagovarjal otroke, jim  je dejal, 
da so dogodki v življenju, ki 
vsakega človeka posebno za
znamujejo; med temi je dal 
na prvo mesto prvo sveto ob
hajilo in birmo. Papež Janez 
Pavel II. je tudi povabil otroke, 
naj v svojem življenju naredijo 
prostor za Jezusa Kristusa, ki 
nas popelje v večno življenje. 
Takoj nato je hudomušno de
jal: "Jaz sem temu cilju veliko 
bližji kot pa vi!"

Med mašo v cerkvi sv. Ata
nazija se je spomnil na kr
ščanski praznik Binkošti, ko 
se kristjani spominjamo na 
delovanje Svetega Duha, ki je 
razsvetlil apostole. Med nago
vorom se je obrnil na mlade 
in jim  dejal: "Ne bojte se Kri
stusa in bodite apostoli med 
svojim i vrstniki v tej mestni 
četrti, med vrstniki, ki imajo 
v tej četrti kot tudi v drugih 
velike težave!"

Kasneje je na Trgu sv. Petra 
v Vatikanu svetega očeta po
častila dvajsettisočglava mno
žica vernikov, ki mu je za roj
stni dan voščila tako, da mu 
je v en glas zapela poljsko pe
sem "Sto lat", ki pravi takole: 
“Sto let, sto let za nas!" Papež 
se je nasmehnil in dejal: "Pe
sem je poljska, vaša izgovarja- 
va pa italijanska." Še hitro je 
malo poračunal in dejal: "To 
pomeni, da mi ostaja še 22 
let življenja, ne, pravzaprav še 
23 let."

Seveda so papežu poslali 
voščila vsi vidnejši italijanski 
politiki, med njimi tudi pred- 
sednikOscar Luigi Scalfaro in

ministrski predsednik Roma
no Prodi. Ko se je sveti oče 
vsem zahvaljeval za voščila in 
dobre želje, je dejal: "Moj po
gled je uprt v Marijo, ko se 
vsem zahvaljujem za čestitke 
ob rojstnem dnevu. Devico 
M arijo  prosim, naj meni in 
vsej Cerkvi izprosi dar zvesto
be. Danes ponavljam svoje 
papeško geslo Totus tuus - Ves 
tvoj, ko obenem prosim Ma
ter božjo za pomoč in varstvo 
ter si želim, da bi vesela vest 
o odrešenju dosegla najbolj 
skrite kotičke na svetu."

ENO LETO PO OBISKU 
V SLOVENIJI

Voščila je papežu poslal tu
di ljubljanski nadškof in slo
venski metropolit, ki seje sve
temu očetu obenem zahvalil 
za lanskoletni obisk v Slove-

ridobitev samostojnosti, 
neodvisnosti in demokratične 
ureditve je največji dosežek slo
venskega naroda. Državna o- 
blast si mora zato v prvi vrsti 
prizadevati, da to državnost 
ohranja v njenem geopoliti
čnem okolju in zagotavlja gmot
no in duhovno blaginjo, kultur
no rast in varnost vseh državlja
nov in prebivalcev Republike 
Slovenije ter miroljubno sožitje 
slovenskega naroda z vsemi ev
ropskimi narodi na temeljih 
enakopravnosti, vzajemnosti in 
subsidiranosti.

Komisija Pravičnost in mir 
pri Slovenski škofovski konfe
renci se zavzema za vključitev 
Slovenije v združeno Evropo kot 
skupni dom enakopravnih ev
ropskih narodov, saj je Slovenija 
že sestavni del evropskega kul
turnega prostora, ki se sedaj 
ekonomsko in politično povezu
je. Zavzema se za takšno zdru
ženo Evropo, ki bo ohranjala 
identiteto vseh njenih narodov 
kot najpomembnejši vir njene 
ustvarjalnosti in lastne identi
čnosti. Le takšna Evropa bo po
leg gospodarske uspešnosti u- 
resničila tudi svoje moralne ci
lje, namreč svobodo, spoštova
nje človekovih in narodnih pra
vic ter sožitje in sodelovanje ev
ropskih narodov v miru in pra
vičnosti. Samo v takšni skupno
sti vidimo poroštvo za ohranitev 
slovenskega naroda kot enako
pravnega člana te skupnosti ter

niji. Lani je namreč sveti oče 
praznoval ro jstni dan med 
mladimi na postojnskem le
tališču in vsi, ki smo tako ali 
drugače spremljali njegov o- 
bisk v matični domovini, se z 
veseljem spominjamo njego
vih besed, ko je vsem mladim 
rekel: "Papež 'ma vas rad!"

Predsednik D ržavnega 
zbora Slovenije dr. Janez Po
dobnik je v soboto, 17. t.m., 
obiskal svetega očeta in se mu 
v spremstvu slovenskega ve
leposlanika dr. Štefana Faleža, 
šefa predsednikovega kabi
neta Matije Koželja in prvega 
sekretarja slovenske ambasa
de v Vatikanu Petra Rebca za
hvalil za lanskoletni obisk v 
Sloveniji in mu zaželel še na 
mnoga leta v imenu vseh Slo
vencev. Med pogovorom je

možnost za njegov vsestranski 
razvoj.

Med najpomembnejšimi do
sežki evropskih narodov je 
pravna država kot porok člove
kovih pravic, enakopravnosti, 
varnosti in svobode za vse dr
žavljane. Spoštovanje načel 
pravne države je tudi prvo me
rilo, ki ga uporablja Evropska 
zveza za presojo pripravljenosti 
države, da postane njena polno
pravna članica. Zato komisija 
Pravičnost in mir še posebej po
udarja:
1. Dosledno je treba spoštovati 
ustavno ureditev Republike Slo
venije. V tej luči komisija po
zdravlja privolitev vlade, da 
predloži sporazum o pridružitvi 
v presojo Ustavnemu sodišču. 
Od državnih oblasti pričakuje 
spoštovanje načel pravne drža
ve, naše ustavne ureditve in po
speševanje vsestranske pravne 
varnosti državljanov. Z vidika 
uresničevanja načel pravne dr
žave je pomembna tudi ureditev 

j odnosov med državo in Cerkva
mi in verskimi skupnostmi.
2. Ker se zastavlja vprašanje

dr. Podobnik papežu tudi za
trdil, da je lanskoletni obisk 
deloval na Slovence zelo zdru
ževalno, in mu obenem zago
tovil, da bodo odnose med 
Cerkvijo in državo v Sloveniji 
spodobno in pravno urejevali.

Seveda se dobrim  željam 
in molitvam za svetega očeta, 
ki se že pripravlja na novo pa
stirsko potovanje, pridružuje
mo tudi mi. Kako neverjetno 
aktiven je sveti oče, priča dej
stvo, da bo najprej obiskal ro
dno Poljsko, kjer se bo mudil 
12 dni, nato se bo srečal z 
mladimi z vsega sveta v fran
coski p resto ln ic i Parizu in 
končno bo šel morda na naj
bolj zanimivo apostolsko po
tovanje, na Kubo, kjer bo kot 
prvi papež na tej zadnji trdnja
vi komunizma skušal vsaditi 
mladiko evangeljske Resnice.

Vsa prizadevanja Janeza 
Pavla II. in zato tudi številna, 
zares številna potovanja (do 
danes že 77 inozem skih !) 
spadajo v veliki načrt svetega 
očeta, da bi ob koncu stoletja 
kristjani združeni pričakali tre
tje tisočletje, ko naj bi se na 
Šinaju srečali najvišji predstav
niki treh monoteističnih vero
izpovedi: muslimani, judje in 
kristjani. S pripravo na veliki 
jub ile j, kot radi imenujemo 
leto 2000, želi sv. oče ostati 
zvest besedam svojega učite
lja kard. Višinskega, ki mu je 
ob imenovanju za papeža še
pnil v uho: "Cerkev moraš po
peljati v tretje tisočletje!"

skladnosti slovenske Ustave s 
pridobitvami pravne ureditve 
članic Evropske zveze, komisija 
Pravičnost in mir opozarja, da 
je pred spremembami Ustave 
potrebno preveriti politično so
glasje za uvedbo potrebnih 
sprememb. Tako soglasje je 
mogoče le ob popolni, nepri
stranski in celoviti obveščenosti 
vseh političnih subjektov in dr
žavljanov Republike Slovenije, 
saj pridruževanje Slovenije Ev
ropski zvezi zadeva najpomem
bnejše nacionalne interese.
3. Komisija Pravičnost in mir po
ziva vlado k transparentnemu 
ravnanju. Zapleti v zvezi z ratifi
kacijo pridružitvenega sporazu
ma so posledica nezadostne ob
veščenosti o obveznostih Repu
blike Slovenije, ki jih je vlada 
sprejela s podpisom sporazu
ma. Zlasti slabo in pristransko 
pa je s strani odgovornih strank 
in vlade o tem informirana slo
venska javnost. S tem se ustvar
ja možnost za vsakršne manipu
lacije javnega mnenja.
4. Ob tem velja spomniti na ob
ljube prejšnje vlade, da bo v slo-

M avhinjska in  zgoniška 
župnija, ki imata skupnega 
župnika, sta 7. maja letos b ili 
na skupnem romanju in izle
tu na Dolenjskem. Pot nas je  
najprej vodila na M uljavo, 
kjer smo obiskali Jurčičevo 
rojstno hišo. Prijazni krajevni 
vodič nam je  lepo razkazal 
kmečko Jurčičevo domačijo, 
kjer še živijo pisateljivi sorod
niki, Krjavljevo kočo, letno  
prizorišče Jurčičevih del: vi
deli smo tudi zbirko vseh Jur
čičevih del in številnih prevo
dov, ki jih  je  v raznih jezikih 
poskrbel že poko jn i Ferdi
nand Kolednik.

Po valoviti Suhi krajini in 
ob lepem sončnem vremenu 
smo se peljali m im o slikovi
tih vasi do Žužemberka. Po
vzpeli smo se na vrh hriba, 
kjer stoji obnovljena župnij
ska cerkev sv. Mohorja in For- 
tunata. Tu smo im eli romar
sko sv. mašo, ki jo  je  daroval 
naš domači župnik. Oltarna 
slika predstavlja Marijo Vne- 
bovzeto, zato so bile naše pe
smi posvečene majniški Kra
ljici. Krajevni župnik nam je  
povedal marsikaj zanimivega 
iz zgodovine kraja in župnije. 
Med drugo svetovno vojno so 
b ili na tem obm očju zelo hu
di boji, v katerih je  b ilo  ubitih  
okrog 1500 partizanov in o- 
krog 800 domobrancev. Bra
tom orna nesrečna vojna je  
prinesla veliko razdejanje v 
mestecu in okolici, zlasti še v 
ljudeh samih. Mnogi so se iz
selili, na njihova mesta so p ri
šli drugi. Pri obnovi cerkve in 
župnišča so pred dvema leto
ma pomagali predvsem izse-

venski javnosti odprla resno raz
pravo o pristopanju Slovenije k 
Evropski zvezi. To ni bilo uresni
čeno, zato pozivamo k spošto
vanju državljanov kot odgovor
nih nosilcev oblasti in svoje u- 
sode.
5. Vstopanje Slovenije v evrop
ske povezave je prvovrstno stra
teško vprašanje nacionalnega 
interesa, saj je vstop v Evropsko 
zvezo povezan z delnim preno
som suverenosti na medvladne 
in nadnacionalne institucije Ev
ropske zveze. Komisija Pravič
nost in mir upravičeno pričakuje 
od državnih oblasti, zlasti pa od 
vlade, da bo Slovenija pravočas
no in primerno pripravljena na 
ekonomskem, socialnem in u- 
stavno-pravnem področju in bo 
zato tudi sprejela vso potrebno 
zaščitno zakonodajo. Državne 
oblasti, zlasti vlada, na tem po
dročju niso opravile vseh svojih 
dolžnosti. Vlado in druge orga
ne oblasti pozivamo, da skrbijo 
za ohranjanje ugleda Slovenije 
kot pravno urejene in demokra
tične države.

Ob koncu komisija še enkrat 
poudarja, da nikoli ne misli po
stavljati pod vprašaj pridruževa
nja Slovenije Evropski zvezi, po
udarja pa potrebo, da to pridru
ževanje poteka v skladu z načeli 
pravne države in najvišjimi inte
resi slovenskega naroda.

- DR; ANTON STRES
PREDSEDNIK KOMISIJE

Ijenci iz tujine. V zadnjem ča
su so postavili tud i spom in
sko obeležje padlim  dom o
brancem, padli partizani pa 
imajo svoj spomenik na b li
žnjem hribu. V vseh obisko
valcih tega lepega obnovlje
nega starodavnega svetišča 
vznikne želja in prošnja k Bo
gu in ljudem  dobre volje, da 
se ne b i podobni časi nikdar 
več ponovili.

O d  cerkve je  lep pogled na 
dolino reke Krke, na Žužem
berk, na porušeni grad, tja vse 
do Gorjancev. Po dolin i se je 
že v starih časih vila p o t s hr
vaške strani do Blok in Trsta.

Ob Krki, v domačem gosti
šču "agroturizma", nas je ča
kalo obilno in zelo okusno ko
silo. Po tem smo nadaljevali 
p o t v Belo krajino, ob straneh 
smo videli, koliko škode je  
povzročila zima, na sončni 
strani Krke so nas pozdravljale 
bele zidanice, ki so se začele 
prebujati. Popoldne smo do
speli v Metliko, ki leži med  
Kolpo in južn im  obrobjem  
Gorjancev. Naž župnik nam 
je  povedal nekaj o zgodovini 
kraja, ki je  povezan z Uskoki 
in turškim i vpadi; v zadnjih 
desetletjih so na proštijskem  
vrtu ob Kolpi odkrili arheolo
ške izkopanine, ki segajo v že
lezno dobo, dobo žarnih gro
bišč, p ri župnišču pa v rimsko 
dobo. V mestu so b ili v prete
klosti križniški redovniki, v 
srednjem veku sta bila velik 
hospicij in sodnija - po  vojni 
vse zaplenjeno. Videli smo tu
di rojstno hišo kiparja Alojza 
Gangla in njegovega brata 
književnika Engelberta. O b i
skali smo znamenito M arti
novo cerkev in nekdanje skla
dišče - cerkev sv. Jurija, ki je  
še vedno podržavljena in v 
žalostnem stanju.

Poslovili smo se od M etli
ke; v njeni okolici dom ujejo  
ciganska naselja. Pot nas je  
vodila v Črnomelj. To je mest
no središče Bele krajine, na 
križišču cest, ki vodijo v Karlo- 
vac, Ljubljano, v Vinico. Tudi 
v teh predelih so odkrili slo
vanske grobove in izkopanine 
iz halštatske kulture. Mesto se 
prvič omenja leta 1228 v neki 
lis tin i oglejskega patriarha. 
Srednjeveški de l na g riču  
predstavlja še danes grad, kjer 
je umeščen najbolj znan kra
jevni etnografski muzej, stran
ske ulice, ki vodijo do župnij
ske cerkve sv. Petra. Tu je bila 
komenda, ki so jo  oskrbovali 
pripadniki viteškega in pozne
je križniškega reda kot tudi 
danes. Še danes ima župnija 
14 podružnic v številnih oko
liških naseljih. Ta so raztrese
na po bližnjih gričih in ob p ri
toku Lahinje in ob reki Kolpi. 
Zapuščali smo lepo slikovito 
pokrajino in se vračali p ro ti 
domu. V avtobusu smo imeli 
tud i šmarnično pobožnost, 
nasploh pa so številne pevke 
poskrbele za res prije tno vz
dušje in razpoloženje. Naše 
prijateljsko romanje in sreča
nje smo sklenili ob prijetni za
kuski pod  Nanosom. Pozno 
zvečer smo se vrnili domov, 
vsi po ln i lepih vtisov in doži
vetij z željo še po  skorajšnjem 
skupnem potovanju. 
------------- JM

IZJAVA KOMISIJE P R A V IČ N O ST IN  M IR  PRI SŠK

PRIDRUŽITEV SLOVENIJE 
EVROPSKI ZVEZI

Pridruževanje mora potekati v skladu z načeli pravne 
države in najvišjimi interesi slovenskega naroda.
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V A B IL O  K BRANJU

BESEDA ŽIVLJENJA

SVETA TROJICA

SILVESTER CUK

Presvete tri 
božje osebe, 
vodite me!

V  O b no v itv i kratke ob
ljube, lepi m o litv i, k i so jo  
v p re d k o n c ils k ih  časih 
marsikje m o lili vsako ne
deljo po pridig i, na kratko 
izpovedujemo vero v skriv
nost Sv. Trojice: "Verujem 
v tebe, Bog Oče, k i si me 
ustvaril. Verujem v tebe, 
Bog Sin, k i si me odrešil. 
Verujem v tebe, Bog Sveti 
D uh, k i si me posvetil."

Bog Oče je v svoji brez
m ejni dob ro ti od vekomaj 
m is lil na nas. Sklenil je, da 
nas enkrat v času pokliče 
v življenje po sodelovanju 
dveh, k i ju je pozval z da
rom  stvariteljske ljubezni. 
Večkrat slišimo iz ust ljudi: 
"K o  b i živel sto let prej, bi 
ž ive l lepše, b o lj krščan
sko!" Papež Janez D o b ri je 
takim  jadikovalcem dejal: 
"P rijatelji, vsak čas je do
vo lj lep, da se v njem ro 
d im o, in  vsak čas je p rim e
ren, da se od življenja po 
slovim o." Prav v tem času, 
v katerega nas je postavil 
najmodrejši Bog Oče, m o
ramo izpo ln iti tis to  njego
vo zamisel, k i jo  ima o nas. 
N ihče  drug tega ne bo sto
r il namesto nas.

V  ve likonočn i hvalnici 
na ve liko  soboto Cerkev 
poje: "N ič  nam ne bi k o r i
stilo, da smo se rod ili, ko  
b i ne im eli sreče, da smo 
odrešeni." Odrešenje je na 
poseben način delo druge 
božje osebe, k i je postala 
človek. Jezus je naš brat in 
p rija te lj. Pokazal nam je 
smisel življenja, ki ga je po 
vzel v eni sami besedi: L ju -

vele jo bodo tudi za nas, ki smo 
| včasih daleč od te božje ljube
zni. Samo ta avantura daje 
končni smisel našemu življe
nju. In potem je spomnil na 
besede svete Terezije Avilske, 
ki je prenavljala karmeličanski 
samostan, in ko je umirala, se 
ni nehala zahvaljevati Bogu re
koč: "Jaz sem hči katoliške 
Cerkve in umiram od nje." 
Nadškof je blagoslovil temelj
no ploščo z napisom v latinšči
ni Salve Mater Misericordiae 
(Pozdravljena mati Usmilje
nja), ki so jo zatem skupaj s 
temeljno listino, s kamnom iz 
Svete dežele in z relikvijami 
nekaterih svetnikov vzidali v 
steno na hodniku samostana.

Slovesni maši so zadnjikrat 
zunaj samostanskih vrat priso
stvovale sestre karmeličanke; 
od te slovesnosti dalje so se 
za njimi zaprla vrata med zu
nanjim svetom in klavzuro. Po
slej bodo prisostvovale vsak
danjemu bogoslužju v svoji sa
mostanski kapeli znotraj klav
zure.

bite! Z  medsebojno ljube- 
[zn ijo  tukaj na svetu posta
nemo pričevalci tiste odre- 

Išilne ljubezni, k i jo  je do 
'nas pokazal bož ji Sin. Sa
m o žrtev, samo darovanje 
samega sebe odrešuje. S 

item  nas je odrešil in nam 
pokazal po t. Po ve likem  
petku in  velikonočnem  ju- 
i tru  n i več nobenega trp lje 
nja, nobene zapuščenosti, 
nobene žalosti, ki bi n eb i- ^  
la del odrešenja.

Nam en Jezusovega p ri- ^ T.R.T.E1K.
, , , . .  ',| j  | . 2 2 .  M A J A
hoda na svet je bil, da bi 1997 

im eli življenje v izob ilju ."
O b ilje  življenja, božje m i
losti v nas je delo Svetega 
Duha, to lažnika in posve

čevalca naših duš, k i ga je 
Jezus ob ljub il žalostnim  a- 
posto lom  ob odhodu s te
ga sveta in  ga je poslal na 
b inkoštn i dan v podobi o- 

\ gnjenih jezikov. Sveti D uh  
je b ož ji ogenj. O genj un i- 
I čuje vse, kar je lahkega: sla- 
i mo, papir, les..., kar je ple
menitega, pa se v ogn ju  
p re č is ti. O g en j Svetega 
D uha hoče v naših srcih 

ip o u ž iti vse, kar je slabega,
Boga nevrednega. T is te - 

|mu, kar je v  nas plem eni
tega  in dobrega, pa hoče 
dati še večjo vrednost.

Resnica o Sveti T ro jic i, 
k i se s k rs tom  naseli v duši 
vsakega kristjana, novega 
! božjega o troka, je tem elj
na resnica naše vere. N ik o 
li je ne bom o doumeli, kaj- 

| t i naš razum je kakor d ro 
bna lešnikova lupina, res- 

; nica o Sveti T ro jic i pa večja 
j k o t vse vesolje.

C erkev vse dela v im e
nu Svete T ro jic e . Sveti 
k rst, začetek božjega ž iv 
ljenja v nas, se podeli z be- 

Isedami: "Jaz te k rs tim  v i- 
jm enu O če ta  in  Sina in  
Svetega D uha." Tudi vse 
druge zakramente delim o 

Iv im enu Svete Tro jice, da 
b i prišla v nas dobro ta  O -  
četa, ljubezen Sina in  moč 
Svetega Duha.

Prvo, kar znajo narediti 
i o tro c i krščanskih staršev, 
je znamenje križa: "V  im e- 

| nu Očeta in  Sina in  Svete
ga Duha. A m en." Franco
ski zgodovinar in duhov
ni p isate lj H e n ri D an ie l 
Rops v svoji kn jig i o ma
šni d a ritv i p rem iš lju je  o 
znamenju križa, s katerim  
sveto daritev začenjamo, 
in prosi: "Presvete tr i b o 
žje osebe, vladajte m o jo  

V o ljo , m oje  srce in  vsak 
g ib  m o je  duše. M ilo s t  
Boga Sina naj me krepi, da 
pridem  nekoč k  tebi, Oče, 
k i prebivaš z n jim  v jasni 
svetlobi Svetega Duha.

iSUSANHMARDŠ

'm m m
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\Rad te imam. Knjiga bo goto
vo naletela med bralci na ugo
den odmev, saj je to že četrta 
j Bosmansova knjiga, ki je pre
lita v žlahtno slovenščino. Vse 

! knjige flamskega redovnika so 
izšle pri celjski Mohorjevi dru
žbi in dejstvo, da izdajajo že 
i peto knjigo istega avtorja, 
nam kaže, kako si je ta duho
viti in duhovno bogati pisec 
pridobil svoje bralce tudi med 
Slovenci. V Novem glasu smo 
Bosmansa že predstavili kot 
redovnika, ki piše o svojih sre
čanjih z ljudmi in piše pred
vsem knjige uspešnice, saj je 
njegov slog preprost in tudi 
poln humorja; obenem pa se

avtorju pozna, da ima veliko 
posluha za sodobne stiske so
človeka in vsakega bližnjega. 
Na zavihku knjige Rad te i- 
mam  so zapisali, da so Bos- 
mansove "knjige, prevedene v 
mnoge jezike, pomagale lju
dem, da so znova našli veselje 
:in življenjski pogum." Knjigo 
je zgledno prevedla M ilena 
Turnšek. To je tipična knjiga 
za nočno omarico, kajti spada 
med knjižice, ki jih beremo 
"po požirkih" in bi jo lahko dali 
na polico knjig, za katere ima
mo priročno geslo: "Zajemi 
vsak dan."

Oskar Stein Bjorlykke je 
napisal drobno knjižico z na
slovom Očenaš, ilustrirala pa 
jo je Helge Boe. V slovenščino 
! je  za prevod iz angleške izdaje 
knjige poskrbel Matija Remše, 
čigar prevod je pri redila znana 
slovenska pisateljica Berta 
Golob. To je knjižica o najbolj 
znani krščanski molitvi Oče
naš, za katero avtor pravi, da 
se lahko samo po Gospodovi 
molitvi naučimo moliti s svo
jim i besedami". Helge Boe je 
prispevala imenitne barvne 
ilustracije, ki pritegnejo mla
dega bralca, kateremu je knji
ga v prvi vrsti namenjena in 
ne razočarajo niti zahtevnej
šega človeka, saj so preproste 
in na dovolj visoki ravni. Skrat
ka: ne padajo v osladno likov
no govorico, ki žal velikokrat 
kvari sicer dobre knjige m oli
tev. Knjižica je lepa zbirka pre
prostih molitev, ki lahko vsa
komur služijo kot iztočnica za 
globlje razmišljanje.

Gotovo so te knjige zah
tevno branje; brez bralčeve 
zbranosti in miru se ne dajo 
brati. Vse pa govorijo o notra
njem svetu in človeka nago
varjajo, da si vzame nekaj več 
časa za svojo dušo in svojo 
! krščansko vero.

Leta 1967 so prišle v Mengeš, 
potem pa so se pred enajstimi 

i leti naselile v novem samosta
nu v Sori pri Medvodah. V no
vozgrajeni samostan v M im i 
peči se je vselilo šest sester. 
Karmeličanke šivajo vse za 
svojo porabo, obdelujejo vrt za 
svoje potrebe, perejo cerkveno 
perilo, krasijo sveče in pečejo 
hostije. V glavnem pa je njih 
dolžnost molitev, ki izhaja iz 
redovnih pravil. Želja predstoj
nice tega samostana je, da bi 
samostan uspeval in širil du
hovno razsežnost.

Po blagoslovitvi samosta
na je nadškof dr. Rode v svo
jem govoru izhajal iz besed iz 
bogoslužja: "Danes je dan, ki 
ga je naredil Gospod, v kate
rem je postavil novo svetišče 
sredi dolenjskih gričev, iz ka
terega se bo dvigala molitev za 
sveto Cerkev, najprej za slo
vensko Cerkev, ki ji bo dala no
vo dimenzijo kontemplacije - 
to je razsežnosti, potrebne vsa
ki Cerkvi. Molitev, je dejala 
sveta Terezija Avilska, je prija
teljski odnos z Bogom in to bo
do v tem prvem kontemplativ- 
nem samostanu na dolenjski 
zemlji delale te sestre, ki bodo 
prosile za vse potrebe Cerkve, 
za slovensko Cerkev, za te kra
je. V svoji skromnosti in spo- 
kornosti bodo zadostovale za 
grehe in pomanjkljivosti člo
veštva.' In dalje pravi nadškof 
dr. Rode: "Ne mislite, da so se 
sestre zaprle v prazno življe
nje. Nasprotno: predale so se 
avanturi božje ljubezni in ži-

Z BOGATE POLICE 
DUHOVNEGA ČTIVA «>

JURIJ PALJK

K O N TE M P LA T IV N I SAM O STAN  
NA DOLENJSKEM

KARMELIČANKE 
SO SE VSELILE V 
M IR N O  PEČ

MARIJA PRIMC

Odprtje in blagoslovitev pr
vega novozgrajenega kontem- 
plativnega samostana na do
lenjskih tleh, samostana kar
meličank v M irni peči pri No
vem mestu, je privabilo 1. ma
ja - na praznik svetega Jožefa 
delavca - veliko množico verni
kov od blizu in daleč. Slovesno 
somaševanje na ploščadi pred 
samostanom je vodil ob števil
nih somaševalcih ljubljanski 
nadškof in slovenski metropo
lit dr. Franc Rode. Ko se je pred
stojnica tega novega Karmela 
zahvaljevala za velikodušno 
dobroto mnogim, ki so daro
vali svoj dar, čas in delo, ter iz
vajalcem, je še posebej hvale-

Celjska Mohorjeva družba 
izdaja tudi knjige z duhovno 
tem atiko, ki so nekoliko lažje 
vsebine in jih lahko jemljemo 
v roke vsak dan; namenjene 
so širšemu občinstvu in je ta
ko tudi prav, saj govorijo o živ
ljenjsko izredno važnih stva
reh na izredno jasen in vsem 
doumljiv način. Kadar moški 
verjamejo v ljubezen je naslov 
lično oblikovane knjige, ki jo 
je napisala Susan Edvvards, v 
slovenščino pa prevedla M i- 
riam Drev. Psihologinja dr. 
Susan Edvvards je zbrala iz
povedi štiridesetih moških, "ki 
se zavedajo, kako življenjsko 
pomembno je, da vzdržujejo 
z ljudmi okrog sebe iskren in 
živ odnos, da torej resnično 
verjamejo v ljubezen", kakor 
je lepo zapisal v uvodnih be
sedah urednik celjske Mohor
jeve Janez Jeromen. Edward- 
sova je v knjigi zbrala primere 
moških iz različnih kulturnih 
in socialnih okolij, vsem m o
škim pa je skupno to, da so z 
ženskami zvezani z ljubezni
jo, ki temelji na trdnih temeljih 
in zavestni odločitvi, da delijo 
s partnerjem vse dobro in hu
do. Avtorica je knjigi dala tudi 
podnaslov, da je to knjiga o 
moških, ki ljubijo. Seveda ne 
gre za neke romantične izlive 
ljubezni, ampak za zavestne 
odločitve, ki jih  bogatijo živ
ljenjske izkušnje in pa seveda 
ljubezen, to človeško najglob
lje čustvo, ki dela človeka člo
veka in ga ločuje od drugih ži
vih bitij. Psihologinja pove v 
uvodu, kako je prišlo do knji
ge, ki je sad njenih dvajsetlet
nih izkušenj zdravnice in psi
hologinje. Gre torej za knjigo 
resničnih zgodb moških, v ka
terih prevladuje upanje v lju
bezen.

Lastna imena mojega do
ma je naslov knjige poezij Iva 
Stropnika. Knjiga ima tudi 
podnaslov, ki se glasi Samo
govori navznoter. Lepo obliko
vano knjigo je izdala celjska

Lastna imena
IVO STROPNIK mojega doma

M ohorjeva družba. Andrej 
Blatnik je zapisal, da je knjiga 

\ Lastna imena mojega doma 
"tehtna poezija, razmišljujoča
0 svetu in sebi, ubesedena v 
zgledno izpiljenem izrazju." 
Denis Poniž pa pravi takole: 
O dtis i pesniške duše so tudi 
odtisi pesniške govorice, pre
tanjene in prečiščene, hkrati 
tudi izjemno kultivirane, ujete 
v notranjo logiko preiskovanja 
sleherne podrobnosti in celo
te v enem samem pesem-
1 skem organizmu v vsej zbirki.11 
Avtor pesmi je 31 -letni Celjan, 
ki je doslej objavil že pet lepo
slovnih knjig, sicer pa se u- 
kvarja tudi s publicistiko inza- 
ložništvom.

Mohorjeva družba iz Celja 
je izdala tudi prijetno knjigo 
Phila Bosmansa z naslovom

N o v i ka rm e lsk i sam o
stan in  sestre ka rm e li

čanke v M irn i Peči 
(F o to  M . P rim c)

žnost namenila nadškofu dr. 
Alojziju Šuštarju, ki jih je spre
jel, jih ščitil in jim pomagal, pa 
mirnopeškemu župniku An
dreju Sinku, ki jim  je bil naj
boljši oče in jih je ves čas pod
piral pri nastajanju samostana. 
Predstojnica je še spregovorila 
o nastanku in širjenju karmel- 
skega reda pa o delu, ki ga se
stre karmeličanke opravljajo. 
Red karmeličank je nastal v Pa
lestini. V Slovenijo so prišle 
karmeličanke na Selo pri Lju
bljani, od koder so bile po dru
gi svetovni vojni pregnane.
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Prežgoče majsko sonce je 
tudi v petek, 16. maja, nezadr
žno oznanjalo, da se letošnja 
kulturna sezona naglo bliža 
koncu in z njo se bodo seveda 
iztekla tudi zanimiva srečanja j  
v razstavnih prostorih Katoli- g 
ške knjigarne na goriškem š 
Travniku. Prav tu je bila prej- g 
šnji petek predstavitev novega “  
prirastka v zamejski literarni 
gredi: Igorja Škamperleta/<ra- 
Ijeva hči. Ob avtorju so obli
kovali večer Dušan Jelinčič in 
Andrej Furlan, predstavnik Za
ložbe Devin, ki je knjigo izda
la, izid paje omogočilo M in i
strstvo za kulturo Republike 
Slovenije. Po kratkih uvodnih 
mislih prof. Vide Bitežnik je 
Dušan Jelinčič predstavil mla
dega pisca. Odlomke iz roma
na je prebrala članica Odra 90 
Katja Sfiligoj. Igor Škamperle 
je doma s Tržaškega in je do
končal študij primerjalne knji
ževnosti in sociologije kulture 
na Filozofski fakulteti v Ljub
ljani, kjer sedaj predava kot a- 
sistent, pripravlja pa tudi dok
torske študije o filozofu Gior
danu Brunu. Kraljeva hči je 
njegov drugi literarni dosežek, 
kajti 1.1992 je že izšla njegova

V KATO LIŠKI KNJIG ARN I NA TR AV N IKU

NOV ROMAN V 
ZAMEJSKI LITERATURI

knjigaz naslovomSnegna zla
ti veji. Kot je povedal Jelinčič 
in potrdil avtor sam, roman 
ni avtobiografski zapis, čeprav 
v glavnem junaku najdemo 
precej podobnosti s piscem.

Po nekakšni krizi, ki jo  je 
preživljal roman v zadnjih le
tih, si sedaj ta literarna zvrst 
spet utira pot tako pri pisate
ljih kot pri bralcih, saj išče ne
ko novo, drugačno pot. Tudi 
Škamperletov roman se kaže 
v tej preobleki. Izvirna je nje
gova jezikovna in vsebinska 
večplastnost. V njem se nam
reč prepletata dve zgodbi: ena 
med Katjo in profesorjem Er
nestom Fabianom, ki ga skriv
nostno pismo iz Trsta zvabi v 
Prago, in druga vez iz daljnega 
časa med Mihaelom in Jerino, 
v času renesanse na dvoru ce
sarja Rudolfa.

Bralca bo delo popeljalo 
skozi čas po zgodovinskih sle
deh (v njem nastopajo tudi 
resnične zgodovinske oseb
nosti), obenem pa ga bo sez-

IVA KORSIC

nanilo z avtorjevimi filozofski
mi razmišljanji in alkimistični
mi skrivnostmi. Predvsem pa 
je ta, po pisateljevih besedah, 
ljubezenski roman, v katerem 
je ljubezen prikazana kot vi
šek popolnosti. Sicer pa, kot 
je  zapisano na hrbtni strani 
ovitka, je to "Edinstven roman 
v slovenski književnosti, ki go
vori o aktualnih temah, stra
hovih in pričakovanjih našega 
časa, hkrati pa ostaja plemeni
to vzvišen v sozvočju s tiste 
nadčasne razsežnosti, ki je 
njegova prava vodnica: ljube
zen. Nepripravljenim odsve
tujemo, vpeljanim priporoča
mo." Priporočilo zveni kot iz
ziv; gotovo bodo prav radi se
gli po njem tisti bralci, ki ljubi
jo  nenavadne očarljive zgod
be, ovite v skrivnost, prepoje
no s simbolizmi, v katere nas 
uvaja že ilustracija na platnici, 
vzeta iz Rosarium philoso- 
phorum iz 1.1550.

PRO£ MILKO 
MATICETOV 
PREDAVAL 
NA VIDEMSKI 
UNIVERZI

Na Oddelku za jezike in kulturo sred
nje in vzhodno-evropskih držav je v prete
klem tednu nastopil kot gost katedre za 
slovenski jezik in književnost na Fakulteti 
za tuje jezike in književnosti videmske 
univerze prof. Milko Matičetov, dolgoletni 
član Sazu, narodopisec in strokovnjak za 
rezijansko in benečansko ljudsko izročilo.

Po pozdravu direktorja oddelka docen
ta za ruščino prof. Rema Faccanija je pre
davatelja slušateljem - slovenistom in zelo 
številnemu občinstvu, med katerim smo 
opazili vidne strokovnjake, ki se ukvarjajo 
z Rezijo in njenimi jezikovnimi problemi, 
univerzitetne profesorje in mnogo kultur
nih delavcev iz beneških vasi - predstavila 
predstojnica katedre za slovenski jezik in 
književnost dr. Lojzka Bratuževa. Prof. 
Matičetov je govoril predvsem o rezulta
tih dosedanjih raziskovanj slovenske be
sede v Reziji in Benečiji, do današnjih dni, 
ovrgel včasih z njemu pikro polemično 
žilico nekatere nesprejemljive trditve o 
Rezijanih in Benečanih, njihovem jeziku 
in njega izvoru, o njihovem ljudskem izro
čilu, ki je še tako bogato, zanimivo in prist
no slovensko.

Omenil je vrsto uglednih znanstveni
kov, geografov in jezikoslovcev ter ljubite
ljev materine besede, ki so svoje znan
stveno zanimanje posvetili preučevanju 
jezikovnega izročila in ljudskih običajev 
teh krajev, v katerih so se Slovenci obdrža
li v neposrednem stiku s furlanskim sve
tom, pod njegovim vplivom, a seveda tudi 
vplivali nanj. Mnogo je bilo doslej nareje
nega (sam je zbral nad tri tisoč ljudskih 
pripovedi), a marsikaj bo treba še posto
riti, saj je o teh krajih še mnogo nedoreče
nega.

Po predavanju se je razvila živahna raz
prava o odnosih oz. stikih med Slovenci, 
Furlani in Italijani, še posebej v teh krajih, 
kjer že stoletja živijo ti trije narodi drug 
ob drugem, a so se šele pred kratkim za
čeli pobliže spoznavati.
------------------(S + R)

MAKEDONSKO 
REZBARSTVO NA 

GRADU KROMBERKU
SASA QUINZI

O b  D nev ih  
m a k e d o n s k e  
kulture, ki pote
kajo v Sloveniji 
vsako drugo le
to, je bila na gra
du Kromberk v 
Novi Gorici po
s tav ljena  raz
stava o ljudski 
rezbarski umet
nosti na Make
donskem, na o- 
gled v jutranjih 
urah do konca 
meseca.

R ezbarstvo  
se je v tej najju
žne jš i d ržav i 
nekdanje Jugo
slavije razvilo v 
17. stoletju, ko 
so m u s lim a n 
ske oblasti spro
stile verski kult.
Naenkrat se je 
pojavila velika 
potreba po o- 
premi obuboža
nih cerkva, pred
vsem s posta
vitvijo novih ikonostasov. V tem ustvarjal
nem zagonu se je porodila nova umetni
ška mešanica, ki je črpala tako iz antične 
in vzhodne, bizantinske dediščine - po
mislimo le na Ohrid - kot tudi iz sodo
bnih baročnih stvaritev Benetk in celo 
Dunaja, s katerimi so makedonski rezba
rji prihajali v stik preko dalmatinskih tr
govcev. Drugi razcvet je ta umetnost do
živela v prejšnjem stoletju, danes pa se 
na Kromberku predstavljajo dediči te tra
dicije.

V prenašanju in ponavljanju motivov, 
katerih pravi smisel se je že zdavnaj iz

gubil, lahko za
sledimo glavne 
smernice tega 
poljudnega u- 
m e tn iš k e g a  
snovan ja , ki 
"daje slutiti o- 
brazein preob
razbe zaklad
nice slik, likov 
ter razgledov," 
v tis n je n ih  v 
spomin. IzOh- 
ridske školjke  
se kot iz anti
čne komukopi- 
je bogato vijejo 
razkošni cve
tovi, "čudežne" 
ptice se vpleta
jo med vitice in 
zobajo grozd
ne jagode kot v 
b iz a n tin s k ih  
mozaikih, tem 
bi lahko zopet 
primerjali Kri
stusov krst ali 
tu d i s ličn im  
prizorom iz ita
lijanskega Du- 
ecenta , prav 

renesančno italijanska paje kompozicija 
v Zadnji večerji. Včasih pride tudi do 
kombinacije atributov: sv. Luka evange
list je upodobljen s peresom in knjigo, 
na glavi nosi kraljevo krono-božji sim
bol.

Skratka gre za poljudno umetnost, 
ki zaradi stoletne zaprtosti in zagleda- 

i  nosti v lastno tradicijo ohranja še žive 
mnoge motive, ki so v zahodnem svetu 
prav tako že stoletja pozabljeni; hkrati 
želi biti razstava tudi prispevek k pre- 

i mostitvi balkanske izolacije Makedonije.

Zlate Krsteski, K ristusov krst, 50x30 cm

Zamejska m ultiku lturnost in še kaj

10. Naši  
a v t o p o r t r e t i

ALEKSIJ PREGARC

Uganili ste, da ne gre za 
likovno ali fotografsko raz
stavo, ampak za dva dogod
ka, ki sta meni in še marsi
kom u  v zadn jih  desetih  
dneh vzbudila izjemno p o 
zornost. Oba sta pravzaprav 
prelomna, če bi le imeli m o
žnost odtisniti si v spomin 
naše podobe izpred nekaj 
desetletij v zrcalu. Nam gu
be iz napora za naše uveljav
ljanje na Tržaškem kaj pove
do, potem  ko smo bili v pre
teklosti npr. viharniško za
ljubljeni v svoje gledališče in 
se zaklinjali na njegovo u- 
metniško m onopolno vred
nost v našem mestu ? Deni
mo, v letu 1954, ob ustano
vitv i mestnega gledališča 
Teatro Nuovo? "Morali" smo 
sovražiti tisto dejanje, sicer 
sm o veljali za sovražnike 
ljudstva, gledališki univerzal
nosti navkljub! Le kdo nam  
je  vtepel v glavo, da Italija 
nima (zahrbtne) pravice svo
j im  italijanskim meščanom  
nuditi gledališke užitke v n ji
hovem jeziku in še, da re
cimo nima "agresivne" pravi
ce za odprtje šol z italijan
skim poukom  v naših, tudi 
zakotnih vaseh? Naj spom
nim  le na proces zaradi ric- 
manjskih dogodkov v tam 
kajšnji šoli! Kako smo b ili 
precej postavljeni za kazen 
v kot in začeli posledično ve
driti, kot smo mogli in znali!

Naše šolske razmere so 
danes vsem na očeh, o gle
dališču pa tole: lahko smo 
ponosni, da sta bila pred de
setimi dnevi neudobna dvo
rana in funkcionaln i oder 
gledališča Dei Fabbri p rič i 
navdušujočega nastopa Lu
čke Počkaj, ob  p o m o č i  
Branka Završana in avtorja 
besedila Marka Sosiča - v 
italijanščini, prosim!

Glede na razvoj našega 
gledališkega razmaha, ne
koč že polnega samozado
voljstva in ekskluzivnosti, se 
po zelo uspeli kooprodukciji 
s Handkejem (kjer pa noben 
italijanski igralec n i črhn il 
slovenske besede), pojavi 
projekt Ballerina Ballerina. 
Fantastično! In vendar je  tu
d i tu dvoreznost: Trst nas je  
"odprtih rok" sprejel, ko smo 
spregovorili v italijanščini. 
Zaradi tega pa ne bo naš 
Kulturni dom  (če ne upošte
vamo naključja z internim  
samoposmehom) nič bo lj 
napolnjen in najemnina na
še dvorane nič manj astro
nomska!

A li ne b i b ilo  primerno, 
da b i že pred dvajsetimi ali 
več leti v našem gledališču 
poskrbeli za morebitne itali
janske gledalce hkratno pre
vajanje? Razni spodbudni

znaki so v tolikih letih kazali 
na tako primernost, s čimer 
bi se v našo korist morda us
tvarilo širše in raznorodno 
gledališko občestvo. Sred
stva, namenjena včasih me
galomanskim scenskim p o 
stavitvam, b i gotovo služila 
takemu namenu in nič bo
goskrunskega bi ne bilo, če 
bi bila naša m ultikulturnost 
tako pojmovana...

Drugi dogodek teh dni,
0 katerem b i se veljalo raz
pisati, so slovenski obrazci 
za letno davčno prijavo. Pa 
bom  zelo kratek.

V tem opažam nenravno 
zamenjavo kulturnega od
nosa do naših davčnih zave
zancev z narodnimi pravica
mi, ki so nam po ustavi za
gotovljene.

Zadovoljstvo, s katerim je  
naš dnevnik preteklo nede
ljo oznanil to dejanje, je  na 
m oč tvegano. Taka dvojezi
čnost je  sila dvorezna. Pred
vsem je  obrazec prišel pre
pozno v naše roke, mnogo 
tržaških Slovencev je  nam
reč že oddalo prijavo v itali
janščini; gre zlasti za mnoge 
naše upokojence (med n ji
m i je  največ naših korenin!), 
ki se za izpolnitev obrazca 
obračajo na sindikalne pa
tronate: je  bila slednjim p ri
poročena alternativa? N i v 
negativnem prim eru to iz
gubljena priložnost? In koli
ko je  v tem položaju tovar
niških delavcev in trgovskih 
uslužbencev! Ali se zaveda
mo, da so slovenski obrazci 
najslabša vrsta preštevanja? 
Ali nismo kot mačke, ki lovi-
1 jo  lastni rep? Italijanska do
b ro d o š la  d o b ro h o tn o s t  
(morda pa le naivna?!) je  v 
našem vse bolj poplitvenem  
odnosu do narodnega duha 
na m oč zagatna - ker smo 
pač prepustili pobudo dru
gim. Toda prav to so kam
panjsko blagoslovile vse na
še krovne11.

Naj si potrkam o na vest: 
ali ne bi, malo manj genera
cijsko utrujeni, že pred dvaj
setim i leti le pritegnili Samu 
Pahorju, ki nam je možnost 
z davčnimi obrazci že ponu
dil? Danes b i gotovo več ne 
govorili o njegovi sizifovski 
zadrtosti! Tako pa se bodo 
zdaj gore slovenskih obraz
cev selile na odpad in "pre
meteno" preštevanje bo o- 
pravljeno!

Zaključujem: poteze na
še trmaste samozavednosti 
in naše (avto)portrete nam  
zdaj na skicirko nanašajo 
drugi. Vsekakor - zaskrblju
joče.



N O V I GLAS /  ŠT. 21 1 9 9 7

ODMEVEN 
EVROPSKI 

MESEC KULTURE 
V SLOVENIJI

MARJAN DROBEŽ

Z ISTRSKE OBALE

Instabilis Amor - Ljubljeni Ljubljani: koncert na zvonove

V Ljubljani se je v četrtek, 
15. maja, začel Evropski me
sec kulture, ki je najpomem
bnejša kulturna manifestacija 
v zgodovini slovenskega na
roda in seveda tudi njene pre
stolnice Ljubljane. Če Sloven
ci ne bi imeli svoje lastne de
mokratične in samostojne dr
žave, Svet Evrope ne bi dal 
Ljubljani takega priznanja, kot 
je organizacija Evropskega 
meseca kulture. Zaradi tega 
gre za dogodek, ki ima poleg 
kulturnih razsežnosti tudi ve
lik politični pomen.

Dejansko bo Ljubljana do 
5. julija, ko se bo Evropski me
sec kulture končal, kulturna 
prestolnica naše celine oz. 
manifestacija z veliko medna
rodno odmevnostjo. Takšno 
poslanstvo so imela tudi dru
ga mesta oz. območja, ki so 
bila v prejšnjih letih organiza
torji Evropskega meseca kul
ture: Krakov, Gradec, Budim
pešta, Nikozija in Sankt Peter- 
sburg.

Slovesnosti so se začele v 
ljub ljanskem  Cankarjevem 
domu z nagovorom predsed
nika Slovenije Milana Kučana 
in njegovega gosta, estonske
ga predsednika in pisatelja 
Lennarta Merija. Posebno za
nim iv in zelo odmeven v vsej 
Ljubljani je bil koncert zvonov 
iz cerkva, kot del skladbe z na
slovom Instabilis Amor-Ljub- 
Ijeni Ljubljani, katerega avtorji 
so španski skladatelji Llorenc 
Barber, Studio za tolkala, ter 
študentje ljubljanske Akade

m ije za glasbo in Teološke 
fakultete ljubljanske Univerze. 
Koncert zvonov iz ljubljanskih 
cerkva je bil zelo zahtevno 
strokovno in tehnično opravi
lo; priprave nanj so trajale 
skoraj tri leta. Pri tem je imel 
važno vlogo tudi prejšnji ljub
ljanski nadškof in slovenski 
metropolit dr. Alojzij Šuštar.

Sicer pa na veličino in po
membnost Evropskega mese
ca kulture kažejo tudi nekateri 
podatki. Po zadnjih informaci
jah bo v uradnem programu 
okrog 250 umetniških dogod
kov vseh vrst in žanrov na 
skupaj 92 prizoriščih. Velika 
pričakovanja so zlasti nastop 
dveh glasbenikov svetovnega 
slovesa: d irigenta Carlosa 
Kleiberja in tenorista Luciana 
Pavarottija v Cankarjevem do
mu. Koncerta staže razproda
na. Na Opernem gala koncer
tu bo slovitega italijanskega 
tenorista Pavarottija ter Slo
vensko filharmonijo spremlja
la mlada slovenska sopranist
ka Norina Radovan.

V počastitev Evropskega 
meseca kulture je bila tudi 
končana obnova ljubljanskega 
gradu. Simbolično so odstra
nili orjaško gradbeno dvigalo, 
ki je dolga desetletja kazilo 
njegovo podobo. Grad bodo 
v prihodnje uporabljali v kul
turne, reprezentančne, politi
čne in turistične namene, nanj 
pa se bo kmalu mogoče povz
peti tudi z vzpenjačo iz stare
ga dela Ljubljane.

SREČANJE  
PISATELJEV  
NA BLEDU

V sredo, 21. t.m., se je na 
Bledu začelo 30. mednarodno 
srečanje pisateljev na Bledu, ki 
ga organizira slovenski center 
PEN, katerega predsednik je 
tržaški pesnik Marko Kravos. 
Letošnje srečanje je jubilejne
ga značaja in se ujema z Ev
ropskim mesecem kulture.

Mednarodna srečanja pisa
teljev na Bledu so pomembna, 
saj se na njih obravnavajo žgo
če teme, ki se tičejo civilne 
družbe in vloge pisateljev v 
njej. V četrtek, 22. maja, je bila 
v jutranjih urah okrogla miza 
na temo Esprit maudits, mode
rator pa je bil znani poljski pi

sec Adam Michnik. Popoldne 
bo okrogla miza PEN na raz
potju: Ali se po obdobju hlad
ne vojne soočamo s konflik
tom med civilizacijami, religi
jami, kulturami... (moderator 
Boris A. Novak). Zvečer bo 
udeležence sprejel predsednik 
Slovenije Milan Kučan.

V petek, 23. maja, bo v ju
tranjih urah okrogla miza na 
temo Vojna kot video igra, mo
deriral bo Alexandre Blokh iz 
Francije. Popoldne bo Iztok 
Osojnik vodil literarni večer v 
Cafe teatru v Grand Hotel U- 
nionu. V soboto pa bodo pisa
telji odšli na izlet v Kranj in na 
Brdo.

Poleg slovenščine sta na 
mednarodnem srečanju pisa
teljev na Bledu uradna jezika 
še francoščina in angleščina. 
------------ -J UP-

R Kopru se nadaljuje boga
ta založniška dejavnost Zgo
dovinskega društva za južno 
Primorsko, ki se je na podro
čju založništva povezalo z 
Znanstveno-raziskova ln im  
središčem R Slovenije Koper, 
tako da je že nekaj zadnjih pu
blikacij nastalo v soizdajatelj- 
stvu in na ta način bodo izha
jale v bodoče tudi vse nadalj
nje knjižne izdaje Annales. Iz 
obsežne skupne predstavitve 
dosedanjih publikacij (konec 
marca) predstavljamo bral
cem predvsem sledeče:

O b koncu lanskega leta je 
izšla osma številka humanisti- 
čno-družboslovne revije An
nales z več zanimivimi projek- 
tno -raz iskova ln im i-in te rd i- 
sci p lin a rn i m i-te m a tsk i mi 
sklopi (Primorska in Trst od 
Rapalla do Londonskega me
moranduma, Regionalna poli
fonija, Večjezično šolstvo ne
koč in danes, Istrska jeziko
slovna bibliografija, Kulturna 
dediščina) in številnimi drugi
mi članki, razpravami in oce
nami. Tik pred izidom je tudi 
še deveta številka revije.

BOGATA BERA 
PUBLIKACIJ ANNALES

M ILAN GREGORIČ

Publikacije Annales so zaorale eno najglobljih razi
skovalnih brazd na slovenski obali. "Naših meja ne mo
remo na noben drug način bolje zaščititi kot s kulturo..." 
(prof. Jože Pirjevec).

Nadaljuje se tudi zbirka 
zborn ikov z m ednarodnih 
simpozijev zgodovinarjev Ac- 
ta Histriae, in sicer z že izda
nim četrtim ter že pripravlje
nim petim zvezkom (Vidiki 
pravosodja v Istri, 14.-18. sto
letje ter delovanje in vloga ko
prskega razsvetljenca Gina Ri- 
nalda Carlija).

Kot novost v ponudbi je tu
di CD Rom Annales 91-95, na 
katerem so posnete vse števil
ke Annales (1 -7), Acta Histrae 
(1 -3) ter povzetki Knjižnic An
nales (1-13).

Ob predstavitvi osme revi
je Annales je prof. dr. Jože Pir
jevec med ostalim opozoril, 
kako je Primorska po letu 
1945 izgubila svoj kulturni 
center, ko je bila odrezana od

Hčerkina zbirka Knjižnica 
Annales je ob že dveh zbirkah- 
študijah iz preteklih let (Piran, 
mesto in ljudje pred sto leti 
avtorjev Darje in Franca M ihe
liča ter Jasne Pocajt in Proces 
Guarnieri, Buje-Koper 1771 
avtorja Claudia Povola) izdala, 
prav tako ob koncu preteklega 
leta, monografijo Marte Vergi- 
nella z naslovom Ekonomija 
odrešenja in preživetja s pod
naslovom Odnos do življenja 
in smrti na tržaškem podeže
lju.

Kot prvo delo nove, lične 
knjižne zbirke Knjižnica Anna
les majora pa je izšla mono
grafija koprskega arheologa 
Radovana Cur\]ePoznorimski 
in zgodnjesrednjeveški Koper.

Trsta. Postavljalo se je vpraša
nje, kje bo nastalo novo kul
turno žarišče. Upanje sta vz
bujala najprej Gorica, potem 
Koper. Vendar je bil slednji 
dolgo časa prava intelektualna 
puščava, v kateri se ni nič do
gajalo. A glej, v zadnjih dese
tih letih seje Koper nenadoma 
intelektualno razživel. Ob na- 

| stajanju številnih šol in razis
kovalnih ustanov so prav pu- 

! blikacije Annales zaorale eno 
n a jg lo b ljih  raz iskova ln ih  
brazd na obali. Če še upošte

va m o  hitro gospodarsko in 
| demografsko rast, ki je pogo
jena predvsem z razvojem lu- 
ško-transportne dejavnosti, 
kaže, da bo predvsem Koper, 
ob ostalih primorskih sredi
ščih, v največji meri nadome
stil Primorcem izgubljeni kul
turni center. "In prav je tako," 
je na koncu pribil prof. Pirje
vec, "kajti naših meja ne m o
remo na noben drug način 
bolje zaščititi kot s kulturo."

G O R IC A , CERKEV SV. IGNACIJA

SREČANJA 
Z DUHOVNO 

GLASBO

VREDNOTA GLASBE 
PRI MLADIH 

POSLUSALCIH(2)

Glasba v kakršnikoli obliki 
in kvaliteti obdaja današnjega 
človeka in sili vanj. Zato je ve
dno bolj nujna in aktualna pri
merna vzgoja k ločevanju le
pega od nelepega tudi v glas
bi. Zato imajo tudi v tem oziru 
svoj pomen srečanja z duhov
no glasbo, ki že četrto leto v 
mesecu maju potekajo v trav
niški cerkvi v Gorici.

Pri prvem večeru je bila na 
sporedu orgelska glasba, in 
sicer skladbe francoske litera
ture 20. stol. Igral je slovenski 
organist prof. Hubert Bergant. 
Njegovo izvajanje je bilo res 
dovršeno, saj je on mojster 
evropskega nivoja. Na koncu 
je organist dodal še prosto 
Improvizacijo, ki je občinstvo 
zares navdušila, ker so tokrat 
travniške orgle izzvenele kot 
še nikoli.

Pri drugem srečanju je na
stopilo nekaj goriških pevskih 
skupin. Zapele so skladbe iz 
bogate sakralne zakladnice.

V soboto, 17. maja, pa je 
bilo tretje in zadnje srečanje. 
Nastopili so solisti E. Pecorari- 
sopran, R. Basso-mezzoso- 
pran, A. Nagy-tenor, W. Je- 
schofnik-bas, otroški in meša
ni zbor S. Ignazio ter simfoni
čni orkester Cappella Charin- 
thia, ki jih  je  vodil H. Scham- 
berger. Na sporedu so bile po
leg drugih skladbe W.A. M o 
zarta in F. Schuberta (letos ob
hajamo 200-letnico njegove
ga rojstva). Glavno vlogo je i- 
mel zbor S. Ignazio, ki je s 
prodornim zvokom in briljan
tno zagnanostjo odpel Mozar

tovo Kronungsmesse in Schu
bertov Magnificat. Skrbno iz
brani solisti pa so pokazali vso 
svojo vrhunsko pevsko izo
brazbo. Posebno sta izstopali 
goriški solistki E. Pecorari in 
R. Basso. Njuno nadarjenost 
je pevska tehnika še sublimi- 
rala. Na tem tretjem srečanju 
so bile nekako zastopane vse 
tri komponente prebivalcev 
naše dežele: italijanska (dva 
zbora in dve solistki), sloven
ska (goriški skladatelj), nem
ška (gostje iz Avstrije).

Na teh večerih je bil dostoj
no zastopan tudi goriški skla
datelj S. Jericijo, saj so bile iz
vedene tri njegove skladbe: 
Sonata perorgano, Aleluja, fe- 
lix es in Gloria sanctorum. Iz
redno dovršeno interpretacijo 
je pokazala R. Basso, ki je za
pela Marijin spev Gloria sanc- 
torum. Prijetna posebnost pri 
zadnjem večeru je bila tudi ta, 
j da je napovedovalka A. Cola- 
i utti predstavila posamezne 
točke v vseh treh jezikih.

Odmev teh večerov v gori
čkem  mestu pa ni bil dovolj 
pozitiven zlasti pri prvem, or
gelskem večeru, saj so pri nas 
orgelski večeri prava redkost 
lin bi jih morali bolj izkoristiti.
! Lepši odziv je doživel zborov
ski večer. Prejšnjo soboto pa 
je bila prostorna travniška 
icerkev povsem polna. Naj še 
J  povemo, da večere organizira 
i travniški zbor in, čeprav raz
polaga z zelo skromnimi sred- 

1 stvi, skuša stimulirati v mestu 
zanimanje za sakralno in do
bro glasbo.

   SJ

Kadarkoli se zaustavimo v 
katerikoli cerkveni zgradbi, 
zapazimo umetniška dela, ki 
so tam . N ekje  j ih  je  več, 
drugje manj. V takšnem tre
nu tku  pozab ljam o  na p o 
men vrednot, k i jih  je  prav 
umetnost podzavestno p r i
našala k r is tja n u  k o t tu d i 
ob iskova lcu  a li ž u p n ijs k i 
skupnosti - občestvu, ka
teremu ta hram služi...

Narod se je  ohranjal s svo
jo  ku ltu ro  in um etnostjo . 
(N ekateri zg o d o v in a rji so 
ce lo  trd ili,  da se ohran ja  
predvsem  s tem  d vo jim !)  
Sem spada tud i glasba; zato 
smo vsi, ki ču tim o neko težo 
odgovornosti p re d  svo jim  
narodom  in zgodovino, so
odgovorni, da je  lahko tudi 
glasba tista, ki b i človeka dvi
gnila iz povprečnosti in du
hovne zanikrnosti. Tako b i 
m o ra li m la d im  pogoste je  
o d p ira ti p o t do  glasbenih  
vrednot. P rivzgo jiti b i j im  
morali kritičnost, občutek za 
lepoto  - glasbeno estetiko in 
j im  omogočiti, da b i dob ili 
resnejši odnos do glasbene 
umetnosti. Za vse to se tudi 
danes dobi čas. V glasbenem  
svetu pozabljam o na pred
stavitev posameznih glasbe
nih del. Vedno bo lj zapaža- 
m o vrzel p ri razlaganju te ali 
one plošče, kasete ali celo 
koncerta. Koncertni listi so 
v e liko k ra t p o ln i n a jra z li
čnejših bibliografskih podat
kov, ne poglobijo  pa se v vse
bino dela, kar b i marsikatere
m u iščočemu poslušalcu - in 
teh je  mlajših kar nekaj - po-
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magalo, da b i to  ali ono delo 
laže razum el, obenem  pa 
prav s takšnim pristopom  do  
glasbe same vstopal v svet 
glasbene estetike.

Veliko neizrabljenih pod 
ročij imamo. O d oblikovanja 
skupin za sakralno ali resno 
glasbo, kjer naj b i zlasti mladi 
p o d  vodstvom  glasbenega 
pedagoga občasno poslušali 
to  ali ono glasbeno delo, pa 
vse do občasnih nekajurnih 
podajanj glasbe po  zvočni
ku v tej ali on i cerkvi.

Majhen plakat p r i vhodu, 
k i b i obiskovalce opozarjal 
na to, b i trud  bogato popla
čal, pa tud i marsikateri obis
kovalec b i b il ne izm erno  
hvaležen.

Vsak izm ed nas b i m oral 
p riti do spoznanja, da m o 
ramo mladem u rodu m i sta
rejši vzbuditi trajno potrebo  
po umetniško kvalitetni glas
bi, tud i sodobni, ker bo dru
gače izredno m ajhno število 
tistih, ki b i se ob glasbi napa
ja li in oplajali, ker jih  bosta 
potop ila  cenenost glasbene 
fasadnosti in glasbeno zvo
čno potrošništvo.

Ker pa je  prav glasba tista, 
ki človeka zdram i iz njegove 
povprečnosti in duhovne za
spanosti, odp rim o  p o ti do 
teh vrednot m lad im  ljudem, 
ker drugače bodo vse bo lj 
redki tisti, ki b i glasbeno u- 
m etnost uporabljali za svoj 
osebni duhovni in ku ltu rn i 
razvoj in rast.
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PR E D SE D N IK SCALFARO  V TRSTU

'LJUBITI SVOJO 
D O M O V IN O  IN 

SPOŠTOVATI 
D O M O V IN O  DRUGIH"

Tako se je izrazil italijanski predsednik Oscar 
Luigi Scalfaro ob svojem obisku v Trstu 

v petek in soboto, 16. in 17. m aja.

Predsednik republike je  
prišel v Trst v petek v prvih po- 
poldanskih urah. Zvečer se je 
udeležil slavnostnega koncer
ta ob ponovnem odprtju pre
novljenega tržaškega operne
ga gledališča Giuseppe Verdi 
(slovesnosti seje udeležil tudi 
podp redsedn ik  ita lijanske 
vlade in m inister za kulturo 
VValter Veltroni). Naslednji 
dan je dopoldne odkril spo
menik italijanskim bersaljer- 
jem, ki so konec prejšnjega 
tedna prav v Trstu imeli svoj 
45. vsedržavni shod (po neka
terih ocenah se ga je udeležilo 
okoli 70.000 bivših in seda
njih bersaljerjev), nato je po
ložil venec v tržaški Rižarni in 
na bazovski fojbi. Pri tem je 
Scalfaro pomenljivo opozoril, 
da je treba lastno domovino 
sicer ljubiti, a da se hkrati ne 
sme sovražiti domovine dru
gih, temveč jo spoštovati. To 
so bile zelo pomem bne be

sede za naše kraje, ki so doži
veli že preveč trenj prav zara
di tega, ker se ni spoštovala 
domovina drugih niti se ni 
dalo dostojanstvo neki po
m em bni kom ponenti trža 
škega mesta in teritorija, ki jo 
pooseblja slovenska manjši
na. Videli bomo, ali bodo Scal- 
farove besede dobile tukaj ti- 
sto mesto, ki jim  pripada.

Kot smo povedali, sta bila 
osrednja dogodka, ki sta za
znamovala Trst ob koncu ted
na, odp rtje  prenovljenega 
gledališča Verdi in shod ber
saljerjev. Predvsem prvi do
godek je velik praznik za trža- 

\ ško mesto, ki je po nekajletnih 
prenovitvenih delih zopet do
bil svoje operno gledališče (v 
tem obdobju  so po teka le  
predstave v dvorani Tripco- 
vich). Gledališče je popolno
ma prenovljeno in razpolaga 
sedaj z mnogimi tehnološki
mi inovacijami.

Predsednik Scalfaro se srečuje s predstavniki kra jevnih c iv iln ih  in 
cerkvenih oblasti (Foto K rom a)

PREDAVANJE V DSI

O  O D N O S U  SLOVENCEV  
D O  ŽIVLJENJA

V ponedeljek, 19. maja, je 
v Peterlinovi dvorani Društva 
slovenskih izobražencev pre
daval dr. Drago Čepar na te
mo O  veselju do življenja - 
strah in pogum Slovencev.

Dr. Čeparje dejal, daje da
nes med ljudmi po svetu (in 
tudi med Slovenci) prisoten 
strah pred ž iv lje n je m . Ta 
strah - ki ga po njegovem 
mnenju določeni krogi načr
tno širijo - povzroča padanje 
števila rojstev in zakonov, saj 
se veliko ljudi boji sklepati trd
ne zveze in rojevati otroke v 
svetu, ki ga nekateri prikazu
jejo kot grdega, krivičnega, 
umazanega, onesnaženega 
itd. V resnici, je dejal, je ta 
strah lažen, saj bi po določe
nih študijah npr. lahko danes 
prehranili na svetu s tehnolo
gijami, ki so dostopne, kar 33 
milijard ljudi. Več ljudi pa po

meni tudi več dela in več glav 
za razmišljanje. V resnici se 
po mnenju predavatelja za 
temi strahovi skrivajo želja po 

| absolutni oblasti, strah razvi
tih narodov pred možnostjo 
delitve svojega bogastva z 
drugimi in napuh hudega du
ha, ki skuša uničiti človeka s 
tem, da ga prepriču je, naj 
sam odloča, kaj je dobro in 
kaj slabo. Predavatelj je  tudi 
prikazal nekaj statističnih po
datkov, po katerih bo leta 
2060 živel le m ilijon Sloven
cev, če se bo demografski pa
dec pri Slovencih nadaljeval.

Dr. Čepar je svoj poseg za
ključil z ugotovitvijo, da je v 
človeški naravi prisotno hre
penenje po življenju in druži
ni. Če bomo le malo hoteli ži
veti, nosilcem kulture smrti 
ne bo uspelo.

PO VESELJU TAKOJ 
POPRIJETI ZA DELO!

ERIK DOLHAR

V četrtek, 15. t.m., 
je Slovenska skupnost 

proslavila uspeh na 
volitvah v Trstu 

in na Goriškem na 
Lupinčevi domačiji 

v Praprotu.

Lepo š tev ilo  izvo lje n ih  
predstavnikov z novopeče
nim predsednikom goriške 
pokrajine Giorgiom Bradoli- 
nom na čelu (medtem ko je 
potrjeni tržaški župan Ric- 
cardo llly  opravičil svojo od
sotnost), som iš ljen ikov in 
vseh, ki so aktivno prispevali 
k dosegu dobrih rezultatov, 
se je v že poletno toplem ve
čeru razpršilo po prekras
nem dvorišču domačije. Vsi 
prisotni so nazdravili vo lil
nemu uspehu, pozdravil pa 
jih  je najprej tržaški pokra
jinski tajnik SSk Peter M oč
nik, ki je izrazil zadovoljstvo 
nad voliln im  uspehom in se 
zahvalil volivcem za izkaza
no zaupanje. M ik ro fo n  je 
predal po trjenem u o b č in 
skemu svetovalcu O ljke  I- 
gorju Dolencu, ki je priznal, 
da se prisotnim, povečini so
m išljenikom SSk, nima veli
ko kaj zahvaliti, ker ga verjet
no niso osebno volili; da so 
naši ljudje volili pravo koali
cijo, pa gre vsem velika zah
vala. Deželni tajnik SSk M ar
tin Brecelj je najprej čestital

■ »-i-in*

Deželn i ta jn ik SSk M artin Brecelj nazdravlja z novim  predsednikom  
goriške pokrajine G iorg iom  B randolinom . Med njima pokrajinski 

svetovalec SSk D avid G rinovero (Foto K rom a)

Brandolinu in vsem izvolje
nim svetovalcem v Trstu in 
Gorici te r predvsem vo liv 
cem, ki so p ravilno  vo lili, 
kljub temu da se je SSk na 
zadnjih petih volitvah pred

s ta v ila  s pe tim i raz ličn im i 
'simboli. "Dobervečer in hva
la lepa," je svoj zahvalni po
zdrav začel novi predsednik 
goriške pokra jine  G io rg io  
Brandolin. Iz analize rezulta
tov je spoznal, da so ga Slo
venci, zlasti v slovenskih va- 

| seh, skoraj plebiscitarno voli
li. Dejal je, da ni politik, saj 

j se je  "umetnosti možnega" 
lotil šele pred kratkim, ko se 
je z veseljem angažiral za do
bro demokratične družbe, v 
kateri že v rs to  le t de lu je

predvsem na športnem pod
ročju. Od vedno je bil proti 
delitvam znotraj družbe: nje
gov cilj je premostiti vse te 
navidezne zapreke in "zgra
d iti avtoceste sodelovanja 
med Slovenci in Italijani". Ob 
izvo litv i se ču ti ganjen in 
obenem odgovoren, zato se 
bo takoj lotil pogajanj za se
stavo dobre ekipe sodelav
cev.

Na goriških pokrajinskih 
volitvah je član SSk na listi 
O ljke David Grinovero dose
gel lep osebni uspeh, za kar 
se je zahvalil vsem, ki so ga 
podprli. Njegova izvolitev je 
sad dogovora med raznimi 
komponentami znotraj O lj
ke, zato upa, da se bo ta kon

struktivni dialog tudi nada
ljeval. Ljudje so po njegovem 
mnenju naveličani razprtij, 
tako da ima Slovenska skup
nost m oralno dolžnost, da 
daje pobudo za skupne na
stope in sklepa kompromise 
znotraj slovenske manjšine 
v Italiji. M očnik je  s hvale
žnostjo volivcem izjavil, da 
glede na to, da je na najbolj 
vo ljen i listi prejel največje 
število preferenc, bo vodil 
prvo sejo občinskega sveta. 
Pri prisotnih je vzbudil nav
dušenje, ko jim  je zagotovil, 
da bo ob tej priložnosti ne
dvomno stekla slovenska be
seda! Poudaril je, da je bila 
ta volilna izkušnja nedvom
no pozitivna in bo lahko za 
zgled ostalim, ki so pred na
mi, še zlasti novembrskim  
volitvam v Nabrežini. "Z Vašo 
pom oč jo  in so lida rnos tjo  
bomo tudi uresničili, kar si 
želimo," je  svoj nastop sklenil 
Močnik. Nazadnje je sprego
voril še njegov kolega, prav 
tako potrjeni tržaški občinski 
svetovalec Andrej Berdon. 
Trezno je presodil, da je za 
upravičeno praznovanje še 
nekaj dni časa, nakar bo tre
ba zagrabiti za delo. Opravi
čil je odsotnega župana l i l 
ija, a pri tem pristavil, da bo 
še veliko možnosti za med
sebojna soočenja. Na koncu 
je tajnik Brecelj čestital celi 
vrsti članov SSk, ki so bili iz
voljeni v razne rajonske sve
te.

Prijetni večer v Praprotu 
se je zaključil s sproščenim 
kramljanjem ob zvokih an
sambla Kraški ovčarji.

Sil i lan Gregorič je  tudi v 
našem zamejstvu znan druž
beni in kulturni delavec ter 
publicist iz slovenske Istre. 
Na Tržaškem seje mudil nič- 
kolikokrat (večkrat je bil gost 
DSI, predaval je tudi na študij
skih dnevih Draga), je pa tudi 
sodelavec našega lista, zato 
mu ob izidu te knjige najtop
leje čestitamo. Njegova knjiga 
Politični ciklon nad Istro je, kot 
je  na predstavitvi povedal 
zgodovinar prof. Jože Pirje
vec (ki je  napisal tudi predgo
vor knjigi), pregled določene 
politične akcije v našem pro
storu od leta 1992 do včeraj, 
akcije, o kateri verjetno še ve
dno ne slutimo, kako je bila 
nevarna. Gregorič jem lje na
mreč v poštev obdobje, ko sta 
se Slovenija in Hrvaška osa
mosvojili in ko je, zlasti v hr
vaški Istri, prišlo do oblikova
nja močnega av tonom is ti
čnega gibanja, Istrskega de
mokratskega zbora, ki je pri
šel navzkriž s sicer avtoritar
nim režimom Franja Tudma- 
na v Zagrebu. To je v tem pro
storu povzročilo veliko nape
tost, saj so za nekaj časa v 
IDZ-ju in v krogih italijanske 
manjšine v Sloveniji in na H r
vaškem prevladali t.i. "jastre
bi", katerih dejavnost so pod
pirali tudi nekateri krogi v Ita
liji, ki se niso nikoli odpovedali 
težnji po spremembi obstoje-

TK /  PREDSTAVITEV KNJIGE M . G R EG O RIČA

"POLITIČNI CIKLON  
NAD ISTRO"

IVAN ŽERJAL

V petek, 16. maja, so v Tržaški knjigarni predsta
vili knjigo M ilana Gregoriča Politični ciklon nad 
Istro a li izjalovljen poskus njene destabilizacije, 
ki je izšla pri založbi Lipa v Kopru.

čih meja med Italijo, Slovenijo 
in Hrvaško. Ti krogi so hoteli, 
v povezavi s Srbi, izkoristiti 
vojno na Balkanu v svoje na
mene. Vplivali so tudi na itali
jansko vlado, zlasti v času 
Berlusconija in Dinija. Italija 
pa izraža neko težnjo, ki ni 
nova: postati hoče namreč 
velika sila v srednji Evropi in 
na Balkanu. Zato, je dejal 
prof. Pirjevec, je Gregoričeva 
knjiga pom em ben alarm ni 
zvonec, ki ga bo Slovenija 
morala upoštevati, ko bo ho
tela izoblikovati določeno po
litiko do Italije.

Milan Gregorič je v svo
jem  posegu orisal vsebino 
knjige, ki je v dobršni meri po
svečena odnosom med IDZ- 
jem in hrvaško vlado ter vlogi 
organizacij italijanske manjši
ne. V knjigi so poleg tega opi
sane težnje italijanskih novo- 
iredentistov in italijanske po
litike, objavljeni so tudi inter
v ju ji z M arinom  Voccijem,
M ilanom Rakovcem in Pao

lom Parovelom. Pri tem je 
Gregorič posebej opozoril na 
politiko podeljevanja ugodno
sti tistim  slovenskim in hrva
škim državljanom, ki prevze
majo tudi italijansko držav
ljanstvo oz. se vpisujejo v se
znam članov italijanske manj
šine v Sloveniji in na Hrva- 

; škem. Ta proces, je dejal, traja 
še danes. Čeprav je velika 
grožnja m imo (napetosti so 

: se ublažile s spremembo raz
mer po hrvaški zmagi v Kraji
ni in zaradi ameriških opozo
ril Italiji), se bodo pritiski na
daljevali; zato je treba sprem
ljati razvoj dogodkov in izo
striti svoj čut.

Knjigo nameravajo pred
staviti v vsaki primorski vasi, 
pa tudi v Ljubljani in drugih 
krajih Slovenije. V zamejstvu 
so jo  že predstavili v Boljun- 
cu, nato bosta še predstavitvi 
v Katoliški knjigarni v Gorici 
in v Društvu slovenskih izo
bražencev v Trstu.

Med razpravo, ki je sledila 
predstavitvi, ni manjkalo izjav 
o zaskrbljenosti, ker Italija se
daj skuša gospodarsko pro
dreti na Vzhod, v ta prodor 
pa se vključujejo tudi državni 
organi. To zaskrbljenost je iz
razil zlasti odv. Jože Škerk, ki 
je dejal, da bi se morala Slo
venija bolj zanimati za slo
vensko Istro, a tudi za sloven
sko manjšino v Italiji. Grego
rič pa se je zelo kritično izrazil 
o t.i. španskem kompromisu, 
ki po njegovem mnenju po
meni za Slovenijo veliko po
nižanje in napako, iz katere se 
bo zelo težko izmotati.

DVE N O VO STI SSG: 
K O M B I IN  K N JIG A  
O "A F R IK I"

V torek, 20.t.m., je Sloven
sko stalno gledališče prevzelo 
kom bi, ki mu ga poklanja 
sklad CR Trieste. Ključe je za 
SSG prevzel predsednik dr. 
Rafko Dolhar, predal pa mu 
jih je predsednik sklada CR 
Trieste dr. Renzo Piccini.

Dan kasneje so v Kultur
nem domu pred večerno, pet
deseto ponovitvijo satirične 
komedije Afrika ali na svoji 
zem lji, delo Borisa Kobala 
predstavili v knjižni ob lik i. 
Knjigo je izdalo SSG. O  do
godku bomo obširneje poro
čali v naši prihodnji številki.
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M AČKO LJE /  35 . PRAZN IK  ČEŠENJ

KULTURNO OBARVANA 
MAČKOLJANSKA POMLAD

■ • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • a  isednik M a rij Maver, ki je
ERIK DOLHAR predsedn iku  Prosvetnega

V  nedeljo, 18. t.m ., je bila v M ačkoljah  
kulturna prireditev ob jubilejnem  

35. Prazniku češenj.

Zgoraj: pevski zbo r PD M ačkolje poje pod vodstvom  Iva Lešnika. 
Spodaj: slavnostni govorn ik  Saša Martelanc (obe sliki Foto Krom a)

Pester kulturni program se 
je v prijetnem gozdiču pod 
večer začel z nastopom do
mačega mešanega pevskega 
zbora Prosvetnega društva 
Mačkolje pod vodstvom Iva 
Lešnika, ki je s pristno slo
vensko pesmijo slavnostno 
uvedel letošnje praznovanje 
nove pomladi. V imenu dru
štva, ki petintridesetič zapo
red prireja ta priljubljeni pra
znik, je nato spregovoril nje
gov predstavnik Niko Tul, ki 
je obenem poskrbel za bese
d ilo  slikovno bogate p rilo 
žnostne zgibanke. Dejal je, 
da domačini v 35. pomladi 
praznika zvesto sledijo zves
to b i p r is tn im  ko ren inam  
prednikov; ti so si pred davni
mi leti zamislili ta praznik, ki 
naj ne bo preprosta šagra. Po
m em bno je še zlasti nada
ljevanje tradicije Praznika če
šenj. Sledil je nastop mladega 
Egona Tavčarja, ki je v narodni 
noši s h itrim i prsti dokazal 
številnemu občinstvu, kako 
"upravlja" svojo d iatonično 
harmoniko.

Priložnostno misel je ob 
jubile jnem  Prazniku češenj 
prebral časnikar Radia Trst A 
Saša Martelanc. "Hvala ne sa
mo za 35 Praznikov češenj, 
marveč še za vse kaj druge
ga," je  uvodom a povedal 
Martelanc in to zahvalo po
dal v svojem imenu ter v ime

V športno-kulturnem 
centru v Zgoniku je bil 
v soboto, 17. m aja, 
koncert ob 10-letnici 
obstoja in delovanja  
ansambla Happy Day. 
Ob tej priložnosti so tu
di predstavili novo ka
seto in lasersko ploščo 
z naslovom The Best.

Na sobotnem  slavnost
nem večeru so sodelovali še 
ansambla/Crašfa'ovčarji inSfa- 
tus symbol, hum orist Sašo 
Hribar in nekdanja priljub lje
na pevka ansambla Happy 
Day Giulia Crocini, ki so se 
zvrstili ob povezovanju Ev
gena Bana. O b tej priložnosti 
so tudi podelili priznanja nek
danjim članom ansambla.

Danes sestavljajo ansam
bel njegov nesporni vodja 
Igor Malalan (vokal), Boris

nu tistih dragocenih prijate
ljev, ki so v Mačkolje prihajali 
in iz svojih kulturnih in pro
svetnih izkustev radi prisko
čili na pomoč; to so Stanko 
Janežič, Vinko Beličič, Jože Pe
terlin, Maks Šah in še veliko 
drugih. Vsi ti prazniki "so bili 
le vsakoletni viški vaše dejav
nosti, ki je vsa ta leta potekala

leto in dan, neopazno, kot je 
značilno za ljudi in skupnosti, 
ki čutijo veselje in dolžnost, 
da ohranjajo davno tradicijo, 
razvijajo prosvetno in kultur
no življenje in ob tem globo
ko čutijo, kaj so po jeziku in 
zvestobi," je med drugim dejal 
Martelanc in nadaljeval: 'V 
nazivu Praznik češenj je bilo 
takoj začutiti najprej pomlad, 
mladost in prijateljstvo. Toda

Devetak (bas kitara, vokal), 
Andrej Kralj (harmonika), An- 
dy Hvalič (kitara), Ladi M ljač 
(bobni, vokal), Marijan M la
kar (klaviature) in Karmen Šir
ca (vokal), ki je pred nekaj leti 
nadomestila G iulio Crocini. 
Občinstvu so se predstavili z 
nekaterimi pesmimi iz stare
ga repertoarja (npr. Gianna),

vsem in še najprej vam je po
stalo jasno, da sta navzoča še 
dva pojma, dosti starejša od 
novo nastalega praznika in 
celo dosti starejša od vas in 
nas vseh: živa slovenska za
vest in veselje do kulturnega 
dela". Praznik češenj je ob 
vsem tem imel predvsem vse
bino, je še povedal Martelanc 
in domačine pohvalil, ker so 
potomci že davno pismenih 
prednikov, vne tih  bra lcev 
knjig, naročnikov na slavne 
Mohorjeve koledarje, sprem
ljevalcev in soudeležencev 
taborov in prebujanja narod
ne zavesti. "Zato ste še vedno 
tako živi in delavni, zato se na 
vaških praznikih tudi drugi ta
ko dobro počutimo," je dejal 
Martelanc in svoj briljantni 
nastop zaključ il z m is lijo : 
"Kljub drvenju časa in kljub 
zahtevam modernejšega de
lovanja vendar ostajajo neka
tere vrednote, ki ne bodo ni
koli staromodne, nikoli zasta
rele. Na odličnem prvem me
stu teh je na vsak način zve
stoba samim sebi".

pa tudi z novim i skladbami 
(npr. Ko se dan zbudi, Pridi po 
me), ki so prisotne v novi ka
seti in na laserski plošči.

Ansambl u Happy Day je ob 
10. obletnici čestitala tudi zgo- 
niška županja Tamara Bla- 
žina.

društva M ačko lje  Branku 
Slavcu izročil priznanje v ob
liki Goršetove medalje, ki so 
jo  nato takoj izobesili na pra
por domačega društva. Po
mlad je s svojim nastopom 
naznanil otroški pevski zbor 
Vesela pom lad  z Opčin, ki ga 
vod i Zdenka K rižm ančič . 
Slednja je  m lade dom ače 
glasbenike pripravila tudi za 
nastop na tej kulturni prire
ditvi ob jubilejnem Prazniku 
češenj. Kulturni spored je ne
dvom no popestril dramski 
odsek PD Mačkolje s prizo
rom v domačem narečju, v 
katerem sta se mladi Mačko- 
Ijanki srečali pred odrom  z 
dvema majhnima kozicama 
na vrvici in nato v namišljeni 
domači hišni kuhinji. Kultur
no prireditev je sklenil moški 
pevski zbor Fantje izpod Gr
made pod vodstvom Iva Kra
lja. Veselje se je nadaljevalo 
še nekaj časa ob pristni do
mači kapljici, prvih rdečih so
čnih sadežih in prijetnem raz
položenju.

KONCERT 
ZBORA KRAS 
V SAMATORCI

V cerkvici v Samatorci je 
bil v nedeljo, 18. maja, kon
cert komornega zbora Kras iz 
Komna, ki sta ga priredila zgo- 
niška župnija in Kulturno dru
štvo Rdeča zvezda. Zbor Kras 
deluje od leta 1992. Prva štiri 
leta ga je uspešno vodila Her- 
ta Sorta, od februarja lani pa 
ga vodi priznani pevovodja 
Matjaž Šček. Prav pod njego
vo taktirko je 17 pevk in pev
cev na nedeljskem koncertu 
izvedlo v prvem delu sklop 
skladb litovskega skladatelja 
Vytautasa Miškinisa, med ka
terim i velja omeniti Memen- 
to, ki ga je ta skladatelj pose
bej napisal za ta zbor. V dru
gem delu smo prisluhnili vrsti 
slovenskih ljudskih oz. narod
nih pesmi. Kdor seje koncerta 
udeležil, mu ni bilo žal, saj je 
prisluhnil kakovostno izvede
nemu sporedu zbora, ki je 
poleg zlitosti in prefinjenosti 
pokazal, kljub maloštevilno- 
sti, tudi zvočno in glasovno 
potenco.

OBVESTILA

SKLAD MITJA Čuk vpisuje 
otroke v poletna središča. 1) 
Poletno središče v otroškem 
vrtcu na Proseku: od 1. do 
14. avgusta od 8. do 17. ure. 
2) Poletno središče v o t
roškem vrtcu na Opčinah: 
od 18. do 30. avgusta od 8. 
do 17. ure. Vpisovanje v ura
dih na Narodni ul. 126 na 
Opčinah, vsak dan med 13. 
in 15. uro, razen ob sobotah 
(tel. 212289). 3) Poletno var
stvo na Opčinah: od 1. julija 
do 30. septembra od 8. do 
13. ure (možno vpisovanje iz 
tedna v teden).

ZAČETNI TEČAJ ročnega 
tkanja, ki ga vodi Magda Tav
čar pri Skladu M itja  Cuk, ima 
na razpolago še nekaj mest. 
Inform acije pri Skladu, Na
rodna ul. 126, Opčine, tel. 
040/212289.

ŽUPNIJSKA SKUPNOST in 
M ladinski krožek Dolina pri
rejata romanje v M edjugorje 
17., 18., 19. in 20. junija. Raz
položljiv ih  je še nekaj mest. 
Če kdo želi, naj se javi v ve
černih urah na tel. št. 040/ 
228594.

RAZSTAVA SREČANJE dveh 
pripovedi: življenjskih zgodb 
lesa in likovnih zapisov Bo
gomile Doljak se odpre v pe
tek, 23. t.m ., ob 20.30 v Pro
svetnem dom u SKD Tabor 
na Opčinah. Uvodna beseda 
prof. dr. Janez Bogataj. Sode
luje vokalna skupinaMus/ca 
nosteramor, ki jo  vodi Tama
ra Stanese. Vabljeni.

SLOVENSKA ŽUPNIJSKA skup
nost v Rojanu obvešča, da v 
nedeljo, 25. maja, ob 18. uri, 
bo v rojanskem M arijinem  
dom u nastopila mladinska 
skupina openskega društva 
Tabor. Predstavili bodo igro 
H rup za odrom . Vabljeni!

ŽUPNIJA SV. Trojice na Ka- 
tinari vabi na farni praznik v

nedeljo, 25.5 .1997. Ob 9.30 
slovesna sv. maša. Po maši, 
kot je že v navadi, razdelje
vanje kolačev. O b 1 7. uri bo 
v cerkvi na Katinari ob 75- 
letnici poslikave m onum en
talnega Križevega pota  slikar
ja Toneta Kralja priložnostni 
nagovo r s p re d s ta v itv ijo  
umetnikovega opusa. Nasto
pili bodo otroški pevski zbor 
Kresnice pod vodstvom  s. 
Karmen in gojenci Glasbene 
m atice pod m en to rs tvom  
prof. Jagode Kjuder.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev v Trstu vabi v po
nedeljek, 26. maja, na sreča
nje s public istom  M ilanom  
Gregoričem ob izidu njegove 
knjige Političn i c ik lon nad  
Istro ali iz ja lovljen poskus 
njene destabilizacije. Sreča
nje bo v Peterlinovi dvorani 
v D onizettijevi ulici 3 s p ri
četkom  ob 20.30.

SKD VIGRED in zbor Fantje 
izpod Grmade vabita na let
ni koncert, ki bo v torek, 27. 
maja, ob 21. uri na dvorišču 
Šemčeve domačije v Prečni
ku.

ČESTITKE

Lilijani in Ivu Corvi se je 
pridružil prvorojenček VVal- 
ter. Srečnima staršema naj 
gredo tud i iskrene čestitke 
Novega glasa.

V soboto, 17. maja, sta se 
v cerkvi v Nabrežini poročila 
M atejka Gruden in Tomaž 
Petaros. Številnim čestitkam 
se pridružujeta tudi u redn i
štvo in uprava Novega gla
sa.

DAROVI

ZA SLOVENSKO Vincenci- 
jevo kon fe renco  iz Trsta: 
N.N. iz Brega 20.000.

ZA SKLAD M itja  Čuk: J. 
Štrancar v spomin na Stanka 
Škrinjarja 30.000.

RADIJSKI ODER

vabi na

PROSLAVO OB 
50-LETNICI DELOVANJA

V soboto, 24. maja 1997, ob 20.30 v Kulturnem domu v Trstu.

P R O SV E TN O  D R U Š T V O  MAČKOLJE

vabi na

35. P R A ZN IK  ČEŠENJ

PETEK, 23. MAJA
odprtje  kioskov ob 1 7. u ri; od 21. ure dalje ples s 
skupino Happy Day

SOBOTA, 24. MAJA
odprtje  kioskov ob 1 7. uri; od 20. ure dalje ples s 
skupino Pop Design

NEDELJA, 25. MAJA
odprtje  kioskov ob 15. u ri; ob 18. uri koncert 
pihalnega orkestra iz Nabrežine; od 21. ure dalje 
ples s skupino Kraški kv in te t

PONEDELJEK, 26. MAJA
odprtje  kioskov ob 1 7. uri; od 21. ure dalje ples s 
skupino Kraški kvintet

KO N CER T IN  PREDSTAVITEV KASETE

DESET PLODNIH LET 
ANSAMBLA "HAPPY DAY"

"Leader" ansambla l lappy Dav Igo r Malalan (levo ) in  povezovalec 
zgoniškega večera F.vgen Ban (Foto K rom a)

9
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KRONIKA

ZADNJE "SREČANJE Z  G LASBO " V LETOŠNJI SEZO NI
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Č E T R T E K  

2 2 .  M A J A  
1 9 9 7

Gorica - 
ne "italijanska" ne "stara"

Odkar imamo čez mejo 
Novo Gorico, je prišlo v na
vado (med ljudmi onstran 
meje), da govore v zvezi z 
Gorico o "stari Gorici". Ne
davno pa je bilo iz ust nek
danjega novogoriškega žu
pana in poznejšega ministra 
za kulturo republike Sloveni
je v pogovoru za slovenski 
tržaški radio slišati o "italijan
ski Gorici". To so nedvomno 
neprimerni izrazi za mesto, 
katerega tisočletnico bomo 
praznovali čez nekaj let.

Nihče ne dvomi, da je da
nes Gorica v Italiji, kot nihče 
ne zanika obstoja novega 
modernega mesta, ki je na
stalo ob Gorici in nosi zato 
poleg prvotnega imena še 
vzdevek Nova. Izraz "italijan
ska Gorica" pa ima v naši ra

bi vse drugačen pomen, ki 
gagoriški Slovenci ne more
mo sprejeti. Za nas bi bila 
kvečjemu sprejemljiva raba 
'Gorica v Italiji", pa vendar 
lahko od svojih le nekaj me
trov oddaljenih novogori
ških rojakov pričakujemo, 
da uporabljajo enostavno 
ime Gorica, saj ne gre za ka
ko lokacijo v Burundiju ali na 
drugem polu zemeljske ob
le... Gorica je v resnici stara, 
saj bo leta 2001 obhajala ti
sočletnico prve uradne o- 
membe. V razmerju z Novo 
Gorico pa ohranja svojo sre- 
diščnost in zato ni ne stara 
ne mlada, kot nista npr. an
gleški srednjeveški York v 
odnosu do New Yorkaali pa 
Beograd do Novega Beogra
da. Toliko v pojasnilo!

- PEROPRASK

TONE PAVČEK 
NA OBISKU V VRTCU  
V UL. MAX FABIANI

IVA KORŠIČ

Vzgojiteljice iẑ  sovodenj- 
skega vrtca (Vera Češčut, Ani
ca Gravnar, Anita Krpan, Suzi 
Jarc) in iz ul. Max Fabiani (Ani
ca Češčut, Vesna Cargnel, A- 
namarija Kodrič, Laura Koci
jančič) so nedavno osrečile 
malčke, ker so v svojo sredo 
povabile pesnika Toneta Pav
čka. Rdečelični navihančki so 
sedli na svoje živobarvne sto- 
ličke v prostornem razredu 
vrtca v ul. Fabiani skupaj z 
vrstniki iz Sovodenj in zve
davo zrli v pesnika Pavčka. S 
svojo značilno pojočo govori
co, ob kateri lahko vsakdo 
spozna nesluteno bogastvo 
slovenskega jezika, jim  je naj
prej razkril, kako je kot mali 
Tonček šel na prvi izlet z vla
kom in kaj je lepega, a tudi 
nevšečnega doživel na njem. 
V svoje sončno pripovedova
nje je vpletel znana rekla, o- 
nomatopeične izraze, ki so o- 
trokom tako všeč. Razložil jim  
je, kako so čudoviti mlinčki ob 
potočku in kako veselo kloko
ta voda po njih.

Pripovedoval jim  je, kako 
je kot trinajstletni fantič samo
zavestno jahal kobilo Zoro po 
domači vasi, telebnil nazadnje 
v gnojnico in so ga domači 
okopali v velikem čebru.

Živahno otroško razigrano 
jim  je zrecitiral nekaj svojih 
pesmic. Zaupal jim  je, kako

so ga otroci poredno zmerjali 
s Tonetom M akaronetom , 
Tralalenotom, ko je bil še de
ček, in kako se v Pavčku skriva 
palec in da je Tonetov na to 
ne, v mraku, da tiči rak, v kra
vati ata, a tudi krava. Slikovito 
jim  je pojasnil, kako so čudne 
naše besede in kako se z njimi 
lahko poigravamo. Rime so 
mu kar same uhajale iz ust. 
Otroci so ga ljubeznivo spre
jeli kot prijaznega strica, ga o- 
govarjali, se z njim šalili, reci
tirali in peli. Povedali so mu 
njegovo dolgo pesmico Inter
vju, mali Saša pa je pogumno 
recitiral Kaj vse je  tata. Bogata 
urica v prisrčni pesnikovi dru
žbi je bila prekratka. Ko se je 
iztekla, sta Saša in Martina po
darila pesniku dišeč pomla
danski šopek in mu poklonila 
pravljico Minka Piki in zmaj 
Smetojed, ki je sad domišljije 
in ilustratorske veščine sovo- 
denjskih otrok, ki so lani obis
kovali zadnje leto vrtca. Izdajo 
knjige je omogočila Goriška 
Mohorjeva družba. Preden se 
je priljubljeni prijatelj ciciban
čkov poslovil, se je z malčki 
zadržal pri malici in jih še ne
kaj časa pozabaval.

Prav bi bilo, ko bi podob
nih srečanj bili deležni tudi o- 
troci, ki obiskujejo ostale otro
ške vrtce na Goriškem.

V letošnji koncertni sezoni SCGV E. 
Komel seje poleg kakovostnih večernih 
koncertov zvrstilo lepo število t.i.Srečanj 
z glasbo, ki so bila posvečena globljemu 
spoznanju marsikaterega glasbenega av
torja, posameznih instrumentov, izvajal
cev in novih izdaj.

Na zadnjem Srečanju z glasbo v okvi
ru sezone 1996/97 je goriška glasbena 
šola v soboto, 17. maja, presenetila ob
činstvo s predstavitvijo zagrebške Glaz- 
bene škole Pavla Markovca, prestižne hr
vaške glasbene ustanove, s katero je 
pred leti navezal stike oddelek SCGV E- 
mif Komel. Srednja glasbena šola iz Za
greba se lahko ponaša s petdesetletnim 
obstojem, nad 600 gojenci in 70 profe
sorji, predvsem pa s kvalitetnim delova
njem na visoki umetniški ravni. Pouču
jejo se vsi klasični instrumenti razen har
fe, posebna pozornost je posvečena or
kestralnemu igranju in petju; na šoli de
lujejo razni ansambli, med njimi godalni 
in pihalni orkester ter številni komorni 
sestavi od dua do kvinteta. Poleg bogate 
šolske knjižnice (13.000 knjig) in pestre 
zbirke instrumentov deluje v okviru šole 
oddelek za izdelovanje in restavriranje 
godal, edini na Hrvaškem.

Na sobotnem večeru je v veliki dvora
ni Kulturnega centra Lojze Bratuž v pet
najstih točkah nastopilo nad dvajset bolj

DOVIDENJA, 
GLAZBENA 

ŠKOLA PAVLA 
MARKOVCA!

ali manj mladih gojencev. Protagonisti 
so bili različni instrumenti, od violine 
do fagota, violončela, kitare, flavte, tro 
bente, saksofona in seveda klavirja; pri
sotna je bila tudi mlada solo pevka. V 
smotrno zamišljenem sporedu so sa
mozavestni in odločni mladi izvajalci po
ustvarjali krajša dela tako klasičnih kot 
sodobnih avtorjev. Poleg bolj znanih 
skladb zmeraj velikih skladateljev (naj 
omenimo samo Haydna, Schumanna, 
Saint-Saensa) so imeli posebno in po
srečeno mesto skladatelji narodne glas
be (npr. Bartok - romunski ples - in Sara- 
sate - andaluzijska romanca). Zelo učin
kovito in iznajdljivo je bilo igranje za na
še odre neobičajnega kvinteta: dve vio
lini, viola, violončelo in kitara so briljan
tno izvedli čudoviti Boccherinijev 1. 
kvintet v D-duru, ki ga je občinstvo zelo 
lepo sprejelo.

Po nastopu smo lahko brali na platnu 
za odrom  besedo "Dovidenja"-nasvi
denje; tudi mi želimo gojencem in do
centom te žive in solidne glasbene šole, 
ki nosi ime po hrvaškem muzikologu, 
skladatelju in publicistu Markovcu, da 
bi se še kdaj srečali. Taka mednarodna 
oblika sodelovanja je namreč za vsako
gar nadvse koristna in plodovita izku
šnja.
-------------------DD

PODELITEV PODPOR  
SKLADA DORČE SARDOČ

"Študij stane. Prav je, da se 
najdejo - tudi zasebni - skladi, 
ki podpirajo naše študente in 
tako gradijo prihodnost naše
ga intelektualnega kadra." Ta
ko je na prvi podelitvi podpor 
iz Šklada Dorče Sardoč v pe
tek, 16. maja, v doberdobski 
občinski sejni dvorani rekla 
podžupanja občine Devin- 
Nabrežina p ro f. Vera Tuta 
Ban. Slovesnosti so se poleg 
Sardočeve hčere udeležili žu
pani treh občin (Doberdob, 
Sovodnje, Devin-Nabrežina), 
ki jim  po statutu sklada (ki ga 
je pripravil odv. Sancin) pripa
da naloga imenovanja uprav
nega in nadzornega odbora. 
Predsednik upravnega odbora 
Boris Peric je uvodoma pove-

hom obiskuje fakulteto far
macije v Ferrari (5 m ilijonov); 
za podiplomski študij pa Da
vid Jelerčič iz Trsta, ki obiskuje 
Imperial college znanosti, teh
nologije in medicine v Londo
nu. Slednji se je predstavni
kom sklada zahvalil prek spo
ročila po faksu, podporo (5 
milijonov) pa je v njegovem 
imenu prejel oče, ki je s po
nosom orisal zbranim sinovo 
pot, trud in uspehe.

Na koncu je Boris Peric še 
enkrat poudaril, da ima Sar- 
dočeva osebnost v zamejstvu 
simbolen pomen in da name
rava sklad uveljaviti spomin 
nanj med drugim s ponati
som knjige Tigrova sled. 
------------- DD

II illlll

Z  desne: podžupanja Vera Tuta Ban, Boris Peric, Sonia C udrig

GORENJCI 
VABIJO V 
GORICO

To nedeljo, 25. maja, se ob
17. uri obeta v veliki dvorani 
Kulturnega centra L. Bratuž 
nov pester pevski popoldan. 
V goste prihajajo gostje iz Go
renjske, ženski in moški zbor 
iz Krope. Vsi poznamo Kropo 
kot zibelko slovenskega žeb- 
Ijarstva s slavno starodavno 
tradicijo; tokrat bo priložnost, 
da spoznamo tudi njeno pev
sko kulturo. Program bo prine
sel tudi mnogo takega, česar 
še nismo slišali, saj gre za izvir
ne programske izbire Gorenj
cev. Posebno vabljivost pa po
meni tudi sodelovanje nekda
nje priljubljene operne pevke 
Zlate Ognjanovičeve, ki bo 
solistka v več skladbah.

Kot gostitelja bosta z nekaj 
pesmimi nastopila tudi doma
ča zbora Mirko Filej Gorica in 
Rupa-Peč. Zadnji uspešni na
stopi obeh zborov so le še do
datno zagotovilo, da je v nede
ljo vredno priti v Gorico.

In ne nazadnje gre za krepi
tev pevskih vezi in vrnitev ob
iska, ki so ga naši pevci opravili 
v Kropi februarja letos in bili 
zelo prijazno sprejeti. Po ne
deljskem koncertu se bo tako 
družabni del srečanja nadalje
val v Rupi na že znanem pro
storu pod cerkvijo.
------------ PB

dal, daje bil sklad ustanovljen 
pred nekaj leti na željo vdove 
Sardočeve, da bi se s prem o
ženjem Tigrovca, ki mu je bila 
pri srcu študirajoča mladina, 
podpirali študentje, pripadniki 
slovenske manjšine v Italiji.

Letos so podporo prejeli 
trije zamejski šolarji: Valentin 
Floreancig, ki obiskuje Zavod 
za slovensko izobraževanje v 
Čedadu (en milijon lir); uni
verzitetna študentka Sonia 
Cudrig iz Sovodenj v videmski 
pokrajini, ki z odličnim uspe

OLAJŠANO 
PO SOJILO ZA 

DAVKOPLAČEVALCE
Kmečka banka, ki je vselej 

zelo pozorna do potreb svojih 
strank, je pripravila tudi letos 
olajšano posojilo, namenjeno 
davkoplačevalcem, ki zaobje
ma tako plačilo salda za leto 
1996 kot predujem za leto 
1997. Kot v prejšnjih letih, ko 
je pobuda naletela na zelo do
ber odziv, se tudi letošnja po
nudba izraža v namenskem

posojilu po izredno ugodni 
obrestni meri. Višina posojila 
ne sme preseči zneska davka, 
zato je tudi potrebno dostaviti 

; na banko temu primerno gra
divo. Posojilo je izplačljivo v 
šestih mesecih s petimi mese
čnimi obroki.

Za vsa dodatna pojasnila 
se davkoplačevalci lahko zgla
sijo pri okencih Kmečke ban
ke v Gorici, Trstu in Krminu.

SE ZADNJI 
KONCERTI 
SCGV KOMEL

Z zaključkom bogate kon
certne sezone se delovanje 
Centra Komel seveda ne za
ključi, saj ga ob koncu leta ča
ka še vrsta nastopov učen
cev pa tudi drugih skupin, s 
katerimi goji šola stike in so
delovanje. Koledarje kar bo
gat in zanimiv.

V torek, 13. maja, sta v ko
morni dvorani nastopila dva 
klavirska tria, ki ju sestavljajo 
študentje Mednarodne viso
ke šole iz Devina. Šola, ki jo 
vodijo člani znanega ansam
bla Trio di Trieste, je ena naj
bolj kvalitetnih ustanov za 
kom orno glasbo v Italiji in 
koncert mladih glasbenikov 
je to dokazal. Prvi trio  na pro
gramu - sestavljajo ga trije Vi- 
demčani (AndreaAmbrosini, 
Valentino Dentesani, Mara 
Grion) - je zaigral Schuman
nov Trio v g-molu, druga sku
pina pa, ki jo  sestavlja Massi- 
mo Guidetti, Roberto Nigro 
in Raffaele Sorrentino, je zai
grala Beethovnov Trio v c- 
molu.

V petek, 23. t.m., bo na 
šoli ob 18.30 Jazz ansambel 
iz Trsta, ki ga sestavljajo tro 
bentač Gino Cancelli, pianist 
Angelo Comisso, bobnar Ga
briele Centis in kontrabasist 
Aleksander Ipavec.

V ponedeljek, 26. maja, pa 
bodo na novem Steinwayu 
velike dvorane zaigrali učenci 
prof. Sijavuša Gadžijeva. Sle
dili bodo še nastopi na sedežu 
v Gorici in na sekcijah v Šte- 
verjanu, Štandrežu, Vrhu, Do
berdobu in Plešivem. Kot je 
že tradicija, načrtuje tudi letos 
Center Komel tri zaključne 
"Poklone gojencev".
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PODTAJNIK  
FASSINO  
V G O R IC I

V soboto, 17. t.m., je prišel 
na obisk v Gorico državni pod
tajnik Piero Fassino, ki je tudi 
sicer zadolžen pri Prodijevi 
vladi za stike s slovensko manj
šino v Italiji.

V jutranjih urah je obiskal 
občinske in pokrajinske usta
nove in se srečal z mestnimi 
upravitelji. V zgodnjih popol
danskih urah pa se je sestal z 
delegacijo slovenske manjšine 
v Gorici. To so sestavjjali trije 
slovenski župani (iz Steverja- 
na Hadrijan Corsi, doberdob- 
ski župan Mario Lavrenčič in 
sovodenjski župan Igor Pete- 
jan), goriški občinski svetova
lec Igor Komel, predstavnik 
SSO Damjan Paulin in Rudi 
Pavšič za SKGZ.

Podtajnika Piera Fassina je 
na srečanju spremljal sloven
ski senator Darko Bratina, pri
šel pa je tudi novi pokrajinski 
predsednik Giorgio Brando- 
lin. Pogovor je tekel o globalni 
zaščiti slovenske manjšine v 
Italiji in o zaščitnem zakonu, 
za katerega se je Prodijeva vla
da obvezala, da bo v spomla
danskem času odobren. V po
govoru so se dotaknili tudi us
tanovitve slovenske sekcije 
konservatorija, Dvojezičnega 
šolskega centra v Benečiji, go
vorili so tudi o mejnem pre
hodu v Brdih, ki naj bi postal 
mednarodnega značaja.

Na sestanku je tekla bese
da tudi o Sindikatu slovenskih 
šol in o državnem financiranju 
Primorskega dnevnika. Sreča
nje s slovenskimi predstavniki 
je bilo na sedežu Trgovinske 
zbornice, kjer se je podtajnik 
srečal tudi z gospodarstveniki.

SV. KRIŽ PRI KOJSKEM V BRD IH

STRAH JE IZG IN IL !
ADA GABROVEC

Na griču nad vasjo je cerkvica Sv. Križa. Do 
nje vodi očiščena pot z dobro ohranjenimi ka
pelicami križevega pota do vznožja cerkve. V 
cerkev vodijo strme, kamnite, široke stopnice. 
Pred cerkvijo na obzidku je Križani; ob njem 
sta na križih še oba razbojnika. Pod Kristusovim 
križem so lepo ohranjeni kipi Jezusove matere 
in obeh Marij, ki jokajo pod križem. V cerkvi je 
čudovit in dobro ohranjen krilni oltar s prizori 
križevega pota. Nastal je v neki beljaški delav
nici in nosi letnico 1515 (na sliki).

Okrog cerkve sta obzidje in še en stolp 
(turn); trije so razpadli. Cerkev z utrdbenimi 
štirimi stolpi je najbrž nastala v dobi turških 
vdorov na naše ozemlje; v to utrdbo so se za
tekali ljudje in živina. V starih časih so ta kraj 
imenovali Sveti Križ na Taboru ali pa Sveti Križ 
na Jezeru. V to božjepotno cerkev so romali 
ne le Brici in Furlani, ampak tudi Kranjci, in si
cer na praznik Vnebohoda in v septembru na 
praznik Povišanja Sv. Križa. Procesija seje raz
vila iz župnijske cerkve v Kojskem k Svetemu 
Križu. Procesije so bile zelo slovesne, z več 
duhovniki, s številnimi pevci in z godbo na piha
la. Okoli cerkve so bile stojnice z razno kramo. 
Prevladovali so krminski kolači.

Po letu 1947 je bila ta zunanja slovesnost 
okrnjena. Najprej, ker sta oba praznika padla 
na četrtek, ki je po novem postal delavnik. Ljud
je so živeli v strahu in počasi so te lepe ljudske 
slovesnosti šle v pozabo. Po petdesetih letih je 
to praznovanje spet oživelo. Strah in tegoba 
sta izginila. Že pred dvema tednoma so pri 
Svetem Križu pritrkovali. V nedeljo, na praznik 
Vnebohoda, seje na trgu v Kojskem zbralo veli
ko ljudi iz Brd tostran in onstran meje. Procesija 
se je lepo odvijala iz Kojskega na grič k Sv. Križu. 
Približno 400 ljudi se je udeležilo maše, ki je 
bila na prostem prav pod Križem. Z domačim 
župnikom so somaševali še trije briški duhov
niki. Zelo lepo in ubrano je pel ženski zbor pod 
vodstvom mlade dirigentke. Prisotni ljudje so 
lepo sledili bogoslužju. V obnovljenem stolpu 
je bila zanimiva razstava starih razglednic. Ve
selo razpoloženje je zavladalo med ljudmi. 
Strah je izginil. Hvala Bogu! Še en tak praznik 
bo v septembru, in sicer Povišanje Sv. Križa. Ta
krat pridite v Kojsko k Sv. Križu, ne bo vam žal!

F
Č u d o v iti k r iln i o lta r s p rizo ri križevega pota \ 

Svetem K rižu  p ri Kojskem  v B rd ih  (1515)

ALBERTO CHICAYBAN 
V GORICI

Brazilski kitarist Alberto 
Chicayban se bo v Gorici pr
vič predstavil s samostojnim 
koncertom latinsko-ameriške 
glasbe v petek, 23. t.m., ob 
20.30 v Kulturnem domu; 
njegov nastop prireja SKRD Ja
dro iz Ronk ob 10-letnici ob
stoja v sodelovanju z uprav
nim odborom KD. Glasbenik 
je znan tudi kot skladatelj in 
glasbeni vodja gledaliških, filmskih in televi
zijskih skladb, pa še kot profesor zgodovine bra
zilske glasbe in glasbenega izražanja na državnih 
šolah. Poleg drugega je to strokovnjak, ki sode
luje tudi pri raziskavah Glasba in umetnost v 
posegih v mentalnem zdravljenju, in član študij
skega Centra za mentalno zdravljenje dežele F- 
Jk ter Mednarodne zdravstvene organizacije. 
Kot solist ali član pevske skupine Crupo Maria 
Deja je posnel že več plošč. S to skupino je na
stopil v letih 1993-96 za univerze v Parizu, M i
lanu, Rimu, Veroni, Trstu, pa še v Ljubljani in 
Novi Gorici.

LUTKE O 
KORENČKO
VEM PALČKU

Korenčkov palček nas je o- 
čaral! Odbor staršev je v sode
lovanju z goriškim ravnatelj
stvom osnovnih šol za zaklju
ček svojega letošnjega delova
nja v sredo, 14. t.m., povabil 
v Kulturni dom mladinsko lut
kovno skupino SKD Tabor z 
Opčin. Res čudovita izbira! O- 
troci so pod vodstvom gospe 
Olge Lupine spretno premikali 
(oživili) lutke in prikazali gori
škim osnovnošolcem pravljico 
o Korenčkovem palčku. Svetla
no Makarovič, avtorico Koren
čkovega palčka, otroci dobro 
poznajo, saj se je že večkrat 
predstavila goriški mladi pu
bliki, zadnjič prav v Kulturnem 
domu s Škratovščino.

Publika je z zanimanjem 
sprejemala palčkove dogodiv
ščine: odhod v širni svet, sre
čanja z novimi prijatelji (kača, 
ki ni vedno strupenjača..., čuk, 
palček Praprotnik, miška Stra- 
hopetka, strah, modra žaba,

smrt), težave in žalost, ko pal
ček ne najde več poti domov 
in se zateče k veliki rumeni ro
žici ter se tam iz srca zjoče. 
Tedaj nastopi njegova zvesta 
prijateljica Sapramiška; “Za 
prijateljstvo je treba tudi kaj 
storiti, če ne, je prijateljstvo 
prazna beseda," pravi Sapra, ga 
gre iskat ter ga srečno pripelje 
domov! Sledijo poljubčki in 
prijateljski objemi, na katere 
morda v vsakdanjem življenju 
večkrat pozabljamo... Očarale 
so nas beseda, zgodba, otro
ška interpretacija (dobro zase
danje odrskega prostora, spon
tanost in spretnost), prelepa 
glasba in prelepe lutke!

Zato čestitamo vsem, ki so 
sodelovali s SKD Tabor in iz
peljali to lutkovno predstavo! 
------------- SH

ZAHVALA
Ob izgubi našega dragega moža in očeta

KARLA V IŽ IN T IN A
se iskreno zahvaljujemo g. župniku Kodelji za pogrebni 
obred, cerkvenemu pevskemu zboru in zboru Hrast ter 
vsem, ki so na katerikoli način počastili njegov spomin, 
darovali za cvetje in dobrodelne namene.
Svojci

Doberdob, 22. maja 1997

P R A Z N IK  SPARGLJEV  
V  Š TA N D R EŽ U

SOBOTA, 24. MAJA
ob 17. uri slikarski ex-tempore, ob 20.30 prosta zabava

NEDELJA, 25. MAJA
ob 19. uri kulturni program - zbor F.B. Sedej iz Števerjana 
in veseloigra štandreške skupine Čuden bolnik, ob 20.30 
prosta zabava

SOBOTA, 31. MAJA 
ob 20.30 prosta zabava

NEDELJA, 1. JUNIJA
ob 17. uri tekmovanje v pritrkovanju, ob 19. uri kulturni 
program, mladinski zbori, šolska mladina in ritm ična 
skupina Dom in Shovv dance, ob 20.30 ples, ob 22.30 
tombola.

V O K V IR U  P R A Z N IK A  ŠPARGLJEV B O D O  T U D I  
FO TO G R A FS K I NATEČAJ, B O G A T  S R E Č O L O V  IN 

O D L I Č N A  JE D AČA  TER PIJAČA.

KATOLIŠKA K N J IG A R N A  - T R A V N IK  25 , G O R IC A

vljudno vas vabimo na predstavitev zadnjih treh knjig 
Krožka za družbena vprašanja Virgil Šček

R. STURMAN - SLOVENCI V TRSTU 1848-1890  
E. PELIKAN - ENGELBERT BESEDNJAK V PARLAMENTU  
R. DOLHAR -  LEVA SREDINA IN  TRŽAŠKI SLOVENCI - H. d e l

Sodelujejo avtorji in urednik zbirke Ivo Jevnikar.
Petek, 23. maja 1997, ob 18. uri.

MEŠANI PEVSKI ZBOR RUPA-PEC 
IN MOŠKI PEVSKI ZBOR MIRKO FILEJ

vabita na

SREČANJE PEVSKIH ZBOROV
KROPA IZ SLOVENIJE (Z Z N A N O  SOLISTKO ZLATO 

O G N J A N O V IČ ) ,  RUPA-PEČ IN M IR K O  FILEJ

Velika dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž, D revored 20. 
se p te m bra  85, G orica, v  nede ljo , 25. m aja  1997, ob 17. uri.

TISOČ SLOVENCEV 
- TISOČ DAROV

ZA KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ
V spom in na Venka Antoniča Aleš in M arija  Brecelj 

50.000, Marko Tavčar 50.000; N.N. 200.000; druž. Ušaj 
Gorica 50.000 lir.

Svoj prispevek lahko nakažete na uredništvu Novega 
glasa ali na tekoči račun št. 31276 na Kmečki banki.

OBVESTILA

V NEDELJO, 25. maja, je v 
cerkvi M arije  Pomagaj na 
Jazb inah p ra z n ik  M a r ije  
P om očnice. S lovesna sv. 
maša bo ob 11.30.

V NEDELJO, 25. maja, bo 
skupno romanje goriške in 
koprske škofije na Sveto goro 
z mašno daritvijo ob 16. uri.

SLOVENSKO STALNO gleda
lišče in Primorsko dramsko 
gledališče. VVilliam Shake
speare: Kralj Rihard Tretji, re
žija M ile  Korun; ponedeljek, 
26. t.m ., ob 20.30 (abonma 
red B), v KC Lojze Bratuž.

PD RUPA-Peč vabi na izlet v 
Umbrijo od 28. do 31. avgu
sta letos. Za informacije: Ivo 
Kovic - tel. 882285.

DAROVI

DRUŽINA SOBAN daruje v 
spomin na pok. Venka Anto
niča 1.000.000 lir za cerkev v 
Dolu, 300.000 lir za Fante iz
pod Grmade.

NAMESTO CVETJA na grob 
Venku Anotniču darujeta M i
lena in Martina Pahor 100.000 
lir za MPZ Fantje izpod Gr
made.

V SPOMIN na dragega moža, 
očeta in deda Venka Antoniča 
darujejo svojci 400.000 lir za 
MPZ Fantje izpod Grmade.

NAMESTO CVETJA na grob 
pok. Venka Antoniča daruje 
Vinko Levstik 100.000 za MPZ 
Fantje izpod Grmade. Vsem, 
ki so pokojnika ljubili, pa izra
ža globoko sožalje.

ZACERKEVvJamljah: name
sto cvetja na grob pok. Venka 
Antoniča druž. Tomažič iz Šte
verjana 200.000; Tiziana Pa
hor ob smrti očeta 100.000 lir.

ZACERKEVv Rupi: druž. De
vetak ob prekopu sina Damja
na 150.000 lir.

ZA CERKEV' na Peči: druž. 
Zotti namesto cvetja na grob 
Venka Antoniča 100.000; Zora 
Devetak Malič v spomin na 
moža Oskarja 30.000 lir.

ZA MLPZ Vrh sv. Mihaela: 
Zora Devetak iz Tržiča 50.000 
lir.

ZAMPZMirkoFilej: namesto 
cvetja na grob nedavno umr
lega Mirka Špacapana pokla
nja Vinko Levstik 100.000 in 
obenem izraža soprogi in si
novoma občuteno sožalje.

V SPOMIN na Danila Zelena, 
poveljnika organizacije TIGR, 
ki je padel v boju z italijansko 
zasedbeno vojsko 13. maja 
1941, daruje Vinko Levstik
100.000 za Novi glas.

ČESTITKE

Danijel Miklus in Emilija 
Humar sta pred dnevi prazno
vala 60-letnico skupnega živ
ljenja: za visok in lep življenj
ski jubilej jima čestita štever- 
janska sekcija  S lovenske 
skupnosti. Zaradi tehnične 
napake objavljamo čestitko z 
majhno zamudo, slavljence
ma seveda želimo tudi mi iz 
uprave in uredništva veliko 
dobrega in še na mnoga in 
zdrava leta!

Uredništvo in uprava naše
ga lista čestitata Eleni in Salva- 
toreju, ki sta si 18. t.m. rekla 
trikra t "da". Srečno!

V soboto, 17. maja, sta v 
Vrhpolju obhajala zlato poro
ko Stanko Koren in Ivanka 
Lavrenčič. Pred 50 leti sta si 
namreč v vrhpoljski cerkvi ob
ljubila večno zvestobo in jo do 
sedaj zvesto držala. Stanko 
Koren ima v Gorici znano tr
govino z električnim materia
lom. Zlatoporočencema is
krene čestitke in voščila.

SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO V Z G O J O  E. KOMEL

K L A V IR
IGRAJO UČENCI PROF. SIJAVUŠA GADŽIJEVA

Velika dvorna Kulturnega centra Lojze Bratuž v  G oric i, 
ponede ljek, 26. m a ja  1997, ob 19.30.

GO R IŠ K A  K N J IŽ N IC A  FRANCE BEVK IN  G M D

vabita na predstavitev pesniške zbirke Jurija Paljka

NEDOREČENEMU
O  N OVI ZBIRKI BO GOVORIL BOJAN BRATINA, PESNIKOVE 
POEZIJE BOSTA BRALI LUISA GERGOLET IN SARA HOBAN.

Četrtek, 29. maja 1997, ob 19. uri v prostorih Goriške knjižnice 
France Bevk - oddelek za mladino in odrasle, ul. Gradnikove 
brigade 25, Nova Gorica.

KATOLIŠKA K N J IG A R N A  - TRA V NIK  25 , G O R IC A

vljudno vas vabimo na predstavitev knjige 
Milana Gregoriča

POLITIČNI CIKLON NAD ISTRO
ALI IZJALOVLJEN POSKUS NJENE DESTABILIZACIJE 

Delo in avtorja bo predstavil prof. Jože Hočevar. 
O  tem i knjige bo govoril tud i avtor sam.

Petek, 30. maja 1997, ob 18. uri.
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA  
KOROŠKA

R U B R I K E

EPOPEJA BREZ KONCA Z 
DVOJEZIČNIMI TABLAMI 

V SLOVENSKIH VASEH
ERIKA JAZBAR

Z bolj ali manj dolgimi presledki se oglašamo iz Be
neške Slovenije z zadnjimi novostmi (največkrat nepri
jetnimi) o dvojezičnih tablah, kajti slednje so pravi 
trn v peti za marsikaterega tamkajšnjega sodržavljana 
italijanske narodnosti (s sicer zgovornim priimkom)...

Tokrat se oglašamo iz Špe- 
tra, kjer je na zadnji seji občin
skega sveta skupina svetoval
cev iz manjšinskih vrst, ki je s 
somišljeniki že več kot 17 let 
v opoziciji, pokazala, da se na 
noben način ne more spopri- 
jazniti s tem dejstvom. Sporo
čili so, da so poslali videmske
mu prefektu rekurz proti o- 
menjenim tablam, češ da ne 
odgovarjajo pristojnim  nor
mativom. Prefekt ni odlašal z 
odgovorom in je v pismu spo
ročil, da občina dejansko ni
ma pravice do nastavljanja 
dvojezičnih tabel zato, ker naj 
bi bilo to v pristojnosti države.

Zupan Marinig je odvrnil, 
da to, kar trdi prefekt, ne od
govarja resnici, saj je Deželno 
upravno sodišče (TAR) že več
krat razsodilo, da lahko o tej 
problematiki odločajo občine 
same. Izhajajoč iz tega je na
dalje Marinig še povedal, da 
bo tudi špetrska občinska u- 
prava poslala rekurz, če bo 
prefekt dal ukaz sneti sporne 
dvojezične table, vendar na 
TAR in na mednarodno sodi
šče za človekove pravice v 
Haag.

Tako seje odprlo novo po
glavje v že dolgem pustolov
skem romanu teh slovensko- 
dvojezičnih tabel. Slovenski 
napisi imen beneških vasi, ki 
so jih nastavile občinske upra
ve, nimajo in ne morejo imeti 
mirnega življenja.

Če bolje premislimo in a- 
naliziramo situacijo, se verjet
no ne bomo posebno čudili:

nekdo, ki zavestno trdi, da živi 
v Nadiških dolinah neko sta
roslovansko pleme, ki se izra
ža v čudnem dialektu, res ne 
more pretrpeti dejstva, da ka
žejo dvojezične table m im oi
dočim ob vstopu v te iste vasi 
na to, da prebivajo na tem 
predelu italijanske republike 
Slovenci.

Epopeja z dvojezičnimi ta
blami se je začela pred leti, 
ko je špetrska občinska upra
va odločila, da jih nastavi; od
ločitev ni bila zelo enostavna, 
kajti izkušnje v grmiški občini 
(pionirki v Nadiških dolinah) 
so bile precej zgovorne, kajti 
"neznanci" so jih dvakrat po
mazali, pokvarili ali celo ukra
dli. V Špetru so postali še dr
znejši, saj so razbojniki vdrli 
v samo špetrsko občino in u- 
kradli nevarne table, preden 
bi jih  nastavili.

Domačini niso izgubili u- 
panja in so na iniciativo slo
venskih organizacij zbirali de
nar, da bi kupili nove table. 
Uspelo jim  je, vendar vedno 
ista opozicija se je postavila, 
češ da nove table ne odgovar
jajo cestnim pravilom; s pri
stojnega ministrstva so tudi 
poslali izjavo, da se na tablah 
sicer lahko napiše tudi sloven
sko ime, vendar mora to biti 
le pod italijanskim imenom in 
ne na posebni tabli. Takrat je 
torej občina izkoristila prilo
žnost, saj - so si mislili - ne 
bodo več ukradli, pokvarili ali 
pomazali tabel, na katerih je 
napis tudi v italijanskem jezi
ku. Razbojniki pa so si kupili

nove posebne škarje...
Na zadnji volilni kampanji 

za prenovitev občinske upra
ve je opozicija razglašala, da 
bo odstranitev dvojezičnih ta
bel v primeru zmage njena pr
va izpolnjena obljuba.

Ko govorimo in pišemo o 
svežem vetru in novi politični 
klimi, ki naj bi vladala v Bene
ški Sloveniji, bi se ob takih no
vicah lahko premislili, vendar 
moramo spomniti, da v teh 
nekaj letih ni bilo velikih gene
racijskih sprem em b. Ce v 
spremenjenih okoliščinah lju
dje ostajajo vedno isti, si od 
njih ne moreš pričakovati re
volucionarnih korakov (seve
da, če niso v to prisiljeni).

O B VESTILO

V petek, 23. maja, bodo 
gostje v Špetru predstavniki 
občine Brda; ti bodo vrnili o- 
bisk Benečanom, ki so bili 15. 
marca letos v Brdih. Ob 18.30 
bo srečanje med politiki, nato 
bo zvečer v občinski dvorani 
ku lturn i program: nastopili 
bodo pevski zbor Rado Simo
niti, moški zbor M atajur iz 
Klenja in učitelji osnovne šole 
z Dobrovega; pokazali bodo 
tudi video-posnetek o lepotah 
goriških Brd. Srečanje prireja 
KD Ivan Trinko iz Čedada.

Uredništvo in uprava naše
ga tednika čestitata dragoceni 
dopisnici iz Koroške Rafaeli 
Bohm, ki bo v soboto, 24. ma
ja, slavila okroglo obletnico in 
bo tako veselo vstopila v druga 
mladostna leta. Ob tej prilož
nosti se ji še enkrat zahvaljuje
mo za zvesto poročanje o živ
ljenju "severnih zamejcev".

Po videmskih ulicah je ne
štetokrat razobešena evropska 
zastava modrega ozvezdanega 
polja vlekla nase sprehajalčeve 
oči, tu pa tam je bilo opaziti 
izvrstni lepak z likom modrega 
zmaja, učinkovita vaba na slo
venski mesec kulture v Ljublja
ni. Slovenec, ki je v nedeljo,
18. maja, zašel v prestolnico 
Furlanije, si je lahko pošteno 
mislil: nastopil je nov evropski 
red, vsakomur očiten, v kate
rega sodimo tudi mi. Morda 
je isti Slovenec nadaljeval pot 
in prišel do gledališča Palamo- 
stre. Tam je bil napovedan fur
lanski dan slovenske kulture. 
Prireditelji (Forum Beneške 
Slovenije, II Mensiliano - Čas
nik državljana Furlanije-Julijske 
krajine, Radio TV Koper-Capo- 
distria) in pokrovitelji (videm
ska pokrajinskain občinska u- 
prava, videmski šolski okraj, 
klub Unesco iz Vidma v sode
lovanju z združenjem Mittel- 
europa) so si zaslužili pozor
nost. Določili so zgradbo več
namenskega g ledališča v 
stranski videmski ulici za pri
zorišče celodnevnega srečanja 
furlanskega sveta s slovenskim 
z visokodonečim uradnim na
zivom 2. Civic Summit mesta 
Videm in vseobsegajočim na
slovom: Ustanove, umetnost 
in kultura Slovencev se pred
stavljajo Furlaniji: Državljan
ska rast srednjeevropskega dr
žavljana. Razveseljivo je bilo 
predvsem eno: da so se neka
teri slovenski kulturniki tokrat 
pomudili v Vidmu in ne v obi
čajnih mestih Trstu in Gorici 
in da živijo tu ljudje, ki jih naše 
življenje zanima. Kazati mora
mo svoj obraz, da nas bodo 
ljudje poznali in cenili! Priredi
tev pa je bila v prvi vrsti name
njena Furlanom, ki so bili že 
od nekdaj zgodovinski sopot
niki Slovencev na ozem lju 
današnje dežele Furlanije-Ju
lijske krajine.

Jutranji program so soobli
kovali mladi glasbeniki in mla
d inski orkester koprskega 
Centra za glasbeno vzgojo in 
godalna kom orna skupina 
i<onservatorija Jacopo Tomadi- 
ni v Vidmu. Med dijaki in nji

S L O V E N C I SO SE 
PR EDSTAVIL I  
F U R L A N O M

hovimi pedagogi so se na tem 
srečanju vzpostavili najboljši 
stiki. Druga pomembna točka 
jutranjega programa je bila 
predstavitev slikarskega dela 
slovenskega umetnika Toma 
Vrana. Vran je svojo slikarsko 
govorico popolnoma posvetil 
Sredozemlju, v katerem živi, 
saj biva in dela v Kopru. Obe
nem je njegovo slikarstvo tudi 
abstraktno: njegove akrile pol
nijo gotovi zamahi in kromat- 
ske ploskve, ki v navezi z zuna
njim kažejo na umetnikov in
timni svet. Gledalec se pred 
njegovimi deli zave, da imao- 
praviti s človekom, ki jezrastel 
v obmorskem svetu in je v 
njem globoko ukoreninjen. 
Odtod črpa tisto umetniško 
moč, ki mu omogoča, da slika 
čudovite odtenke modre bar
ve. Za samosvojo govorico To
ma Vrana so značilne žive bar
ve, med katerimi izstopata bi
stra modra in "Vranova" zele
na, saj njenih odtenkov ne sre
čujemo pri njegovih umetni
ških kolegih. Na vsakem plat
nu so še prisotni živi rdeči ali 
oranžni madeži, ki so v navide
znem kontrastu s polji hladnih 
barv. Uspelo mu je zares najti 
dosledno govorico, primerno 
umirjenemu in harmonične
mu doživljanju Mediterana, v 
katerega je - si upamo reči - 
goreče zaljubljen.

V popoldanskem progra
mu so bila na vrsti kratka in 
vsebinsko zgoščena razmišlja
nja na temo: Državljanska rast 
srednjeevropskega državljana. 
Spregovorili so: predsednik 
združenja M itte leu ropa  in 
častni konzul češke republike 
v Italiji dr. Paolo Petiziol; pred
sednik Foruma za Beneško 
Slovenijo dr. Ferruccio Clavo- 
ra; prof. Miran Komac z ljub
ljanske univerze; predsednik 
Šolskega okraja Videm dr. Glo- 
ria Aita; prof. Igor Lukšičz ljub
ljanske univerze; ravnatelj slo
venskih oddaj na sedežu RAI 
Furlanije-Julijske krajine dr. Fili-
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bert Benedetič; založnik lista 
II Mensiliano arh. Michelan
gelo Castellarin; predsednik 
videmske pokrajine odv. Gio- 
vanni Pelizzo; predsednica 
Kluba Unesco iz Vidma dr. Re
nata Capria DAronco. Izostal 
je referat podravnatelja RTV 
Slovenija dr. Borisa Berganta; 
njegov referat je nadomestila 
predstavitev programov Radia 
Koper. Izostal je tudi nastop vi
demskega župana odv. Gio- 
vannija Barazza. O vsebinah 
bomo pisali kdaj drugič.

Gostega programa ni bilo 
tako še konec. Na platnu seje 
najprej odvrtel živahen doku- 
mentarčič o Sloveniji, njenih 
lepotah, književnikih in politi
kih. Poklicna igralca Lidija Ko
zlovič in Dario Penne sta eks
presivno, včasih tudi pretirano 
čustveno podala izbor poezij 
pesnikov Franceta Prešerna, 
Marija Maverja, Alberta M i
klavca, Žive Gruden in Miška 
Mačka in daljšega odlomka iz 
Cankarjevega Hlapca Jerneja... 
- vse v dobrem italijanskem 
prevodu. Tu pa tam je sloven
ska misel tako lepo zazvenela 
in neštevilno občinstvo vžgala. 
Slišali smo še nekaj lepih glas
benih strani. Ob že nastopajo
či noči in izpraznjeni dvorani 
so na platnu odvrteli še Pogač
nikov film Kavarna Astoria - 
strogo v neprevedenem izvir
niku, ki mu je scenarij napisal 
Žarko Petan. Kakorkoli že, 2. 
videmski Civic Summit, ki je 
pokazal nekoliko razpršeno 
sintezo slovenske kulture - 
kako pa bi bilo šlo drugače? - 
bi si zaslužil več pozornosti za
radi pravilnega izhodišča in 
hvalevrednega napora mno
gih. Furlane in Slovence v dvo
rani smo lahko preštevali na 
prste. Končno: dvomimo, da 
je uspelo dogodku, ki so mu 
pozornost posvetili mediji, se 
pa ga ni udeležila zadovoljiva 
množica ljudi, globlje zaorati.

V zanimivih anekdotah in 
p riv lačnem  p ripovednem  
slogu je Volčič govoril, da je 
videl dosti birokratske zadr
tosti, odkril veliko skritih m i
krofonov, spoznal vidne o- 
sebnosti in slavne špijone, o- 
kusil grenkobo ob spozna
nju, kako "trg reši vse proble
me, razen socialnega vpra
šanja". Partija je sicer izgubi
la svoj ideološki razlog ob 
stoja, je rekel, in vendar je  - 
prelevljena - obstala, ker je 
konec koncev predstavljala 
edino obliko civilne struktu
re, kapilarne družbene orga
niziranosti.

Zanimiva in živahna je bila 
tud i razprava po srečanju; v 
njej je Volčič še enkrat doka
zal, da suvereno in pogloblje
no obvlada nešteto širših in 
ožjih problemov. Na vpraša
nje g. Luigija Tavana o po lo
žaju ruske Cerkve je Volčič 
odgovoril, da je le-ta zelo za
pleten. Ruska pravoslavna 
Cerkev namreč ni bila zelo 
prisotna v prebujanju naroda 
po padcu komunizma. Ko

maj je dosegla kake generi
čne pravice, seje takoj nepre
mišljeno vrgla v gradnjo no
vih struktur in cerkva, med
tem ko je polovica prebival
stva hirala v revščini. Znotraj 
ruske Cerkve verjetno ni pra
vega socialnega nauka, re
žim pa je kar dobro zabrisal 
preteklost. Mladi ljudje tudi 
v bivši Sovjetski zvezi ne bere
jo  (in ne razumejo!) več Do
stojevskega, am pak samo 
strokovne priročnike, kako 
voditi učinkovit business...

Glede vprašanja a lban
skih beguncev, ki zadeva od 
blizu Italijo in odmeva v med
narodni po litik i, je časnikar 
ponudil zgovoren podatek: 
Nemčija je po balkanski krizi 
v tišini in skromnosti - iz hu
m anitarnih razlogov - spre
jela 350.000 Bosancev kljub 
m ilijonu Turkov, s katerim i 
ne ve, kaj bi. Italijanski javni 
in p o lit ičn i red pa zaradi
15.000 A lbancev tvegata  
razsutje...

Demetrio (M itja) Volčič je 
italijanski javnosti dobro po
znan časnikar in izvedenec 
v svetovni po litik i, saj je za 
italijansko državno televizij
sko mrežo dolga leta prina
šal vesti iz vzhodnih držav v 
ključnih letih velikih družbe
nih in po litičn ih  viharjev. V 
naših krajih ga marsikdo po
zna, saj je bil njegov oče Tr
žačan, m ati pa Goričanka; 
poleg tega Volčič občasno 
predava na faku lte ti za d i
plomatske vede v Gorici.

Goriška državna knjižnica 
in Inš titu t za srednjeevrop
ska kulturna srečanja sta pri
redila v sredo, 14. t.m ., v pro
storih knjižnice v ul. Mameli 
javno srečanje s tem  svetov
no priznanim časnikarjem ob 
izidu njegove zadnje knjige 
Est. Kot je uvodoma povedal 
sociolog prof. Strassoldo, gre 
za delo, ki želi povzeti glavne 
etape dolgoletnega delova
nja časnikarja, ki je v prvi o- 
sebi bil priča zlomu kom uni
zma na V zh o d u ;to d a  - kot 
je poudaril -je  bil to  bolj du-

tako dolgem času in vrvežu 
privrejo iz podzavesti. Kon
čno jo  je napisal, ker je bil ce
lo življenje vajen pisati. In v 
vseh teh podobah in spom i
nih ob koncu svojega aktiv
nega iskanja vzrokov in po
sledic še vedno - kot o trok - 
išče "rdeči balonček iluzij in 
utopij".

DANIJEL DEVETAK

hoven zlom kot pa operativ- 
no-struktura len . Bil je  le - 
dolg - začetek konca.

Pripovedovanje je časni- 
karsko-živo, slogovno izrazi
to, polno "soli" ironije, satire, 
paradoksov in briljantnih pa
saž, bliže komediji kot pa fo 
tografskemu poročanju. Vidi 
se, da je drama, ki se je odi
grala na Vzhodu v zadnjih 
desetletjih, močno zaznamo
vala časnikarjevo življenjsko 
usodo. Sam Volčič je podčr
tal, da njegovo delo ni zgo
dovinska knjiga ali po lito lo 
ška disertacija; kvečjemu je 
mozaik obdobja "negotovih 
negotovosti", mozaik prehod
nih dob brez perspektiv. Za
radi hitrih ritm ov in sosledice 
skoraj samostojnih poglavij 
ima delo nekako televizijski, 
sodoben značaj. Gre za poto
pis dolgega potovanja, sinte
zo tega, kar je Volčič v več

FO T O  BU M B A C A

kot treh desetletjih razumel, 
tega, česar ni razumel, in te
ga, kar bi rad razumel.

Knjigo je napisal zato, ker 
samo s tem, da piše, mu je 
pred očmi jasno, kaj po vsem 
tem  času misli. Napisal jo  je, 
ker je hotel videti, kateri do 
godki, srečanja, osebe mu po
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CUDEZ IN DAR NARAVE,
KI GA JE TREBA 

OHRANITI IN CENITI
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D os le j največja soška postrv, znana v S loven iji. N a š li so jo  p o g in jen o  p r i Avčah ob Soči leta 1990.

V zadnjem času je bilo več 
novih poskusov za naravno 
in tu ris tično  ovrednoten je  
reke Soče, ki je po zatrjevanju 
mnogih najlepša v Evropi, ter 
za njeno skrivnostno lepoti
co, znamenito soško postrv. 
Le-ta naj bi bila najlepša, naj
večja in najbolj cenjena go
spodarica jadranskega pore
čja v srcu Evrope. V javnosti 
so se sicer pojavile vesti, da 
soška postrv izumira in da je  
kmalu ne bo več, ker naj bi 
bila Soča preveč onesnaže
na, toda znanstveniki in ribiči 
iz Zgornjega Posočja in iz Lju
bljane, pa tudi ljubitelji om e
njene ribe, "kraljice Soče11, iz 
Italije so ugotovili in dokazali, 
da soška postrv ni ogrožena.

O  reki Soči in znameniti 
ribi v njej so TV Slovenija ter 
avstrijska in angleška televi
zija posneli skupno doku 
m entarno oddajo, ki so jo  
pred dnevi predstavili na Du
naju. Oddaja je kakovostna 
in zanimiva tudi zaradi izred
no lepih in izvirnih posnet
kov, ki so jih  TV snemalci zbi
rali in pripravljali tri leta, ter 
je  vzbudila laskave ocene in 
priznanja. Nekaj televizijskih 
mrež iz raznih evropskih dr
žav jo  je odkupilo in bo odda
jo  kmalu predvajalo, jeseni 
pa bo omenjena stvaritev tu 
di na programu slovenske TV.

Drugi pomemben dogo
dek za predstavitev reke So
če, zlasti pa soške postrvi, je 
razstava v gradu na D obro
vem v Goriških Brdih. Pripra
vili so jo  tamkajšnja družba 
Grad, briška kmetijska za
druga ter Ljubo Pintar iz De- 
skel, preparator soških postr
vi in raziskovalec te 'kraljice 
Soče", o čemer je napisal tudi 
več publikacij. Naj poudari
mo, da so ribe, razstavljene 
v dobrovski graščini, seveda 
preparirane: skupaj gre za 50 
primerkov. Posebno pozor
nost obiskovalcev vzbuja naj
večja soška postrv, ki so jo 
kdajkoli opazili ali ulovili (na 
sliki). Bila je 12 let stara sami
ca, ki so jo  ob poplavi 1.1990 
našli, sicer poginjeno, v Soči 
pri Avčah. Tehtala je 24 kg ter 
bila dolga 11 7 cm. Prepariral 
in opisal jo je Ljubo Pintar. Po 
nekaterih podatkih je to tudi 
največji ohranjeni in opisani 
salmonid, ki je bil kdajkoli 
ujet v Sloveniji, kar pomeni, 
da je ta riba težja tudi od vseh

doslej ujetih sulcev. Zamisel 
o postavitvi razstave te skriv
nostne ribe se je porodila v 
Goriških Brdih tudi zato, "ker 
naj bi soška postrv simbolizi
rala lepote, naravo in vrline 
Bricev."

V katalogu, ki je izšel ob 
razstavi, je Ljubo Pintar pred
stavil in opisal značilnosti in 
življenje te ribe, ki ima v itali
janščin i tri imena: trota mar- 
,morata, trotapadana\ntro ta  
'vecchia. Svoje ugotovitve je 
podrobneje predstavil in ute
m e ljil v posebnem  d o k u 
mentu, namenjenem naše
mu tedniku. V njem piše tudi 
naslednje: "V Sloveniji je  so
ška postrv najbolj ogrožena 
v reki Rižani in v reki Reki. V 
prvem primeru je to  zaradi 
velikega odvzema vode, v 
drugem pa spričo dolgotraj
ne močne onesnaženosti Re
ke. Toda v zadnjem času se 
je stanje glede onesnaženosti 
precej izboljšalo in spet so 
pričeli vlagati soško postrv. 
Tudi v reki Vipavi je stalež so- 
'ške postrvi precej upadel, in 
sicer zaradi onesnaženosti 
vode in spričo velikih pose
g o v  v strugo ob melioracijah.
I Stanje pa se izboljšuje. Soška

postrv je bila zelo ogrožena 
v reki Idrijci, v strugi od nase
lja Stopnik navzgor, kjer so 
zmeraj vlagali samo potočno 
postrv. Toda v zadnjem času, 
ko so pričenjali intenzivneje 
vlagati tudi soško postrv, se 
je stanje bistveno izboljšalo. 
IV sami reki Soči pa soška po- 
istrv ni bila nikdar resneje og
rožena. Sicer je res, da je  v 
njenem spodnjem delu sta
nje nekoliko slabše, pred- 

ivsem zaradi zajezitve struge 
reke za potrebe hidroelek
trarn. Tudi na tem območju 
pa so soško postrv stalno vla
gali po zaslugi valilnice v Sol
kanu. Največji stalež te zna
menite in tudi skrivnostne 
ribe pa je v Soči nad Tolm i
nom. To gre pripisati zadovo
ljivemu vlaganju in dobrim  

j  pogojem za naravno drst so
ške postrvi na tem področju."

IDRIJCA NAJBOLJ 
PRIMERNA ZA GOJENJE 
SOŠKE POSTRVI

Ljubo Pintar je v katalogu 
I k razstavi v gradu na D obro
vem kritično obravnaval tudi 
odnos ribičev do omenjene 
ribe. O pozoril je, da je  soška 
postrv drugi največji salmo- 

' nid v Evropi, takoj za sulcem,

"vendar pa je videti, da to ni
kom ur nič ne pomeni. Prava 

! sramota je, da soško postrv, 
iki zraste nad meter dolga, 
lahko že pri 40 cm vzamemo 

l\z vode. Zelo zelo redki so 
! ribiči, ki spustijo spet v vodo 
npr. 50 cm velik primerek."

Da bi soško postrv ločili 
od potočne postrvi oz. kri
žancev med obema vrstama, 
je v katalogu njen natančen 
iopis. Glasi se: "poglavitna 
značilnost soške postrvi je 
marmoriranost njenega tele
sa. Osnovna barva telesa je 
olivno zelena ali olivno rjava, 
od hrbta navzdol po bokih se 
razpreda po srebrno sivi pod
lagi temnejša marmoriranost 
v rumeno olivno zelenih bar
vah z bakrenim i niansami. 
Obarvanost soških postrvi se 

J  prilagaja okolju. Mlade soške 
postrvi imajo po bokih rdeče 

i oranžne pege, odrasle spol
no zrele, pa so brez rdečih 
pik. Hrbtna plavut je temno 
pikasta, ostale so enobarvne, 
sivkasto olivno zelene ali oliv
no rjave. Posebnost soških 
postrvi je tudi marmoriranost 
škržnih poklopcev in deloma 
ličnic z vzorcem v obliki labi
rinta."

| Avtorji razstave soške po- 
strvi na Dobrovem poudar
jajo, da ima sedaj najbolj u- 
godne življenjske pogoje za 
soško postrv reka Idrijca, in 
to  na celotni dolžini od Idrije 
do Mosta na Soči. Zasluga 
gre tudi zaprtju rudnika žive
ga srebra v Idriji, zaradi česar 
se je kakovost Idrijce občut
no izboljšala.

Razstava o soški postrvi, 
leni od največjih  naravnih 
znamenitosti v Sloveniji, bo 
odprta do 6. julija. Privablja 
tudi veliko slovenskih ribičev 
iz Italije in ribičev iz Furlanije.

NOVOGORIŠKI 
SKAVTI SO OBLJUBILI

URŠA STRES

Na Novogoriškem skavti 
delujemo pod okriljem  kar 
dveh stegov. Prvi steg (Nova 
Gorica 1) ima svoj sedež v žu- 
pn iji Kristusa Odrešenika, 
drugi (NG 2) pa na Kapeli. Kot 
je v navadi, smo oboji v času 
po godu našega zavetnika sv. 
Jurija pripravili obred obljub.

Steg NG 1 je imel obljube 
4. maja na Paljevem nad Plav- 
mi, kamor so novinci prispeli 
že dan prej. Postavili so si bi
vake, jambor, zgradili mašni 
oltar in počeli še marsikaj. Po
noči so se menjavali na molit
veni straži, spopasti pa so se 
morali tudi s tatovi (skavti s 
Kapele). Dokazali so, da so 
dovolj sposobni in da mislijo 
resno izpolnjevati obljubo. 
Zato so naslednji dan tako iz
v idn ik i kot tud i dva člana 
skavtskega noviciata pred 
vsemi zbranimi izrekli svojo 
ob ljubo. Obred je potekal 
med lepo pripravljeno skavt

sko mašo in je bil zelo slove- 
i sen. Za vsakega novinca je go- 
!tovo pomenil najpomembnej
ši dan njegovega skavtskega 
življenja, pri vseh starih skav- 
tih pa je obudil spomin na nji
hove obljube. Po maši smo se 
posladkali s pecivom, ki so ga 
spekle pridne skavtske ma- 

i me, in se v družbi predstavni
kov skavtov iz Postojne, itali

janske Gorice in Kapele zaba
vali in igrali. Naslednji dan se 
! je začel nov delovni teden, za- 
Jto smo se morali posloviti. Po
samezniki pa smo si zaželeli 
le srečno do sobote.

10. maja smo se namreč z 
nekaterimi spet srečali, saj so 

itega dne izrekali obljube iz
vidniki s Kapele. Obred je po
tekal med besednim bogoslu

žjem  v prelepi cerkvi na M i
renskem Gradu. Bilo je lepo, 

isaj nas je povezoval skavtski 
duh. Na vseh obrazih se je že 
med obredom  "narisal" na

sm eh, ki pa je na obrazih vz

trajal tudi kasneje. Tudi ta dan 
smo se skupaj sladkali, ugo
tavljali, kdo je s skavtskim klo
bukom na glavi najlepši, in se 
igrali. Prav hitro je prišel čas 
slovesa, obljubili pa smo si, 
da se spet vsi snidemo na 
srečanju novogoriških skav
tov 31. maja.

LETALSKA POVEZAVA 
MED LJUBLJANO 
IN  O H R ID O M

Slovensko letalsko podjetje 
Adria Airways bo v letošnji 
turistični sezoni enkrat teden
sko povezovalo Ljubljano in 
Ohrid. Na progi Ljubljana- 
O hrid bo Adria letela ob torkih 
zvečer, iz Ohrida v Ljubljano 
ob sredah zjutraj. Redni leti na 
tej progi so se pričeli v torek, 
6. maja, in se bodo po objav
ljenem voznem redu nadalje
vali do konca oktobra. Ta letal
ska zveza bo nemara aktualna 
in zanimiva tudi za tiste naše 
bralce, ki bi se letos namenili 
na počitnice v Ohrid, ki je naj
bolj znano turistično središče 
v Makedoniji ter je tudi eno iz
med izhodišč za potovanje v 
Grčijo. - M.

U TR IN K I Z  D O B R O D E LN E G A  KONCERTA

PERIMETER V SEMPETRSKI 
BOLNIŠNICI BO

Poročali smo že o dobro
delni akciji za Očesni odde
lek bolnišnice v Šempetru, ki 
je stekla na pobudo gospoda 
Ivana Curka, slovenskega iz
seljenca iz Kanade, ki se je 
pred devetimi leti ponovno 
vrnil v Slovenijo. Ko je ugoto
vil, da Očesni oddelek nima 
računalniškega perimetra, ki 
omogoča najnujnejše pregle
de v okulistiki, je okrog sebe 
zbral somišljenike in pričel z 
nabiranjem finančnih sred
stev. Da bi akcija, ki sojo pod
prli vsi primorski in slovenski 
zamejski mediji, stekla hitre
je in bolj uspešno, so preteklo 
soboto organizatorji v veliki 
Hitovi hali nekdanjega Cimo
sa v Šempetru pripravili od
mevno dobrodelno priredi
tev z naslovom: Za lepši po
gled na svet. Odzvalo se ji je 
nad osemdeset slovenskih 
glasbenikov in več kot šesto 
obiskovalcev, ki so z naku
pom vstopnice pripomogli k 
nabiranju finančnih sredstev. 
Organizatorji Odbor za zbi
ranje sredstev, Televizija Pri-
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morka in društvo Sožitje so s 
koncertom zbrali skoraj dva 
milijona tolarjev (samo s te
lefonskimi klici 1.300.000), 
milijon podarja novogoriška 
mestna občina, milijon pa je 
bil zbran že pred koncertom, 
saj so se akciji dobrodušno 
odzvala številna primorska 
državna in zasebna podjetja, 
pa tudi posamezniki. Organi
zacijski odbor, ki akcijo vodi, 
računa, da bo perimeter v 
prihodnji delovni sezoni že 
v bolnišnici.

Vzdušju na sobotnem kon
certu so se, poleg razigranih 
obiskovalcev in nastopajo
čih, pridružili tudi člani stro
kovnega osebja Očesnega 
oddelka (dr. Darinka Sliv- 
njak, dr. Dagmar Naglič, dr. 
Bogdan Gregorič), ki široko 
zastavljeno akcijo pomagajo 
peljati dalje. Ko bo projekt za 
nakup perimetra zaključen, 
bomo o tem prijetnem do
godku zagotovo poročali.

O D M E V I NA T.l. RAVE PARTY V KROMBERKU

MESTNA O B Č IN A  NOVA  
GORICA ZAHTEVALA PREPOVED 

SREČANJ "RAVE PARTY"

Na zahtevo svetnice Alenke 
Saksida je Mestna občina v 
Novi Gorici na zadnji seji ob
ravnavala tudi primer t.i. Rave 
Party, t.j. nekakšnega "sreča
nja" mladine, ki je bilo 15. mar
ca v hali Industrije Meblo v 
Kromberku. Prireditev je traja
la 24 ur neprekinjeno, sodelo
valo pa je nekaj tisoč fantov in 
deklet, povečini iz Italije.

Že ob napovedi "srečanja" 
so nekateri opozarjali, da pri
reditelji - to so bile domnevne 
turistične Agencije iz Italije, ki 
so v Kromberku vzpostavile 
tudi svojo varnostno službo - 
menijo organizirati nekakšen 
množični žur, pri katerem bi 
za spodbujanje plesa in eksta
ze uporabljali tudi razna poži
vila in droge. Udeleženci - 
med njimi je bilo le nekaj sto 
Slovencev - so med velikan
skim hrupom glasbe in ple
som, ki se je izrodil v pravo 
divjanje, pili alkohol in uporab
ljali tudi izredno nevarno sin
tetično mamilo ecstasy. Prire
ditev je potekala v italijanskem 
jeziku. Italijani so bili ob vs
topu v halo, pri blagajni, pri 
osebni kontroli, pri točilnem 
pultu; cene pijač so bile v ita
lijanščini, nad celotnim "sreča
njem" mladine pa so bdeli ita
lijanski redarji.

Svetniki Mestne občine so 
bili osupli in ogorčeni zaradi 
omenjene "prireditve" v Krom
berku. Občinski funkcionarji 
so izjavili, da o t.i. Rave Party 
niso bili seznanjeni. Dodaja
mo, da je bila napovedana v 
časnikih. Dovoljenje je izdala 
Upravna enota v Novi Gorici, 
torej organ državne uprave. O- 
pozorili so, da bi morala drža
va sprejeti predpise, ki bi pre
prečili nadaljnje take primere, 
kot je bil tisti v Kromberku. Na

seji Mestnega sveta so sklenili, 
da bo občina odločno posre
dovala in preprečila novo iz
vedbo Rave Party, ki jo menda 
pripravljajo v letošnji jeseni, 
ponovno v industrijski hali 
Mebla v Kromberku. 
------------- M.

V ŠM AR TN EM  
NO ČEJO  PO S E B N IH  
IG E R  N A  SREČO

V zgodovinsko pomembni 
in zanimivi vasi Šmartno v Go
riških Brdih so ustanovili Turi
stično društvo, ki je že začelo 
izvajati svoj program. Spodbu
jalo in usmerjalo bo napredek 
naselja, ki ga sicer obiskujejo 
mnogi likovni in drugi umetni
ki. Društvo bi rado sodelovalo 
z Nonetom Brda ter s slikar
jem, kiparjem, grafikom in ob
likovalcem Sebastjanom Per- 
šoljo. Ta slednji svoj program 
za letošnje leto že uresničuje. 
Turistično društvo želi tudi o- 
premiti gotsko hišo v tipično 
briško domačijo in občasno v 
njej prirejati razstave domačih 
del. Nadalje bi društvo rado 
pridobilo prostore za stalno 
razstavo eksponatov iz prve 
vojne, saj imata dva domačina 
veliko zbirko takšnih muzej
skih eksponatov. Turistično 
društvo v Šmartnem je med 
prvimi pobudami menilo, da 
v tej vasi, ki je razglašena za 
naravni in kulturni spomenik 
prvega reda, ne bi smeli prire
jati posebnih iger na srečo. 
Gre dejansko za igralništvo, 
kakršno je zelo razvito v Novi 
Gorici. Občinski svet na Do
brovem naj bi posebne igre na 
srečo v Šmartnem (in nemara 
tudi drugod v Brdih) prepove
dal s posebnim odlokom. - M.
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NEPROFITNE 
ORGANIZACIJE 

PRED REFORMO «>
DAMJAN HLEDE

Izvršitev zakonodajnega 
pooblastila je vlada poverila 
ministrski komisiji, ki so jo se
stavljali razni strokovnjaki na 
področjih davčnega prava in 
ekonomije, predsedoval pa ji 
je prof. Stefano Zamagni, po 
katerem se je komisija tudi 
poimenovala. Pred dvema te
dnoma je komisija že zaklju
čila svoje delo: pripravila je o- 
snutek zakona, o katerem bo
do odslej razpravljali v vladi 
pod odgovornostjo finančne
ga ministra Vincenza Visca.

Kar se tiče okvirnih katego
rij, v katere naj bi bile poraz
deljene različne neprofitne or
ganizacije, je navsezadnje 
prevladal predlog, ki ga je 
vseboval že zakon št. 662/96 
(gl. prejšnjo št. NG), za razde
litev med netrgovinskimi us
tanovami (enti non commer- 
ciali) in Onlus (organizzazioni 
non lucrative di uti lita sociale). 
Do zadnjega je namreč pre
vladovala težnja, da bi dodali 
še eno kategorijo (Oni, kratica 
za Organizzazioni non lucrati
ve), ki bi se razlikovala od On
lus po tem, da bi usluge, ki bi 
jih te organizacije proizvajale, 
bile namenjene predvsem nji
hovim članom, medtem ko bi 
bile usluge, ki bi jih proizvajale 
organizacije kategorije Onlus, 
usmerjene predvsem navz
ven. V bistvu je šlo za to, da 
bi razlikovali med navadnimi 
združenji in tistim i, ki so izre
cno prostovoljske narave.

Tudi z ozirom na vrste dav
čnih olajšav in na naloge nad
zornega organa komisija ni 
uvedla bistvenih novosti; v 
glavnem se je le omejila na 
podrobnejšo izvršitev določb, 
ki jih je vsebovalo pooblastilo. 
Komisija pa je pustila odprtih 
troje vprašanj, o katerih se bo 
moral izreči minister.

Prvo odprto vprašanje za
deva organizacije kategorije 
Onlus, ki se ukvarjajo s kul

turno oz. umetniško dejav
nostjo, predvsem z ozirom na 
področje vzgoje. Soočata se 
dve poziciji: na eni strani so 
tisti, ki trdijo, da šolske organi
zacije ne bi smele biti uvršče
ne v kategorijo Onlus in biti 
torej deležne pristojnih dav
čnih olajšav, na drugi strani pa 
so tisti, ki se zavzemajo za u- 
veljavitev neke stvarne konku
renčnosti znotraj vzgojnega 
sistema in zato uvrščajo šol
ske organizacije v omenjeno 
kategorijo.

Drugo odprto  vprašanje 
zadeva finančne vire teh olaj
šanih neprofitnih organizacij. 
Spor je med tistim i, ki zago
varjajo središčno vlogo javnih 
prispevkov, in tistimi, ki pred
lagajo neko širšo liberalizacijo 
uslug organizacije tretjim ose
bam kot obliko olajšanega av- 
tofinanciranja za dosego sta
tutarnih ciljev.

Tretje odprto vprašanje pa 
zadeva pogoje, ki bi povzro
čali izgubo oznake netrgovin- 
ske ustanove in torej izgubo 
olajšav.

Že na prvi pogled je razvid
no, da nerešena vprašanja za
devajo področja bistvenega 
pomena in predstavljajo prvi 
"handicap" načrtovane in dol
go pričakovane reforme t.i. 
tretjega sektorja. Tehniki so ta 
vprašanja, ki so nedvomno 
politične narave, raje pustili 
politikom in si tako - ne pre
več opravičljivo - umili roke. 
Drugi (toda še hujši) "handi
cap" pa predstavlja dejstvo, da 
je reforma tretjega sektorja iz
vedena zgolj z davčnega vidi
ka (najbrž gre že za italijansko 
zakonoda jno  p a to lo g ijo ), 
medtem ko bi resnična refor
ma morala nujno poseči tudi 
na civilno področje. Upati je, 
da bo v naslednjih mesecih 
prišlo še do kakšne pozitivne 
novosti, o kateri bomo pravo
časno poročali.
-------------- KONEC

PESTER O BRAČ UN  
ZA D N JIH  MESECEV

Prejšnji teden je zasedalo v Trstu predsedstvo 
Slovenskega deželnega gospodarskega združenja.

Po dejavnem spremljanju 
razburkanih dogodkov ob za
prtju Tržaške kreditne banke in 
nastanku NoveTKB, pri čemer 
je Združenje zasledovalo zlasti 
zaščito podjetij kot varčeval
cev, delničarjev, dobaviteljev in 
posojilojemalcev, seje pobud- 
nost SDGZ osredotočila na šir
šo raven udejstvovanja: v kra
jevnem okviru - npr. ob prilo
žnosti tržaških občinskih voli
tev ali s sodelovanjem pri ob
novitvenem procesu SKGZ in 
pri nedavnem občnem zboru 
organizacije.

Navzven je SDGZ vzposta
vilo plodnejše stike s sorodno 
Slovensko gospodarsko zvezo 
na Koroškem, s Slovenskim go
spodarskim združenjem Gori
ca, da bi prišlo do enotnejšega 
in učinkovitejšega stanovskega 
nastopanja. Ravno tako je po
spešilo odnose s Slovenijo, npr. 
skupno z Obrtno zbornico Slo
venije je bil predstavljen projekt 
za financiranje programa Pha
re, in z drugimi merodajnimi 
dejavniki, da bi prišlo do usta
novitve sklada, ki ga določa lan
ska resolucija slovenskega par
lamenta za gospodarsko po
spešitev slovenskih manjšin.

Tudi pri posameznih strokah 
je bilo mnogo opravljenega in 
je načrtovanih več pobud do 
poletja. Gostinci bodo sodelo
vali pri drugi izvedbi degustaci
je Konzorcija vin Kras Enokras 
‘97, ki bo junija na gradu sv. Ju
sta. Umetniki-obrtniki in kam
noseki bodo imeli več krajevnih 
razstav (na Kraški ohceti) in 
mednarodnih (na Mos-u v Ce
lju). Trgovci na drobno bodo or
ganizirali z ostalimi trgovskimi 
združenji drugo izdajo promo
cijske akcije Trieste City Club.

Vodstvo organizacije bo vlo
žilo posebno skrb v institucio
nalne odnose z javnimi uprava
mi in drugimi ustanovami, pri
stojnimi za gospodarstvo in za 
upravljanje teritorija.

Pri SDGZ v Benečiji bodo 
naprej sledili gostincem, turisti
čnim in drugim pobudam ma
lih obratov, ki so prevetrili kra
jevno gospodarstvo.
  D. DEVETAK

ZDRAVJE NAŠIH OTROK

KOMARČEK (Foeniculum  
vulgare):
- porabni deli: semena;
- delovanje: pomaga p ri pre
bavi, sprošča napihnjenost 
trebuha;
- indikacije: je  prvovrstno ze
liščno zdravilo za dojenčke, 
ker nežno deluje na prebavo 
in pom irja koliko; ne more pa 
ozdraviti oteklih jeter, če ga 
uporabljamo samega;
- odmerjanje: lahko ga dajete 
v večjih količinah, npr. kot čaj 
(1 zravnano čajno žličko p o 
sušenega zelišča na 250 m l 
vode), ki ga osladite z 1 zrav-

JELENA STEFANČIČ

nano čajno žličko medu;
- kontraindikacije: jih  ni.

Poleg omenjenih receptov 
lahko svojim otrokom  pom a
gam o tudi z masažo.

MASAŽA je ena najstarejših 
in na jbo lj nagonskih ob lik  
zdravljenja. Kitajci so tehnike 
masiranja razvili v visoko u- 
metnost. Masaža je  posebno 
prim erna za otroke, ker je  
lahko zelo nežna in ker tele
sni stik koristi tako otroku kot 
staršem.

Pred začetkom masaže se 
morate najprej sami um iriti, 
kolikor je  le mogoče, in um iri
te otroka. To je  pogosto težko 
p ri bo lnem , nem irnem  ali 
razdražljivem otroku, vendar 
se je  vredno potruditi.

Najprej si izberite tiho in 
m irno okolje brez bleščečih 
luči, glasne glasbe ali drugih 
motečih elementov. Predele, 
ki jih  boste masirali, namažite 
z oljem. Primerno je  skoraj 
vsako olje, navadno najraje iz
beremo olivnega. Masirajte 
nežno, a čvrsto, zavedajte se 
otrokovih reakcij in se odzi
vajte nanje. Govorite m irno  
in tiho. Če se otrok vznemiri, 
prenehajte z masiranjem in 
se sprostite, nato nadaljujte. 
Medtem ko masirate, si pred
stavljajte, da vaše roke in ko 
nice prstov širijo zdravilno  
moč, ki bo pomagala otroku. 
Ne im ejte togih zapestij, am
pak naj bodo prožna, da se 
skoznje lahko pretaka zdra
vilna energija.
------------ DALJE

M A N AG ER  CLUB 
OF SLO VEN IA

MANAGERJI
SOLIDARNOSTI

Jutri, v petek, 23. maja, 
se bodo sestali v Novi Gorici 
na tretjem srečanju poslov
neži iz Primorske, Slovenije 
in tujine, ki so včlanjeni v 
novogoriški Manager club of 
Slovenia. Pobudnik tretjega 
klubskega srečanja - kakor 
tudi vzpostavitve in delova
nja kluba - je poslovnež in 
manager Jožef Semič iz Sol
kana pri Novi Gorici.

Na preteklih dveh sreča
njih so managerji sestavili 
klubski statut in dopolnila k 
njemu, pripravili in realizi
rali program ustanovne skup
ščine in izpeljali prvo dobro
delno akcijo. Osnovna nalo
ga in vodilo kluba, v katerem 
je že nad petdeset članov, je 
pomoč otrokom v materialni 
in moralni stiski, zato so na 
prvem srečanju, lani decem
bra, z odkupom in licitacijo 
slike akademskega slikarja 
Rudija Pergarja zbrali finan
čna sredstva in jih poklonili 
družini Pisk iz Lokovca nad 
Cepovanom.

Na petkovem srečanju bo
do managerji izvolili organe 
kluba in jih notificirali ter se 
srečali s predavatelji, ki jih 
bodo seznanili z novostmi 
pri plasiranju prostih, a vista 
finančnih sredstev. Manage
rji, ki ob prijateljskih sreča- 
vanjih odlično vzpostavljajo 
tudi delovne stike, bodo tudi 
jutri - z drugo dobrodelno 
akcijo - zbrali finančna sred
stva in jih poklonili otrokom 
v stiski.

■MR

D E L E G A C IJA  
G O R IŠ K IH  
P O D J E T N IK O V  BO 
O B IS K A L A  Č R NO  
G O R O

Trgovinska zbornica iz Go
rice bo organiz ira la  ob isk 
krajevne trgovske delegacije 
v Črno goro z namenom, da 
se preverijo možnosti za po
novno vzpostavitev trajnih e- 
konomskih stikov in za vlaga
nje v črnogorsko gospodar
stvo. Zanim ivo bo izvedeti, 
kako se danes tam razvija 
tok uvoza in izvoza, ki so mu 
posledice balkanske vojne 
hudo škodile. Obisk bo torej 
posebno zanim iv za opera
terje tega sektorja. Upati je, 
da se bodo ponudile p rilo 
žnosti za nadomeščanje za
mujenega.

Predvidoma bo delegacija 
obiskala Črno goro od 22. 
do 24. maja. Kdor si želi in 
formacij o obisku, naj se o- 
brne na sedež Slovenskega 
gospodarskega združenja v 
G oric i (u l. Roma 20, te l. 
537386).

MINISTRSTVO ZA fINANCE

OBRAZEC 740/97
dohodki v  letu 1996

Obrazec 740 tudi 
v slovenščini!

Finančno m inistrstvo se 
je odločilo, da letos natisne 
osnovni obrazec za davčno 
prijavo 740 v slovenskem 
jeziku.

Za začetek niso bila nati
snjena v slovenščini niti na
vodila niti ovojnica, piše v 
tiskovnem sporočilu druž- 
beno-političnega društva E- 
dinost, ki prinašata novico, 
zato je treba v pristojnem 
občinskem uradu dvigniti 
komplet v italijanskem jezi
ku in osnovni obrazec v slo
venskem jeziku ter izpolniti 
slovenski obrazec po ita li
janskih navodilih in ga od
poslati v italijanski ovojnici.

Slovenski obrazec je mo
goče uporabiti v vseh treh 
pokra jinah z avtoh ton im  
slovenskim prebivalstvom. 
Zato je  na razpolago tudi v 
občini Trbiž in Naborjet.

V prejšnjih dneh je finan
čna uprava razposlala slo
venske obrazce občinam, v 
katerih smo Slovenci prisot
ni kot avtohtona manjšina. 
Na to potezo ita lijanskih 
oblasti smo čakali 20 let, 
potem ko so bili svoj čas pr
vič izdani obrazci v sloven
skem jeziku. Za to, da smo 
jih zopet dobili, gre velika 
zasluga prof. Samu Pahorju, 
ki je dolga leta trdovratno 
vztrajal v svoji zahtevi, da 
bi davčne obrazce lahko iz
polnjeval v maternem jezi
ku. Ta pravica je sedaj ures
ničena in naj tudi z naše 
strani gre poziv vsem Slo
vencev v Italiji, naj seje po
služujejo. Obrazce je mo
goče dvigniti brezplačno v 
pristojnih občinskih uradih, 
v katerih je mogoče dobiti 
tudi italijanske tiskovine za 
davčno prijavo.

M IR O  G RADISAR IN  G O R TAN  R ESIN O VIČ

INFORMATIKA V 
POSLOVNEM OKOLJU

GABRIJEL DEVETAK

V drugi polovici lanskega 
leta je pri Ekonomski fakulteti 
v Ljubljani - Enoti za založni
štvo izšla obsežna strokovna 
knjiga z naslovom Informatika 
v poslovnem okolju. Knjigo- 
učbenik, ki obsega 479 strani, 
sta napisala dr. M iro Gradišar 
s Fakultete za organizacijske 
vede v Kranju in dr. Gortan Re
sinovič z Ekonomske fakultete 
v Ljubljani.

V tržnem gospodarstvu igra 
informatika vsak dan pomem
bnejšo vlogo. S pomočjo infor
matike v poslovnem okolju so 
bariere med državami izginile, 
razdalje se krajšajo in svet se 
spreminja v eno samo veliko 
tržišče. Vloga informacijskega 
sistema v poslovnem sistemu 
je nepogrešljiva. S sodobnimi 
informacijskimi sistemi dose
žemo hitrejše, cenejše in bolj 
kakovostno opravljanje osno
vne dejavnosti poslovanja in 
dosegamo ugodnejše poslov
ne rezultate. Tega sta se avtorja 
zavedala in oblikovala bogato 
strokovno delo.

V' uvodnih poglavjih so pri
kazani definicija informatike, 
sistemski pristop, informacij
ski sistemi in druge podrobno
sti o informacijah ter odloča
nju. Vsekakor pa moramo ob
vladati osnove informacijske 
tehnologije, t.j. tehnološke 
trende, najnovejše generacije 
računalnikov, vrste računalni
ških sistemov in seveda pro
grame ter programiranje. Pri 
slednjem so pomembni pro
gramski jeziki, računalniško 
podprto programsko inženir
stvo in druge podrobnosti v 
sklopu reinženiringa obstoje
čih sistemov.

Pri informatiki in poslov
nem okolju so pomembne ba
ze podatkov kot osnovni vir or

ganizacije ter organiziranje po
da tkov v bazo poda tkov 
vključno s sistemi za upravlja
nje podatkovnih baz in druge 
podrobnosti, ki se nanašajo na 
trende nadaljnjega razvoja 
podatkovnih baz.

Za vsakdanjo praktično u- 
porabo so pomembne teleko
munikacije, brez katerih pod
jetniki in managerji ne bi mogli 
uspešno obvladovati poslova
nja. Avtorja sta tudi tej proble
matiki namenila dovolj prosto
ra in prikazala komuniciranje, 
telekomunikacije, kreiranje in 
sprejem podatkov, prenos po
datkov, vrste telekomunikacij
skih omrežij in druge podrob
nosti, ki so neobhodno potre
bne za vsakdanjo uporabo.

V zaključnem delu knjige 
pa imamo možnost spoznati 
uporabo informacijskih siste
mov, njihovo načrtovanje in 
razvijanje kakor tudi varnost in 
zaščito informacijskih virov. 
Vse to sta avtorja prikazala sis
tematično, praktično in ra
zumljivo. Dotaknila pa sta se 
tudi vp livov inform acijskih 
sistemov na počutje in zdravje 
ljudi. Zato lahko rečemo, da 
bo tisti, ki bo knjigo prebral, 
sposoben razumeti pomem
bnost informacije kot strate
škega vira poslovnega sistema. 
Bralec bo dojel bistvo informa
cijskih sistemov, spoznal mo
žnosti, ki jih nudi nova razvija
joča se informacijska in komu
nikacijska tehnologija. Zlasti 
podjetniki, managerji kakor 
tudi študentje, ki se ukvarjajo 
z inform atiko v poslovnem 
okolju, bodo s pomočjo te 
knjige znali oceniti vrednost in 
zanesljivost informacije kakor 
tudi določati svoje informacij
ske potrebe in sodelovati pri 
določanju informacijskih to 
kov.
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FOTO KROMA

N A M I Z N I  TENIS ROLKANJE O D B O J K A
LOKOSTRELSTVO

CASTELFRANCO VENETO - Z 
odličnim nastopom v nedeljo, 
11. t.m., je predstavnik Zarje 
Moreno Cranzotto (na sliki) 
izpolnil normo za nastop na 
državnem prvenstvu, ki bo 
p rihodn ji mesec v C ortin i 
dAmpezzo.

ATLETIKA

M AC C H IU T IN  
COSLOVICH ZM AG ALI

TURIN - Slovenski atletinji 
Margaret Macchiut in Claudia 
Coslovich (na sliki), ki nasto
pata za društvo Sisport Fiat, sta 
v nedeljo, 11. t.m., na prvi pre
izkušnji klubskega absolutne
ga prvenstva zmagali vsaka v 
svoji disciplini. Macchiutova

je slavila na 100 m z ovirami, 
Coslovicheva pa v metu kopja. 
Macchiutova je v nedeljo, 18. 
t.m., nastopila tudi na medna
rodnem atletskem šesteroboju 
v Celju in v svoji disciplini za
sedla dobro 3. mesto.

TENIS

GAJA V  IT . P O K A L U
PADRIČE - Tako moška kot 

ženska ekipa Gaje sta v nede
ljo,! 8. t.m., nastopili v 3. kolu 
italijanskega pokala. Med mo
škimi v medpokrajinski fazi 
Trst/Gorica nastopa kar 34 e- 
kip, ki jih je organizator raz
delil v 5 skupin. Za uvrstitev v 
naslednjo fazo morajo Gajevci 
doseči prvo ali drugo mesto. 
Po gladkih zmagah v prvih 
dveh kolih so tokrat naši teni- 
sači s postavo Škerlavaj, Pre
lec, Rainis, Vidovich in Baldis- 
sin nastopili v Gradežu in ize
načili s 3-3.

Dekleta pa so igrala popol
dne v Krminu in s Chantal Ros- 
smann, Tatjano Čač in Magdo 
Gojča tudi tretjič gladko izgu
bila. V tem prvenstvu v treh 
skupinah nastopa 15 ekip.

HOKE) NA ROLERIIH

PO LET K W IN S  
Z A Č E L I 2. D EL

Poletovci so v nedeljo zače
li meddeželno fazo državnega 
prvenstva. Vključeni so bili v 
skupino s 6 moštvi: Trissino, 
M ogliano Falcons, Fiamma 
Chioggia, Scaltenigo VE in 
Sorči verdi VR. Na sporedu so 
tri kola, v vsakem od katerih 
bo vsako moštvo odigralo po 
dve srečanji. V Poletovem ta
boru ne skrivajo ambicij po v i
soki uvrstitvi.

AMATERSKI N O G O M E T

J U V E N T IN A  V  P O L F IN A L U
Standreška enajsterica se je po visoki zmagi 

nad Villanovo uvrstila v polfinale turnirja v 
Mošu. Treba je pristaviti, da Juventina na tem 
turnirju nastopa okrepljena z napadalcem kriške 
Vesne Petrom Sedmakom, ki se je tudi na zadnji 
tekmi odlično izkazal, saj je dal kar tri gole. Bo 
Peter prihodnjo sezono igral v Štandrežu?

Doberdobsko Mladost čaka še zadnje kolo 
turnirja za naslov deželnih prvakov 3. amaterske 
lige. Igrali bodo še proti Ronchisu.

KRAS GENERALI 
V F INALU ZA  

D R ŽA V N I NASLOV

ERIK DOLHAR

Zgoniške pingpongašice so v polfi
nalu prvenstva A lige gladko odpravi
le Coccaglio iz Brescie.

Vanja M ilič  (na sliki), Ana Bersan in 
Wang Xuelan: to je trojica, k i se bo pod tak
tirko  kitajskega mojstra Ge-Keja tudi letos 
potegovala za državni naslov. Krasovke so 
namreč v polfinalnem  dvojnem srečanju 
najprej v zgoniški telovadnici, nato pa še v 
gosteh z neoporečnima rezultatoma po
spravile z nasprotnicami iz Brescie. V  Zgo
niku so se s Coccagliom pomerile v sredo, 
14. t.m., in ga pred navdušeno množico z 
m ladim i navijači v ospredju poslale domov 
po zmagi s 5-2. Po izborjeni domači pred
nosti so se M iličeva, Bersanova in Xuela- 
nova v nedeljo, 18. t.m., odpravile še na go
stovanje v Lom bardijo  in nepričakovano 
gladko strle odpor domačink s še bolj jasno 
zmago s 5-1. Potem ko srno videli, kako Ana 
Bersan v prvem domačem polfinalnem dvo
boju trp i zaradi bolečin v hrbtu, smo b ili že 
pripravljeni na tretje odločilno srečanje, 
spet doma. V  gosteh pa je bivša Borovka 
Bersanova s pomočjo zdravil p ro ti bole
činam stisnila zobe in  pokazala vse svoje 
igralske kvalitete. O b  ne popolnoma zdravi 
A n i pa je na okope z večjim čutom odgovor
nosti stopila še najmlajša v ekipi, Vanja M i
lič, k i je z zrelo igro pregnala nervozo s p r
vega srečanja in s pravo koncentracijo iz lo 
čala nasprotnice ko t za stavo.

Kras Generali sedaj čaka še ve lik i finale 
italijanskega prvenstva A  lige za državni na
slov, v katerem se bodo naše spoprijele z 
lanskimi državnimi prvakinjami Castellane 
iz Mantove. Prvo srečanje bo 28. t.m. v 
M antovi, povratno pa v soboto, 31. t.m., v 
zgoniškem športnem centru. Gre za fotoko
p ijo  lanskega finala, v katerem so bile Kra
sovke slabše nasprotnice. Letos je zgoniška 
ekipa že presenetila z uspehi v novi form u
li prvenstva, ki daje prednost "bogatejšim" 
društvom. Zakaj pa ne bi smeli na tihem u- 
pati, da bo Kras presenetil še v finalu?

4. KATEGORIJA:
SANTIN IJEVA NAJBOLJŠA

TERNI - Od 9. do 11. t.m, je bilo na sporedu 
3. državno prvenstvo za četrto kategorijo. Pra
vico do nastopa so si s kvalifikacijskimi turnirji 
pridobili tudi štirje Krasovi igralci: Barbara San- 
tini, Nadia Blasone, Edi Bole in Bojan Simoneta. 
Najbolj seje izkazala Santinijeva, ki se je uvrstila 
med prvo osmerico najboljših četrtokategornic 
v Italiji.

G R A N D  PRIX: 
P R E M O Č  M L A D IN E

Na odlično organiziranem 
domačem mednarodnem tekmovanju 
je športno društvo iz Križa pobralo 

veliko bero zmag, s svojo diamantno 
špico Davidom Bogatcem v ospredju.

Na nedeljskem jutranjem štartu mednarod
nega tekmovanja na pokrajinski cesti v Sama- 
torci seje zbralo 190 rolkarjev, ki so branili barve 
19 društev. Pisana kača športnikov na tekaških 
smučeh s kolesci za asfalt se je vila do križišča 
za Saleš, kjer je pred vasjo krenila levo proti 
zgornji Samatorci, odtod pa po ovinkasti cesti 
spet do glavne ceste, kjer je bil tudi cilj. Naj- 
mlajši so se "lovili” samo na pokrajinski cesti, 
medtem ko so tekmovalci v višjih starostnih 
kategorijah opravili več krogov omenjene proge. 
Ta bi bila po mnenju kriških organizatorjev pri
merna tudi za kako še večje tekmovanje, mor
da evropsko ali celo svetovno prvenstvo, poseb
no odkar je zgoniška občinska uprava povsem 
uredila in na novo tlakovala sicer zakotno ce
sto med Saležem in Samatorco. Skratka, pogoji 
so bili pod krasnimi, že skoraj poletnimi son
čnimi žarki, naravnost idealni za uspeh doma
čih tekmovalcev, ki imajo prav te ceste za svojo 
vsakodnevno "telovadnico na prostem". In re
zultat ni izostal. Svetovni prvak, mladinec kriške

Mladine David Bogateč (na sliki) je namreč z 
odličnim časom v svoji kategoriji osvojil tudi 
zmago na absolutni lestvici in tako razveselil 
prisotne, ki so spremljali ta nenavadni šport, 
ter predvsem poplačal trud odličnih organizator
jev iz Križa. Štiri zmage (mladinec David Boga
teč, v kategoriji Master A Guido Masiero, začet
nica Mateja Paulina in začetnik Eros Sullini), 
eno srebro (naraščajnica Mateja Bogateč) in dve 
tretji mesti (mlada Ana Košuta ter v kategoriji 
seniores Gianni Rupil) pa žal niso bile dovolj 
za prvo mesto na skupni društveni lestvici, ki 
je z majhno razliko v točkah odpotovala v Ljub
ljano k tamkajšnji Olimpiji.
-------------------ED

DOM V BORBI DO ZADNJEGA

Morda niti prihodnje, zadnje kolo 
D lige ne bo dovolj za direktno 

napredovanje v C2 ligo

Goriški Dom Agorest Rob Roy se je moral 
pošteno namučiti, preden je le za 2 točki doma 
premagal ronški Acli. Na vrhu lestvice D lige 
so Semoličevi fantje v družbi Santosa, tako da 
bi ob morebitni zmagi obeh omenjenih peterk 
v prihodnjem, zadnjem kolu, bila potrebna 
dodatna srečanja za določitev ekipe, ki bi 
napredovala. S temi problemi pa se ne ubadajo 
naše ostale tri D-ligaške postave. Bor Radenska 
je v tržaškem derbyju premagal Acli, Cicibona 
Preff. Marsich je porazila Grado, praznih rok pa 
je tokrat v Gorici pri Arteju ostal le Kontovel.

NOVINKE KOIMPEXA  
OSTALE V B2 LIGI

V zadnjem kolu D lige so si obstanek 
priborili tudi Espegovci in Slogašice

Kar tri naše šesterke so si 
prav v zadnjem kolu zagotovile 
obstanek v B2 oz. D ligi. V prvi 
vrsti gre omeniti podvig po dol
gih letih trenj med Slogo in Bo
rom novonastale združene eki
pe Koimpexa (na sliki KROMA), 
ki si je obstanek v B2 ligi prii-

I msa Kmečka banka, ki je z do
mačo zmago proti San Miguelu 
dokončno zapečatila napredo
vanje v B1 ligo. V ligi nižje bodo 
torej v prihodnji sezoni igrali le 
Slogaši Koimpexa, ki so dosegli 
obstanek v ligi že pred porazom 
v zadnjem kolu. V ženski C1 li
gi je Kalčeva Olympia Kmečka

grala prav v zadnjem kolu, na 
gostovanju v Moglianu. To je 
nedvomno spodbuden in raz
veseljujoč dosežek, še zlasti če 
pomislimo, da je ekipa začela 
nastopati v tem kakovostnem 
in izenačenem prvenstvu, ko 
odbojkarice obeh tržaških dru
štev sploh niso še bile uigrane 
med seboj. Obstanek v nižji, D 
ligi sta si prav v epilogu prven
stva priborili tudi dve naši mladi 
šesterki: fantje Espega oz. dru
ge ekipe Vala in dekleta Sloge, 
kljub temu da so bila slednja 
poražena v Rivignanu, k sreči 
pa je klonil tudi neposredni tek
mec Sloge za izpad iz lige - Fon- 
tanafredda. V soboto so se za
ključila domala vsa prvenstva, 
v katerih so nastopale zamej
ske postave. Naša najboljša e- 
kipa bo tudi v prihodnji sezoni

| banka K2 Šport uspešno zaklju- 
ičila letošnje prvenstvo, saj je v 
Martignaccu po ogorčenem bo
ju šele v 5. setu strla hud odpor 
domačink. Goričankeoz. Brike 
so kot novinke v ligi letos po
vsem zadovoljile, z 11 zmaga
mi pa je zadovoljen tudi sam 
trener Marko Kalc. V isti ligi so 
Valovke La Goriziane Zadružne 
kreditne banke po štirih setih 
izgubile v Veroni, kjub temu pa 
bodo tudi prihodnje leto na na
sprotni strani mreže "večnega 
goriškega dvoboja" proti Olym- 
pii. V moški konkurenci je Soča 
Sobema s porazom končno 
sklenila letošnje prvenstvo, na 
katero igralci sami verjetno ne 
bodo imeli najlepših spominov. 
Začeli so ga s precejšnjimi am
bicijami, končali pa po le treh 
osvojenih zmagah.

AMBICIJE MATEJA ČERNIČA

GRANZOTTO  
(ZARJA) NA DRŽ. 
PRVENSTVO

Mladi odbojkar štandre- 
škega Vala Matej Černič (na 
sliki) bo konec meseca (29.5.) 
spet branil barve državne mla
dinske reprezentance, ki bo na 
prvi tekmi kvalifikacij za nastop 
na svetovnem prvenstvu avgu
sta v Perzijskem zalivu gostova
la v Latviji. Po doseženem na
predovanju v BI ligo s svojim 
klubom ima torej mladi plavo
lasi dolgin polne roke dela v teh 
poletnih mesecih, ko se bo sku
šal prebiti v standardno postavo 
italijanske mladinske vrste, kar 
mu je že uspelo na lanskem ev
ropskem prvenstvu v Izraelu. 
Poleg tega pa Matej že razmi
šlja o prihodnji sezoni. Izrazil 
je skrito željo, da bi odšel iz Go
rice v kak italijanski prvoligaški 
klub. Precej pa bo odvisno, kak
šne ponudbe bo prejel (doslej 
MTI Padova, Colmark Brescia, 
Sisley in Hatu Bologna), ter ka
ko bodo prvenstvo B1 lige za
črtali v Štandrežu. Če možnost 
igranja v prvi ligi ne bi bila 
stvarna in če bi Val sestavil 
kompetitivno moštvo, pa bi 
lahko še eno leto “zdržal" v Go
rici, še zlasti zato, ker Mateja 
čaka še zadnje leto višje šole z 
maturo, ob tem pa pri Valu za
gotavljajo, da bodo v društvu 
imeli profesionalnega trenerja

in tako ekipo, ki bo imela tudi 
velike ambicije v B1 ligi.

Športni direktor Vala Ivan 
Plesničar pravi, da Černiču pr
voligaški klubi lahko samo za
gotovijo, da sedi na klopi, mor
da tudi občasno zaigra, več pa 
ne. Torej mu ostane predvsem 
igranje v mladinski ligi. Najbolj 
konkretni pogovori so doslej 
potekali z Bologno in pri Valu 
upajo, da se bodo končali v 
obojestransko korist. Plesničar 
trdi, da je trenutno 80 do 90 % 
možnosti, da Matej odide v Bo
logno, v Štandrežu pa zagotav
ljajo, da bodo zaščitili tako dru
štvene kot Matejeve interese.
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ZADNJA STRAN

ŠTEVILNA VERSKA 
SREČANJA NA  
PRIMORSKEM

Mesec maj je mesec, ko so 
na sporedu številna verska 
slavja in romanja, zlasti na 
Marijine božje poti, še pose
bej na Sv. goro. Sem prihajajo 
romarji predvsem ob sobotah 
in nedeljah, in to posamično 
ali organizirano v okviru žup
nij. Tako so se v soboto, 10. 
maja, zbrali pred Marijino m i
lostno podobo v svetogorski 
baziliki cerkveni pevci iz kopr
ske škofije, ki so se na ta način 
spomnili prve obletnice pape
ževega obiska v Sloveniji. Sre
čanje je organiziral in združe
ne pevske zbore tudi vodil 
Lojze Kobal, župnik na Ravnici 
in ravnatelj orgelske šole v 
Novi Gorici. Somaševanje več 
duhovnikov je vodil p. Stane 
Zore s Sv. gore, ki je tudi pridi
gal in poudaril misel, da je tre
ba moliti in si prizadevati za 
svetost. Številni primorski cer- 
kevni pevci, ki jih  je bilo več 
sto, so med bogoslužjem za
peli več stalnih delov iz Tro- 
štove Četrte maše, pa tudi ne
katere pesmi z lanskoletnega 
srečanja s papežem v Postoj
ni. Po maši je  sledil blagoslov 
s petimi lavretanskimi litanija
mi Matere božje z odpevi, ki 
jih na Sv. gori pogosto slišimo.

Naslednjega dne, v nede
ljo, 11. maja, pa so se v Vrtojbi 
zbrali pritrkovalci iz Vipavske 
doline na enem od rednih sre
čanj, ki vsako leto potekajo v 
škofiji. Srečanje je s pomočjo 
domačinov pripravil Pritrko- 
valski krožek slovenskih bo
goslovcev, ki podobno sreča
nje pripravlja tudi v nedeljo,

25. maja, v Izoli. Na srečanju 
v Vrtojbi smo imeli priložnost 
spoznati vrline novih velikih 
vrtojbenskih zvonov, izdelek 
livarne De Paoli iz V ittorio Ve
neta, in to med pritrkovanjem 
kot med prostim zvonjenjem. 
Kot običajno so se na tem sre- 

, Čanju še posebej odlikovali 
pritrkovalci iz gornje Vipavske 
doline, kjer je izročilo zvono- 
slovca Ivana Mercine očitno 
še živo.

Tudi letos je  bil dobro obis
kan tradicionaln i b inkoštni 

I shod v romarski cerkvi Mariji
nega Vnebovzetja na V itov
ljah. Gre za markantno točko 
na Vitovskem hribu 604 m nad 
morjem, ki je znan po ostan
kih srednjeveškega protitur- 
škega tabora z Marijino cer
kvijo v njegovem osrčju. Cer
kev izvira še iz časa gotike, saj 
je prezbiterij bil zgrajen vtem  
slogu, v 1 7. stoletju pa so ji 
prizidali tri ladje v renesan
čnem slogu, spominjajočem 
na staro svetogorsko baziliko, 

l Letošnji binkoštni shod je vo
dil in med mašo tudi pridigal 

ižupnik iz Oseka Jožko Bric.

Najpomembnejši shod v 
koprski škofiji pa je potekal v 
soboto, 17. maja, ob starinski 
cerkvici sv. Danijela v Zalogu 
pri Postojni. Združen je bil s 
škofijskim srečanjem mladih 
ter blagoslovitvijo križa v spo
min na papežev obisk v Po
stojni leta 1996. Cerkvica s 
križem stoji tik pred Postojno, 
na levi strani avtoceste, če pri
hajamo s prim orske strani, 
približno kilometer stran od 
postojnskega letališča, kjer je

Kot smo že poročali, je bil 
za novega vizitatorja slovenske 
M isijonske družbe izvoljen 
Zdravko Pogorelc. Na tem 
mestu bo s 1. julijem  nasledil 
prof. dr. Antona Stresa, ki za
ključuje svoj drugi vizitatorski 
mandat (po pravilih družbe 
traja prvi mandat šest let, 
nakar je  isti kandidat lahko 
izvoljen še za tri leta). Volijo 
vsi člani določene province, 
tako duhovniki kot bratje, na
kar gredo rezultati volitev v 
Rim, kjer generalni superior 
formalno potrdi izvoljenega 
vizitatorja.

Misijonsko družbo je usta
novil 1.1625 sv. Vincencij Pa- 
velski, v naše kraje pa so la
zaristi prišli 1.1852 na prošnjo 
škofa Slomška v Celje. Družba 
ima še vedno tri smeri osnov
nega delovanja: ljudski misijo
ni, zunanji misijoni in sodelo
vanje pri oblikovanju duhovni
kov. Glede na trenutne potre
be Cerkve lahko člani družbe 
poleg teh osnovnih dejavnosti 
sprejmejo tudi druge službe. 
Tako tudi v Sloveniji vodijo ne
kaj župnij (Sv. Jakob ob Savi, 
Celje - Sv. Jožef in Šmartno pri 
Slovenj Gradcu). Na M iren
skem Gradu vodijo zelo znan 
dom duhovnih vaj, ki deluje že 
tretje desetletje, nedavno so za 
podoben namen blagoslovili 
prenovljeno, vrnjeno markan-

G. ZD RAVKO  
POGORELC  

N O V I  
VIZ ITA TO R  

LAZARISTOV

tno hišo v Celju. Lazaristom je 
bila pred leti vrnjena tudi nek
danja osrednja hiša na Taboru 
v Ljubljani, ki so jo  sedaj name
nili za študentski dom, v kate
rem za vse kandidate žal ni do
volj prostora. Sicer pa je slo
venska Misijonska družba, na
slednica prejšnje jugoslovan
ske province, tudi teritorialno 
izredno razgibana. Še vedno 
deluje tudi v mejah nekdanje 
Jugoslavije, poleg Slovencev 
pa so njeni člani tudi hrvaški 
in makedonski sobratje. V 
Beogradu je že stara postojan
ka družbe, ki tu upravlja tudi 
župnijo (na Čukarici), zagreb
ška hiša je mlajša, vodi pa kar 
tri župnije (Vrapče, Vrapče- 
bolnica in Oranice). Župnijo 
imajo lazaristi tudi v Bitoli, e- 
den od duhovnikov pa deluje 
v Skopju. Močna zastopstva i- 
majo tudi v Kanadi in Argenti
ni. V Kanadi vodijo več župnij 
(Toronto - dve, Montreal, Win- 
nipeg), s pastoralo se ukvarjajo 
tudi v Argentini, znani tudi po 
mladem valu bogoslovcev, ki 
so študirali v Ljubljani. Terito
rialno razgibana je tudi zgodo-

USPEŠNA IGRA Z 
EGIPČANSKIMI

lani potekalo srečanje s pape
žem. Mladi iz vse Primorske 
so v Zalog prihajali že od ju 
tranjih ur dalje, ko je ob cer
kvici sv. Danijela potekal ver- 
sko-kulturni program kot zah
vala za lanskoletni obisk sv. 
očeta in priprava na avgustov
sko srečanje mladih letos v 
Parizu. O b štirih popoldne se 
je pričelo slovesno bogoslužje 
v prisotnosti mladih, pa tudi 
starejših vernikov, ki so na ta 
način želeli počastiti prvo ob
letnico papeževega obiska v 
Sloveniji. Šomaševanje je ob 
udeležbi številnih primorskih 
duhovnikov vodil koprski škof 
msgr. Metod Pirih. V začetku 
bogoslužja je blagoslovil nad 
18 metrov visok kovinski spo
minski križ in kamnit obelisk 
z napisom ob njem; obe zna
menji bosta trajno pričali o 
lanskoletnem zgodovinskem 
papeževem obisku v Sloveniji. 
V nagovoru po evangeliju je 
koprski škof poudaril pomen 
odgovorne naloge vsakega 
kristjana, to pa je spoznavanje 
evangelija in tudi življenje po 
njem. Sledila je skupna izpo
ved vere na enak način kot ob 
lanskoletnem srečanju s sve
tim  očetom v Postojni. Med 
občutenim bogoslužjem so se 
tradicionalne slovenske ljud
ske pesmi prepletale s sodob
nejšimi mladinskimi napevi. 
Ob koncu maše je škof blago
slovil simbolične križe, ki so 
jih sprejeli mladi predstavniki 
dekanij, verskih gibanj in or
ganizacij in jih nato prenesli v 

j  svoja okolja. Srečanje v Zalo
gu pri Postojni seje zaključilo 
z znano pesmijo Tisoč let je 
že minilo, ki je nastala prav 
ob lanskoletnem papeževem 
obisku in jo po slovenskih cer
kvah odtlej pojejo tudi ob dru
gih priložnostih, letos še po
sebej ob prvi obletnici obiska. 
--------------MV

vina sedeža province: povojni 
se je v tedanjih razmerah pre
selil v Beograd, nato v Zagreb 
in nato spet v Ljubljano. Več 
slovenskih lazaristov deluje na 
Madagaskarju, kjer so člani 
malgaške province.

Predstojnik vsake province 
Misijonske družbe se imenuje 
v izitator in lahko premešča 
člane po hišah svoje province. 
V Sloveniji bo to poslej g. 
Zdravko Pogorelc, sedanji su
perior na Mirenskem Gradu. 
Doma je iz župnije Struge na 
Dolenjskem, na Mirenskem 
Gradu pa deluje od I. 1990. 
Zanimivo je dodati, da njegova 
sedanja iz v o lite v  pom eni 
hkrati tudi vrnitev na odgovor
no službo, ki jo  je nekdaj že 
opravljal. Za vizitatorja je bil 
namreč prvič izvoljen že I. 
1979, tedaj kot župnik v Sv. 
Jakobu ob Savi, ko je na mestu 
vizitatorja nasledil sedanjega 
ljubljanskega nadškofa Franca 
Rodeta. Provinco je tedaj vodil 
dva mandata, skupaj devet let. 
Ponovni, že tretji mandat, tako 
zgovorno priča o ugledu in za
upanju, ki ga g. Zdravko uživa 
med sobrati. Podobno spošto
vanje si je v teh letih pridobil 
tudi na Goriškem, ko je priha
jal v pomoč tudi v zamejstvo, 
zlasti pa vodil zahtevno službo 
na Gradu, v incenc ijansko  
skromno, a neutrudno. 
------------ PB

V NEDELJO, 25. MAJA

MEDŠKOFIJSKO 
ROMANJE NA 
SVETO GORO

Zadnjo nedeljo maja - letos 
25. maja - že nekaj let poteka 
medškofijsko romanje na Sv. 
goro. V Marijini baziliki se sre
čajo pri skupni maši verniki, 
duhovniki in oba obmejna 
škofa. Letos bo ob spominu na 
280-letnico kronanja sveto- 
gorske Marijine podobe so
maševanje ob 16. uri; vodil ga 
bo škof Metod Pirih. Srečanje 
ima namen, da bi verniki mo
lili za vse žrtve zadnje svetov
ne vojne in pospeševali med
sebojno spravo in sožitje med 
obema narodoma tostran in 
onstran državne meje. Prvi 
zgled naj damo prav mi ver
niki, duhovniki in naši škofje. 
Zato naj bi bila nedeljska ude
ležba na Sv. gori čim večja. 
Med drugim se bomo spom
nili tudi na lanski obisk sv. 
očeta v Sloveniji, ki je pote
kal prav meseca maja.

Ob 14.30 se bo začelo od 
prve kapelice naprej skupin
sko romanje za pešce ob pri
mernem branju Božje besede 
in molitvi. G. nadškof Bom- 
marco je v ta namen objavil 
posebno spodbudno pismo, ki 
se začenja takole: "Vračamo se 
na Sv. goro, da storimo nov 
korak pri Materi božji za ve
liki jubilej tretjega tisočletja." 
Ob dogodku je izšla tudi no
va številka Svetogorske kra
ljice, glasila prijateljev Sv. go
re. V njej je prvič objavljena 
raziskava o omenjenem kro
nanju podobe Kraljice slo
venskega naroda, ki jo je iz
vedel in napisal dr. Rudolf Kli
nec, verski organizator, zgo
dovinar, pisec in nekdanji 
škofijski kancler v Gorici.

V E R A  LESTAN 
IN  N JEN A T R A G IK A

O Veri Lestan smo v No
vem glasu že pisali. Tokrat o- 
pozarjamo na članek, ki ga je 
objavila Voce Isontina, glasilo 
goriške nadškofije. Avtor prof. 
Luigi Tavano oriše življenje in 
delo pok. Vere in nato njeno 
tragično vabilo na kratek raz
govor, od katerega se ni več 
vrnila. Zanimiva je avtorjeva 
zaključna ugotovitev: "Teda
nja kom unistična oblast je 
sklenila odstraniti vse, po
sebno intelektualce, ki bi ute
gnili postati ovirat.i. proletar
ski diktaturi, v našem prim e
ru Titovi diktaturi. Vera je kri
čeč primer, ki priča, kadar go
vorim o o fojbah, deportaci
jah in partizanskih obsodbah, 
da je bilo slovensko ljudstvo 
v letih 1941 -45 dosti bolj p ri
zadeto kot italijansko."

ŠTIR JE N O V I M A Š N IK I  
ZA  G O R IŠ K O

V nedeljo, 8. junija, bo nad
škof Bommarco posvetil štiri 
goriške bogoslovce za mašni- 
ke: dva sta iz Gradeža, eden 
iz Krmina in eden iz župnije 
sv. Frančiška v Sesljanu. Posve
čenje bo v Ogleju ob 17. uri.

SIMBOLI
ERIKA JAZBAR

Palazzo Reale v Milanu (trg Duomo na levi strani) 
vabi do 1. junija na dobro obiskano razstavo o želo 
izposojenem liku egipčanske boginje Izide (Iside. II 
mito, il mistero, la magia).

Slika nad naslovom : tempelj Iz id e  c Fileju; kipca: 
Iz id a , po lov ica  2. s to le tja  po K r., A rh e o lo š k i m uzej 
v N e a p lju ; O z ir is , M u ze j rim ske  zgodov ine  v R im u;

v ozad ju  freska, k i p redstav lja  svečenika z masko 
A n u b ija , 62-79 po K r., A rh e o lo š k i m uzej v N eap lju .

V času, ko se v Egipt zateka 
marsikateri new-agevski du
hovni vodja in tam išče m isti
čno prikupnih  sim bolov in 
skrivnostno zvenečih formu- 
larnih imen, lahko razumemo 
velik uspeh, ki ga je doslej 
imela razstava, saj niha število 
o b iskova lcev  o k o li 1200 
dnevno.

Razstava je precej bogata 
in privlačna, logično strukturi
rana in z izčrpnimi razlagami 
(edino razočaranje predstavlja 
video soba, v kateri se - če že 
ne drugače - vsaj za nekaj m i
nut spočiješ). Vsakdo si po
tem lahko kupi še lep, velik 
katalog s številnimi slikami. 
Skratka, glede na pričakovanja 
je pobuda lahko zanimiva.

Razstava dolguje svoj us
peh duhovnim  tendencam 
današnjega tudi navadnega 
človeka, ki potrebuje nekoliko 
metafizične skrivnostnosti, ko 
se zagleda v vsakodnevno še 
kako jasno brutalno življenje.

Vendar... vsi tisti obiskoval
ci, ki bodo v milanskih soba
nah iskali alkimijo, taroke, as
trologijo, ezoteriko ali eno
stavno magijo, bodo ostali pre
cej razočarani, saj je razstava 
nastavljena predvsem arheo
loško .

Rojstvo, kult, m it boginje 
življenja, plodnosti in obilno
sti, lik žene, ki je po dolgem 
iskanju našla truplo moža - 
brata (Ozirisa) in mu za kratek 
čas dala luč življenja; ljubeča 
mati, ki brani sina (Horus) 
pred zlonam ernim  stricem

(Seth); čarovnica, ki vlada nad 
časom in lahko vpliva na same 
zvezde.

V številkah se nam razsta
va predstavlja v 30 razstavnih 
sobanah s 700 eksponati, ki 
prihajajo iz muzejev 22 držav: 
kipi in bronasti kipci, sarko
fagi, napisi, okrasni predmeti, 
amuleti, prstani, žlahtni ka
mni, gliptika, nagrobni spo
meniki, kovanci, nekatere ze
lo zanimive slike iz Pompejev 
(kjer se je ohranil edini iseon 
- Izidin tempelj).

Razstava objema v glav
nem kult boginje v Italiji, in 
to predvsem v dobi cesarjev, 
t.j. po Kristusu, ko je doživela 
svojo akme (vrhunec) s Kara- 
kalo v 3. stol., pa do leta 391, 
ko je bil njen kult z ostalimi 
poganskimi religijami uradno 
prepovedan.

Nekaj pozornosti je name
njene tudi Ogleju, pomemb
nemu pristanišču za Norikum 
in Panonijo, kjer seje kult bo
ginje razširil že v 1. stol. pred 
Kr., medtem ko arheologi še 
danes raziskujejo prisotnost 
iseona (verjetno v severnih 
predelih), ki nam ga dokazu
jejo številna pričevanja.

Razstavo svetujemo seve
da vsem, posebno tistim, ki 
se zanimajo za rimsko umet
nost oz. arheologijo in sredo
zemske religije, medtem ko 
naj si oni, ki pričakujejo priha
jajočo Vodnarjevo dobo, od 
razstave kljub prikupnem u 
naslovu ne pričakujejo pre
več.


